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Inhoud
Nr. 43 Maandag 19 april 1993

Berichten van verhindering, blz. 1643

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1643

Beleidsbrieven
Indiening en verwijzing, blz. 1643

Motie
indiening, blz. 1643

Besluiten van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 1643

Ministerieel besluit
Indiening en verwijzing, blz. 1644

Resolutie van de Raad van de Vlaamse
Gemeenschapscommissie
Indiening en verwijzing, blz. 1644

Arresten van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1644

Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1644

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1644

Samenstelling van commissies
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1644

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer J. Van Looy tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, en de heer N. De Batselier, minis-
ter vice-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over moeilijkheden bij de
toepassing van het Vlaams reglement op
de milieuvergunning
Interpellatie van de heer F. Vergote tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over Vlarem II, blz. 1645

Sprekers : de heren F. Vergote, minis-
ter N. De Batselier

Interpellatie van de heer W. Seeuws tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen over de economische toestand van
de Stad Gent , blz. 1647

Sprekers : de heren W. Seeuws, T.
Van Parys, A. Denys, P. Van Grem-
bergen, G . Annemans, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1655

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1655
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Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer M. Capoen tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het Vlaamse waterzuive-
ringsbeleid, blz. 1656

Sprekers : de heren M. Capoen, H.
Brouns, minister N. De Batselier

Interpellatie van de heer H. Olaerts tot
de heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden,
over maatregelen om bij jongeren de lees-
cultuur via het bibliotheekbeleid te bevor-
deren, blz. 1661

Sprekers : de heren H. Olaerts, minis-
ter H. Weckx

Interpellatie van de heer G. Annemans
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen over de waterverdragen,
blz. 1664

Sprekers : de heren G. Annemans, E.
Beysen, H. Schiltz, minister-president
L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1668

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1668

Nr. 44 Dinsdag 20 april 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1669

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer H. Lauwers tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de verkoop van militaire do-
meinen en hun planologische bestemming
Interpellatie van mevrouw M. Vogels tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de militaire domeinen, blz.
1669

Sprekers : de heer H. Lauwers, me-
vrouw M. Vogels ,  mevrouw T.
Merckx-Van Goey,  de heer H.
Brouns, minister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden, over de werking van de Raad
voor Taaladvies, blz. 1674

Sprekers : de heer P. Van Grember-
gen, minister H. Weckx

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1678

Nr. 45 Dinsdag 20 april 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1679

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de controles op de naleving
van het mestdecreet, blz. 1679
Actuele vraag van de heer M. Maertens
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting en de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de bedreiging van
het Zwin door bouwplannen in Cadzand,
blz. 1680
Actuele vraag van de heer L. Barbé tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de gemeentelijke medewer-
king aan het milieubeleid, blz. 1681
Actuele vraag van mevrouw V. Dua tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het gebruik van de Calle-
moeie-vijver in Nazareth als slibstort, blz.
1682
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken, Ruim-
telijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden, over beslijking en zwerfvuil
langs de gewestwegen en andere wegen,
blz. 1683
Actuele vraag van de heer L. Peeters tot
de heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden ,
over de adviezen inzake de theatersubsi-
dies, blz. 1684
Actuele vraag van de heer F. Van den
Eynde tot de heer L. Van den Bossche,
Vlaamse minister van Onderwijs en Amb-
tenarenzaken, over tweetalige schoolrap-
porten in Gent, blz. 1685
Actuele vraag van de heer G. Annemans
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over benoemingen bij de ARGO
Actuele vraag van de heer J. Eeman tot
de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over benoemingen aan de ARGO-
top, blz. 1685
Actuele vraag van de heer P. Hostekint
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over juridische verweermiddelen
voor scholen inzake hun tuchtreglement,
blz. 1689
Actuele vraag van de heer W. Seeuws tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
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Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over het capaciteitstekort op
het Gentse tramnet, blz. 1690
Actuele vraag van de heer J. Vandeurzen
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de reconversiedos-
siers aanhangig bij KS, blz. 1691
Actuele vraag van de heer W. Cortois tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de participatie van het
Vlaamse Gewest in DAF, blz. 1692

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer R. Van
Hooland tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, en de heer L. Van
den Bossche, Vlaamse minister van On-
derwijs en Ambtenarenzakenover  de uit-
gestelde benoeming van een secretaris-ge-
neraal in het departement Leefmilieu en
Infrastructuur, blz. 1694

Sprekers : de heer R. Van Hooland,
minister L. Van den Bossche

Motie van aanbeveling, blz. 1696

Motie van de heren J. Ulburghs, E. Van
Romuuv.  J. Sleeckx. P. Dewael. F. Wv-
meer% ‘en H. Candries betreffende de
uitoefening van het recht van onderzoek
over de besteding van de KS-gelden
- 318 (1992-1193) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1697
Bespreking, blz. 1697
Hoofdelijke stemming, blz. 1697

Ontwerp van decreet houdende regeling,
voor het Vlaamse Gewest, van het admi-
nistratief toezicht op de gemeenten
- 280 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 9
Aangehouden stemmingen, blz. 1698

Sprekers : de heren J. Tavernier, L.
Pierco, E. Beysen

Hoofdelijke stemming, blz. 1705
Sprekers : de heren J. Tavernier, L.
Pierco, J. Van Hauthem

Ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs IV
- 292 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Aangehouden stemmingen, blz. 1707
Hoofdelijke stemming, blz. 1711

Spreker : de heer J. Eeman

Motie van aanbeveling van de heer L.
Pierco C.S. tot besluit van de op 17 maart
1993 door de heer J. Caudron gehouden
interpellatie tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, en mevrouw L. De-
tiège, Vlaamse minister van Tewerkstel-
ling en Sociale Aangelegenheden, over de
rechten van het kind in de sportwereld en

bepaalde toestanden in sommige sport-
bonden
- 301 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1712

Sprekers : de heer L. Pierco, mevrouw
T. Merckx-Van Goey

Motie van aanbeveling van mevrouw T.
Merckx-Van Goey en de heer L. Peeters
C.S. tot besluit van de op 17 maart 1993
door de heer J. Caudron gehouden inter-
pellatie tot de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden, en mevrouw L. Detiège,
Vlaamse minister van Tewerkstelling en
Sociale Aangelegenheden, over de rech-
ten van het kind in de sportwereld en be-
paalde toestanden in sommige sportbon-
den
- 302 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1713

Spreker : mevrouw T. Merckx-Van
Goey

Motie van aanbeveling van de heer M.
Olivier tot besluit van de op 17 maart 1993
door de heer M. Olivier gehouden inter-
pellatie tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, en de heer T.
Kelchtermans, Vlaamse minister van
Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening
en Binnenlandse Aangelegenheden, over
de niet-naleving door de Vlaamse Execu-
tieve van het verdrag tussen België en
Frankrijk inzake de verbreding van de
Grensleie tussen Deulemont en Menen en
het niet-voorzien in de nodige kredieten
tot uitvoering van de door de Vlaamse
Executieve afgesloten protocollen
- 303 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1715

Spreker : de heer H. Van Dienderen

Motie van aanbevelin
f

van de heer M.
Maertens C.S. tot bes uit van de op 17
maart 1993 door de heer M. Maertens ge-
houden interpellatie tot de heer T. Kelch-
termans,  Vlaamse minister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en Bin-
nenlandse Aangelegenheden, over de
bouw van de Marina-jachthaven aan de
Belgische oostkust
- 304 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1716

Sprekers : de heer M. Maertens

Motie van aanbeveling van de heer J.
Vandeurzen C.S. tot besluit van de op 18
maart 1993 door de heer J. Vandeurzen
gehouden actuele interpellatie tot me-
vrouw W. Demeester-De Meyer, Vlaamse
minister van Financiën en Begroting, Ge-
zondheidsinstellingen, Welzijn en Gezin,
over de programmatiebevoegdheid inzake
zware medische ziekenhuisdiensten
- 305 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1718

Sprekers : de heren L. Dierickx, G.
Annemans

Motie van aanbeveling van de heren P.
Chevalier en A. Denys tot besluit van de
op 31 maart 1993 door de heer A. Denys
gehouden interpellatie tot de heer L. Van
den Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen, over
de rol van de BRTN bij de uitzending van
Vlaanderen - Europa 2002
- 312 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1719

Sprekers : de heren A. Denys, E. Van
Rompuy

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer J. Van
Hauthem tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de mogelijke
gesprekken met het Brussels Gewest, het
Waals Gewest en de Franse Gemeenschap
Actuele interpellatie van de heer P. Van
Grembergen tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de uitnodi-
ging van de minister-president van de
Vlaamse regering voor gesprekken met de
voorzitters van de Waalse Gewestexecu-
tieve, de Brusselse Hoofdstedelijke Exe-
cutieve,  de Franse Gemeenschapsexecu-
tieve en de Executieve van de Duitstalige
Gemeenschap, blz. 1720

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
P. Van Grembergen, F. Van den Eyn-
de, F. Dielens, minister-president L.
Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1727

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1727

Nr.46 Dinsdag 27 april 1993

Berichten van verhindering, blz. 1729

Begrotingen
Indiening en verwijzing, blz. 1729

Begrotingsstukken
Indiening en verwijzing, blz. 1729

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1729

Verslagen
Indiening, blz. 1729

Brief van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1730

Arresten van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1730
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Kennisgeving van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1730

Schriftelijke vragen (Regl. art. 74)
Indiening, blz. 1730

Onderzoek
blz. 1730

naar taalgroep en woonplaats,

Commissie van onderzoek naar de beste-
ding van de KS-gelden
Benoeming van de leden, blz. 1731

Reglement - Aanpassingen
- 8 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer H. Suykerbuyk C.S.
tot wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 148 (BZ 1992) - Nrs. 1 - 3
Voorstel van de heren H. Lauwers, L.
Peeters, J. Geysels en D. Van Mechelen
tot wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 170 (BZ 1992) - Nr. 1 en 2
Voorstel van de heren A. Denys en D.
Ramoudt tot wijziging van het Reglement
van de Vlaamse Raad
- 299 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heren A. Denys en D.
Ramoudt tot wijziging van het Reglement
van de Vlaamse Raad
- 308 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer L. Hancké C.S. tot
wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 309 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer L. Hancké C.S. tot
wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 310 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1731

Sprekers : de heer M. Logist, verslag-
gever, de heren A. Denys, H. Suyker-
buyk, L. Hancké, J. Geysels

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1738

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer G. Annemans
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over de Dynamo 2-campagne,
blz. 1747

Sprekers : de heer G. Annemans, mi-
nister L. Van den Bossche

Interpellatie van de heer L. Van Nieuwen-
huysen tot de heer L. Van den Bossche,
Vlaamse minister van Onderwijs en Amb-
tenarenzaken, over extra steun voor het
Nederlandstalig onderwijs te Brussel,
blz. 1750

Sprekers : de heer L. Van Nieuwen-
huysen, mevrouw S. Creyf, de heren
L. Appeltans, J. Valkeniers, F. Van
den Eynde, J. Van Hauthem, minister
L. Van den Bossche

Motie van aanbeveling, blz. 1758
Interpellatie van de heer J. Van Looy tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, en de heer N. De Batselier, minis-

ter vice-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over moeilijkheden bij de
toepassing van het Vlaams reglement op
de milieuvergunning, blz. 1758

Sprekers : de heer J. Van Looy, me-
vrouw V. Dua, de heren J. De Mol,
P. Tant, minister N. De Batselier

Interpellatie van de heer L. Barbé tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, en de heer J. Sauwens, Vlaamse
minister van Verkeer? Buitenlandse Han-
del en Staatshervormmg, over een belan-
genvermenging bij het Bestuur Monumen-
ten en Landschappen, blz. 1775

Sprekers : de heren L. Barbé, J. Ee-
man, J. De Mol, minister J. Sauwens

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1782

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 1783

Nr. 47 Woensdag 28 april 1993

Berichten van verhindering, blz. 1789

Werkgelegenheid
Debat, blz. 1789

Sprekers : de heren P. Deprez, D.
Van Mechelen, J. Sleeckx, J. Geysels,
H. Schiltz, E. Van Rompuy, J. De
Roo, F. Wymeersch, J. Laverge, G.
Vermassen, minister-president L. Van
den Brande

Voorstel van resolutie van de heren P.
Deprez, J. Sleeckx en P. Van Grember-
gen betreffende het in de Vlaamse werk-
gelegenheidsconferentie bereikte akkoord
- 328 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1807

Sprekers : de heren J. Sleeckx, D.
Van Mechelen

Werkgelegenheid
Debat (Voortzetting), blz. 1808

Sprekers : mevrouw M. Aelvoet, de
heren J. Sleeckx, P. Van Grember-
gen, G. Vermassen, J. Van Hauthem,
J. Geysels, D. Van Mechelen, F. Wy-
meersch, minister-president L. Van
den Brande, minister L. Detiège

Regeling
1818

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 48 Donderdag 29 april 1993

Berichten van verhindering, blz. 1819

Samenstelling van een commissie en een
werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1819

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van mevrouw V. Dua tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het Floridiennestort in de
Gentse kanaalzone, blz. 1820
Actuele vraag van de heer E. Schuermans
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de herlokalisatie van het In-
stituut voor Natuurbehoud, blz. 1821
Actuele vraag van de heer J. Vande La-
notte tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de werken aan de
Nieuwpoortbrug te Veurne, blz. 1822
Actuele vraag van de heer P. Hostekint
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over de verdeling van de theatersub-
sidies voor 1993-1994,
Actuele vraag van de heer M. Van Peel
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den , over de beslissing van de Vlaamse
Executieve van 28 april 1993 in verband
met de subsidiëring van de Vlaamse to-
neelgezelschappen voor de periode 1993-
1997, blz. 1822
Actuele vraag van de heer F. Dewinter
tot de heer J. Sauwens, Vlaamse minister
van Verkeer, Buitenlandse Handel en
Staatshervorming, over de uitgave van de
tekst van de nieuwe federale Grondwet,
blz. 1824
Actuele vraag van de heer P. Chevalier
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de bijzondere jeugdbijstand,
blz. 1825
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de stakingen in de welzijns-
sector
Actuele vraag van de heer L. Monset tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over de aanhoudende staking in
de welzijnssector, blz. 1825
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen,
Welzijn en Gezin, over de onderzoeksop-
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dracht van de federale regering over de
armoede, blz. 1828
Actuele vraag van de heer F. Dewinter
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de mogelijke oprich-
ting van een Vlaamse voetballiga,
blz. 1829
Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de stand van
zaken betreffende Vlabinvest, blz. 1830

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer M. Did-
den tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het faillissement van
de textielgroep Van Overdijk, blz. 1831

Sprekers : de heren M. Didden, H.
Olaerts, minister-president L. Van
den Brande

. Actuele interpellatie van de heer G. An-
nemans tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over diens recent
bezoek aan Nederland, blz. 1833

Sprekers : de heer G. Annemans, mi-
nister-president L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 1835

Werkingsbegroting van de Raad
Beraadslaging en stemming, blz. 1836

Commissie van onderzoek naar de beste-
ding van de KS-gelden
Vragen tot afwijking en wijziging van het
reglement, blz. 1836

Sprekers : de heren G. Bossuyt, L.
Standaert , H. Coveliers, E. Van Rom-
puy, R. Van Rompaey

Samenstelling van de commissie van on-
derzoek naar de besteding van de KS-gel-
den
Wijziging onder de leden, blz. 1837

Samenstelling van de commissie voor On-
derwijs, Vorming en Wetenschapsbeleid
Wijziging onder de plaatsvervangers,
blz. 1837

Huldebetoon
blz. 1837

Voorstel van resolutie van mevrouw M.
Aelvoet en de heer J. Geysels betreffende
het werkgelegenheidsbeleid
- 325 (1992-1993) - Nr. 1

Voorstel van resolutie van de heren P.
Deprez, J. Sleeckx en P. Van Grember-

gen betreffende het in de Vlaamse werk-
gelegenheidsconferentie bereikte akkoord
- 328 (1992-1993) - Nr. 1

Voorstel van resolutie van de heren F.
Wymeersch en J. Van Hauthem betreffen-
de een Vlaams werkgelegenheidsbeleid
- 329 (1992-1993) - Nr. 1

Voorstel van resolutie van de heren D.
Van Mechelen en A. Denys betreffende
het werkgelegenheidsbeleid
- 330 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 1838
Bespreking, blz. 1838

Sprekers : de heren D. Van Mechelen,
F. Wymeersch, J. Sleeckx, mevrouw
M. Aelvoet, de heer L. Standaert

Voorstel van resolutie van mevrouw M.
Aelvoet en de heer J. Geysels betreffende
het werkgelegenheidsbeleid
- 325 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1839

Voorstel van resolutie van de heren P.
Deprez, J. Sleeckx en P. Van Grember-
gen betreffende het in de Vlaamse werk-
gelegenheidsconferentie bereikte akkoord
- 328 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1840

Voorstel van resolutie van de heren F.
Wymeersch en J. Van Hauthem betreffen-
de een Vlaams werkgelegenheidsbeleid
- 329 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1841

Voorstel van resolutie van de heren D.
Van Mechelen en A. Denys betreffende
het werkgelegenheidsbeleid
- 330 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1843

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 19 april 1993
door de heer W. Seeuws gehouden inter-
pellatie tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de economi-
sche toestand van de Stad Gent
- 319 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1846

Sprekers : de heer W. Seeuws, me-
vrouw V. Dua, de heer T. Van Parys

Motie van aanbeveling van de heer G.
Annemans tot besluit van de op 19 april
1993 door de heer G. Annemans gehou-
den interpellatie tot de heer L. Van den
Brande, minister-president van de Vlaam-
se regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de water-
verdragen
- 320 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1848

Motie van aanbeveling van de heer R.
Van Hooland C.S. tot besluit van de op 20
april 1993 door de heer R. Van Hooland
gehouden actuele interpellatie tot de heer
L. Van den Bossche, Vlaamse minister
van Onderwijs en Ambtenarenzaken,
over de uitgestelde benoeming van een
secretaris-generaal in het Departement
Leefmilieu en Infrastructuur
- 322 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1849

Sprekers : de heren R. Van Hooland,
J. De Seranno

Regeling
blz. 1850

van de werkzaamheden,

Bijlage
Vraag om uitleg, blz. 1851Reglement - Aanpassingen

- 8 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer H. Suykerbuyk C.S.
tot wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 148 (BZ 1992) - Nrs. 1 - 3
Voorstel van de heren H. Lauwers, L.
Peeters, J. Geysels en D. Van Mechelen
tot wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 170 (BZ 1992) - Nr. 1 en 2
Voorstel van de heren A. Denys en D.
Ramoudt tot wijziging van het Reglement
van de Vlaamse Raad
- 299 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heren A. Denys en D.
Ramoudt tot wijziging van het Reglement
van de Vlaamse Raad
- 308 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer L. Hancké c.s.tot
wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 309 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van de heer L. Hancké C.S. tot
wijziging van het Reglement van de
Vlaamse Raad
- 310 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Aangehouden stemmingen, blz. 1844
Hoofdelijke stemming, blz. 1845
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47e vergadering Woensdag 28 april 1993

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14.02 uur.

De voorzitter : Dames
vergadering is geopend

en heren de

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Caubergs, J. Timmermans : ge-
zondheidsredenen ;

A. Kempinaire, R. Vanlerberghe :
buitenslands ;

P. Hostekint, R. Wierinckx : ambts-
verplichtingen.

WERKGELEGENHEID

Debat

De voorzitter : Aan de orde is het
debat betreffende de werkgelegen-
heid.

De heer Deprez heeft het woord.

De heer P. Deprez (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, mevrouw de mi-

nister,  geachte collega’s, het debat
over de werkgelegenheid dat wij van-
daag voeren, komt precies op tijd.
De recente evolutie van de werkloos-
heidscijfers evenals de meeste prog-
noses zijn immers, om het zacht uit
te drukken, bijzonder verontrustend.
Eind februari bereikten het Belgische
en het Vlaamse werkloosheidscijfer
een historische piek. In Vlaanderen
zijn er, onafgezien van de lichte da-
ling in de loop van de maand maart,
nu al meer dan 200.000 uitkeringsge-
rechtigde volledig werklozen. Hierin
zijn dan nog niet eens de oudere niet-
werkzoekende werklozen, de jonge-
ren in wachttijd en de deeltijds werk-
lozen mee verrekend. In 1991 kwam,
er vrij abrupt een einde aan de gelei-
delijke daling van de werkloosheid
die we sedert midden de jaren tachtig
gekend hadden. Sedert ongeveer
twee jaar stijgt de werkloosheid op-
nieuw gestadig, en wel in die mate
dat op die kleine twee jaar de gehele
afname van de werkloosheid sedert
1984 weer ongedaan is gemaakt.

Binnen de groeiende groep van werk-
lozen nemen de jongeren een steeds
groter wordende plaats in. Naast de
groei van de jeugdwerkloosheid op
zich, is een ander markant gegeven
dat nu ook de beide uiteinden van
het scholingsspectrum zwaar worden
getroffen. De klassieke probleem-
groep van de laaggeschoolden wordt
in de statistieken vervoegd door
steeds meer hoger geschoolden die al
evenmin aan de bak komen op de
arbeidsmarkt. Op drie jaar tijd is in
Vlaanderen het aantal volledig werk-
lozen, al dan niet uitkeringsgerech-
tigd, met een diploma hoger onder-

wijs met bijna 18 percent gestegen tot
ongeveer 30.000 eenheden. Het kwa-
litatief aspect is met andere woorden
niet meer de enige verklarende factor
in het werkloosheidsgebeuren en kan
dan ook niet meer de enige invals-
hoek zijn van waaruit de overheid de
werkgelegenheidsproblematiek be-
nadert. Het is evident dat werkgele-
genheid verbonden is met de con-
junctuur. Het scheppen van werkge-
legenheid is dan ook in grote mate
afhankelijk van de economische
groei, die op zijn beurt bepaald wordt
door het internationaal economisch
klimaat. Vele zaken, waaronder de
tegenvallende internationale context,
hebben we dus niet in de hand.

Naast het conjunctureel gegeven
blijkt er echter ook een bijzonder on-
rustwekkend structureel verlies aan
arbeidsplaatsen op te treden. Het is
immers niet enkel de conjunctuurge-
voelige industriële sector die met job-
verlies te kampen heeft, ook de dien-
stensector blijkt aan een arbeidsuit-
stootbeweging te zijn begonnen, ter-
wijl de overheid niet de minste marge
meer heeft om werklozen in haar
reeds overbezette kader op te ne-
men. Nog afgezien van de hierboven
vermelde conjuncturele en structure-
le factoren, is er ook nog het gegeven
van de Belgische staatsstructuur. Een
aantal cruciale instrumenten voor het
voeren van een economisch beleid
liggen nog steeds op het vlak van de
federale bevoegdheden. Naast de do-
meinen van de fiscaliteit en de para-
fiscaliteit, de basisinstrumenten bij
uitstek voor het bevorderen van een
investeringsvriendelijk klimaat, denk
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ik hierbij aan alle factoren die tot ge-
volg hebben dat we af te rekenen
hebben met een bijzonder hoge bruto
loonkost. Om dit te illustreren, wil
ik zeggen dat als een onderneming
100 frank bruto loon uitbetaalt aan
een werknemer, het haar in werke-
lijkheid ongeveer 180 frank kost. Een
alleenstaande arbeider krijgt in dat
geval nog slechts 45,l  percent van de
totale loonkost voor het bedrijf en
een alleenstaande bediende slechts
43,3  percent. Ook vele werknemers
begrijpen niet meer hoe het komt dat
men nog zo weinig in handen krijgt
als ze de reële loonkost voor het be-
drijf kennen.

Recente studies en publicaties heb-
ben trouwens aangetoond dat, in te-
genstelling tot wat men vroeger aan-
nam, een hoge loonkost  niet noodza-
kelijk voldoende wordt of kan wor-
den gecompenseerd door een hogere
productiviteit en een versnelde mo-
dernisering van het productie-appa-
raat. Immers, ondanks deze twee
compenserende factoren blijkt de
trend om investeringen naar lage-
loonlanden te verplaatsen, een con-
stante geworden te zijn.

Dat is niet te verwonderen wanneer
wij bijvoorbeeld weten dat de loon-
kost van een arbeidster in de Bel-
gische textielsector, inclusief de so-
ciale lasten - ik weet niet of de cij-
fers helemaal correct zijn, maar ze
zijn ieder geval interessant om er een
trend uit af te leiden - ongeveer
78.000 tot 79.000 frank bedragen.
Voor dezelfde som en dezelfde pro-
ductiviteit tijdens een gelijk aantal
uren kan men daarvoor in Marokko
12, in Thailand 36, in China 48 en in
Rusland 90 arbeidsters tewerkstellen.
Ik weet wel dat ter zake wordt over-
dreven en dat veel kan worden ge-
nuanceerd. In dergelijke omstandig-
heden is een bedrijfsleider echter bij-
na verplicht om tot herlokalisatie van
zijn productie over te gaan.

Ik heb daarnet de situatie in bepaalde
landen geschetst waarvoor wij nog
enigszins begrip kunnen opbrengen.
Het is alleszins niet gemakkelijk om
daar te gaan investeren. De Oosteu-
ropese staten met hun groot poten-

tieel aan goedkope en relatief goed-
geschoolde werkkrachten daarente-
gen zijn voor vele investeerders om-
wille van de relatieve nabijheid, tijde-
lijk althans, de gedroomde investe-
ringsplaatsen.

Om daar tegen in te gaan, moet de
Vlaamse overheid er bij de federale
autoriteiten blijven op aandringen
dat zij, ondanks de budgettaire be-
perkingen, toch de nodige maatrege-
len zouden nemen om voor de ar-
beidsintensieve en exportgerichte
sectoren de bruto loonlast te druk-
ken. Zo’n operatie zou zeker getui-
gen van visie en op relatief korte ter-
mijn ongetwijfeld meer opleveren
aan de schatkist dan ze in eerste in-
stantie zal hebben gekost.

In dezelfde zin moet er bij de natio-
nale autoriteiten eveneens voor wor-
den gepleit dat iet of wat meer ruimte
voor arbeidsflexibiliteit in het ar-
beidsrechtelijk bestel wordt inge-
bouwd. Een te rigide opstelling, on-
der andere inzake de regeling voor
overuren en de minimumlonen voor
beginnende werknemers die vaak in
het bedrijf nog moeten worden opge-
leid, is in de gegeven economische
omstandigheden immers weerom ar-
beidsvernietigend.

De nood aan meer soepelheid in de
structuren zal trouwens des te pran-
gender worden naarmate de Vlaamse
overheid haar idee van stimulering
van het deeltijds werken realiseert.
Het succes van deze operatie zal,
naast het effectief voorkomen van
lastenverzwaring voor de onderne-
mers, immers ook ten dele afhangen
van de mate waarin het deeltijds sys-
teem binnen de concrete bedrijfsor-
ganisatie op een soepele wijze zal
kunnen worden ingevuld.

De gevraagde soepelheid en de uit-
breiding van het deeltijds werken zul-
len ons arbeidsgebeuren echter ook
gevoeliger maken voor sociale fraude
allerhande. Naarmate meer moge-
lijkheden terzake voorhanden zijn,
zal het zwartwerken inderdaad toe-
nemen. Een soepel maar efficiënt
controlesysteem dringt zich dan ook
op om de te verwachten stijging van
het zwartwerk tijdig tegen te gaan.

Algemeen gezien maakt de huidige

VLD-Raadslid Jacyues Laverge,
voorzitter van de commissie voor
Economie, Energie en Tewerkstelling
voerde het woord tijdens het debat
over de werkgelegenheid

bevoegdheidsverdeling in de federale
structuren het absoluut noodzakelijk
dat de betrokken instanties en be-
leidsniveaus permanent overleg ple-
gen. Zonder een dergelijk goed ge-
structureerd overleg kan men een-
voudigweg niet komen tot een doel-
matig beleid, laat staan tot de nood-
zakelijke synergetische aanpak van
onze economische moeilijkheden en
werkgelegenheidsproblemen.

De impact van de federale structuur
belet zeker niet dat Vlaanderen voor
bepaalde aspecten zelf het heft in ei-
gen handen neemt. De huidige
Vlaamse bevoegdheden lenen er zich
zeker toe om autonoom in te grijpen
in de omgevingsfactoren die het eco-
nomisch gebeuren in sterke mate
mee bepalen. Ook al sorteert dit in-
grijpen in het economisch gebeuren
niet direct een zichtbaar effect, op
relatief korte termijn kan het toch
wel zorgen voor een stevige relance-
basis.

De kern van het Vlaamse werkgele-
genheidsbeleid is met andere woor-
den gelegen in de versteviging van de
Vlaamse economische onderbouw ;
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een basisoptie die trouwens ook ef-
fectief weerspiegeld wordt in de ver-
deling van de momenteel reeds vrij-
gemaakte fondsen. Deze versterking
van het algemeen economisch draag-
vlak vormt meteen ook de enige
deugdelijke garantie voor het tot
stand brengen van een duurzaam
werkgelegenheidsdynamiek. Dit in
tegenstelling tot het oude, en duide-
lijk niet langer adequate recept van
de pure tewerkstellingsprogramma’s.
Die bezwaren het reeds karige over-
heidsbudget buitenmatig, en leveren
op termijn, - onder andere door de
uiterst geringe doorstroming naar re-
guliere tewerkstelling - , geen funda-
mentele verbetering op inzake werk-
gelegenheid. In die optiek verdienen
de resultaten van de Vlaamse werk-
gelegenheidsconferentie dan ook ten
volle onze steun, daar het op Vlaams
niveau blijkbaar wèl nog mogelijk is
om tot een brede maatschappelijke
consensus te komen over het te voe-
ren beleid. De Vlaamse regering en
de Vlaamse sociale partners hebben
de noodzaak ingezien van een extra
inspanning voor economisch inge-
bedde werkgelegenheid, gekoppeld
aan de noodzakelijke inspanningen
voor het behoud van het budgettaire
evenwicht.

Een beheersbare overheidsschuld
zou wel eens de factor bij uitstek kun-
nen zijn voor het scheppen van duur-
zame werkgelegenheid in Vlaande-
ren. Als we de rentesneeuwbal kun-
nen voorkomen, zal er inderdaad
meer beleidsruimte zijn.

Naast deze algemene macro-econo-
mische gegevens, zijn er vanzelfspre-
kend ook nog andere omgevingsfac-
toren waarop het Vlaamse beleid sti-
mulerend kan inwerken. Zo zijn bij-
voorbeeld de aanhoudende inspan-
ningen voor het verbeteren van onze
infrastructuur bijzonder waardevol.
De reeds gedane investeringen zullen
zowel onmiddellijk als op langere ter-
mijn, zowel direct als indirect, werk-
gelegenheid opleveren in de bouw-
sector, maar we moeten nog meer
investeren. Nauw verbonden met de-
ze infrastructuurinvesteringen moet
er ook dringend invulling worden ge-
geven aan de reeds lang bestaande

en nog steeds groeiende behoefte aan
degelijk uitgeruste industrie- en be-
drijfsterreinen.

Verder kan de Vlaamse regering ook
bijdragen tot de intrinsieke verster-
king van het Vlaams industrieel weef-
sel, door het aanmoedigen van een
meer op diversificatie gericht beleid.
De eerste aanzetten daarvoor vinden
we trouwens reeds in het clusterbe-
leid dat reeds als beleidsoptie werd
aangekondigd in de beleidsbrief Eco-
nomie en dat ook al consequent tot
uiting kwam in het werkgelegen-
heidsprotocol en  in  he t  p ro jec t
Vlaanderen-Europa 2002. Ik dring er
bij de minister-president wel op aan
dit clusterbeleid zo spoedig mogelijk
uit het planningsstadium te halen en
in de praktijk te concretiseren, zoals
dit reeds is gebeurd voor de textiel-
machinebouw.

Er is ook nood aan een vergunnings-
beleid. De vlotte aflevering van dui-
delijke en op haalbare normen geba-
seerde vergunningen is een factor die
steeds meer zal wegen op het onder-
nemingsklimaat in het algemeen en
op het investeringspatroon in het bij-
zonder. Rechtszekerheid én een snel-
le administratieve afhandeling zijn
voor het vergunningsbeleid een abso-
lute noodzaak.

Een ander ondersteunend element
voor het Vlaams bedrijfsleven, en
meer in het bijzonder voor de innova-
tieve kracht ervan, ligt in de inspan-
ningen inzake wetenschappelijk on-
derzoek.

Dat er een direct verband bestaat tus-
sen de inspanningen voor onderzoek
en ontwikkeling en de creatie van
nieuwe werkgelegenheid, wordt te-
genwoordig door niemand meer be-
twist. Daarom richt ik een dringende
oproep tot de minister-president om
de op gang gebrachte inhaalbeweging
onverminderd voor te zetten. Im-
mers, ondanks de onmiskenbare ver-
betering van de situatie is het uitga-
venpercentage voor wetenschappe-
lijk onderzoek in Vlaanderen relatief
gezien nog steeds vrij laag in vergelij-
king met de ons omringende landen.
Volgens sommige studies zou Vlaan-
deren grosso modo zelfs slechts de
helft besteden van wat de overheid

in andere landen aan wetenschappe-
lijk onderzoek spendeert. Aan dit eu-
vel moet dus dringend en op een
doortastende manier worden verhol-
pen. Uit de meest recente onderzoe-
ken blijkt immers dat er een structu-
reel hogere economische groei kan
worden bereikt door het opdrijven
van het investeringsvolume voor
technologische vernieuwing. Wie niet
mee kan wedijveren in de technologi-
sche race, verliest onvermijdelijk zijn
plaats op de ranglijst van de perfor-
mante industrielanden.

De noodzaak om permanent te blij-
ven investeren in onderwijs, vorming
en opleiding staat in rechtstreeks ver-
band met het vorige punt. Op dit vlak
kan nog veel worden gerealiseerd via
het creëren van een betere samen-
werking tussen het onderwijs en de
bedrijfswereld. Een betere aanslui-
ting met het bedrijfsleven kan het
best worden gerealiseerd door het sti-
muleren van concrete samenwer-
kingsverbanden tussen onderwijsin-
stellingen en bedrijven.

Dit type van samenwerkingsverban-
den lijkt ook bij uitstek geschikt voor
het uitwerken van sterk doelgerichte
bijscholings- en omscholingsprogram-
ma’s voor reeds tewerkgestelde
werknemers.

Op die manier kan trouwens ook een
wederzijdse kruisbestuiving optre-
den. De bedrijven valoriseren hun
menselijk potentieel, terwijl de on-
derwijsinstellingen op een directe
manier kennis nemen van de veran-
derende noden van het bedrijfsleven
en daarenboven hun aanwezige infra-
structuur optimaal kunnen valorise-
ren. Via samenwerking kunnen alle
betrokkenen dus permanent aan el-
kaars noden tegemoetkomen. Ook
de VDAB kan als coördinerende in-
stantie trouwens een nuttige rol spe-
len in dit proces.

Vorming, opleiding en onderwijs ver-
vullen echter niet alleen een bedrijfs-
ondersteunende rol. Zij zijn ook een
waardevol instrument om de maat-
schappelijke uitsluiting van sommige
risicogroepen te voorkomen en even-
tueel terug te dringen.

De idee dat er een permanente groep
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van uitgesloten kanslozen zou zijn, is
voor de CVP steeds onaanvaardbaar
geweest. Een dualistische maatschap-
pij is voor de Vlaamse christen-de-
mocraten volstrekt uit den boze.
Voor onze partij is de prijs die moet
worden betaald voor de diverse vor-
mingsinitiatieven op termijn zeker de
moeite waard.

Voor diegenen die echt moeilijk een
baan kunnen vinden omdat ze onvol-
doende geschoold zijn, moeten we
alle mogelijke middelen aanwenden
om het opleidingsniveau op het ge-
paste niveau te brengen.

In dezelfde zin verwelkomen wij ook
de inspanningen die zullen worden
geleverd in de welzijnssector en die
zich inschrijven in de ruimere doel-
stellingen zoals die worden omschre-
ven in het project Vlaanderen-Euro-
pa 2002. Welzijn en kwaliteit van het
leven creëren eveneens een maat-
schappelijke meerwaarde die op een
uiterst gebalde manier kan worden
omschreven als social profit. In de
zorgzame maatschappij die wij -
naar ik hoop - toch allen voorstaan,
zijn er duidelijk aanwijsbare en
groeiende behoeften. Daarom is de
budgettaire inspanning voor de om-
zetting van een aantal precaire statu-
ten in de reguliere tewerkstelling ze-
ker wenselijk en gerechtvaardigd.

In de marge van het werkgelegen-
heidsbeleid en in het licht van de ver-
bijsterende vaststelling dat in Vlaan-
deren permanent een bijzonder hoog
aantal niet ingevulde knelpuntvaca-
tures blijven bestaan, kunnen we ons
ook volledig terugvinden in de aange-
kondigde initiatieven die de overheid
en de sociale partners een beter in-
zicht moeten geven in de evoluties en
de werking van de arbeidsmarkt. Een
degelijke opvolging van het arbeids-
marktgebeuren kan alleen maar bij-
dragen tot een degelijk onderbouwd,
constructief en geïntegreerd over-
heidsbeleid. In het verlengde hiervan
kan ook de opening die wordt ge-
creëerd voor nieuwe arbeidsbemid-
delingsinitiatieven buiten de VDAB
om een waardevolle denkpiste zijn.
Vooral de sector van de hoogge-
schoolden lijkt een domein met enig

potentieel voor particuliere arbeids-
bemiddeling. Wel zal de grootst mo-
gelijke waakzaamheid in acht moeten
worden genomen teneinde misbrui-
ken te vermijden.

Ten slotte wil ik nog eens terugko-
men op het uitgangspunt van mijn
betoog. De kern van het werkloos-
heidsprobleem wordt gevormd door
onze te hoge bruto loonkost. Een op-
lossing ten gronde zal naast het voe-
ren van een actief arbeidsmarkt- en
opleidingsbeleid dan ook een ingreep
vergen in de structuren die nu de ar-
beidskost verzwaren. Enkel op deze
wijze kunnen we ervoor zorgen dat
de economische groei opnieuw duur-
zame arbeidsplaatsen oplevert. Het
verlagen van de belasting op arbeid
vormt dus de sleutel voor het oplos-
sen van het werkloosheidsvraagstuk.
Dit betekent ook dat overleg met de
federale overheid terzake dringend
noodzakelijk is.

De voorzitter : De heer
len heeft het woord.

Van Meche-

De heer D. Van Mechelen (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
geachte mevrouw en heren ministers,
geachte collega’s, de Vlaamse rege-
ring nam reeds verscheidene initiatie-
ven betreffende de onherroeppelijk
stijgende werkloosheid. Het protocol
dat de Vlaamse regering samen met
de werkgevers- en werknemersorga-
nisatie op 17 maart jongstleden on-
dertekende ter afronding van de
Vlaamse werkgelegenheidsconferen-
tie, vormt een opmerkelijk antwoord
op het groeiende defaitisme waarmee
het werkloosheidsprobleem de voor-
bije twee jaar werd benaderd. Het
Actieplan Werkgelegenheid, dat
voor de periode 1993-1995 werd op-
gesteld, plant bovendien nog 8,5 mil-
jard frank bij komende financiële
middelen.

Het is goed dat het protocol getuigt
van een zekere bescheidenheid. Het
toont trouwens ook dat er een grote
consensus bestaat tussen de Vlaamse
overheid en de sociale partners in
moeilijke economische tijden als deze
en dat is nodig als wij het systemati-
sche verlies van arbeidsplaatsen en
de schade die dit aanricht, willen be-
perken en de negatieve tewerkstel-

lingsspiraal willen ombuigen naar een
economische heropleving.

De hamvraag waarover wij ons nu
moeten buigen, gaat erom of Vlaan-
deren zelf wel over voldoende hefbo-
men beschikt om de economische im-
passe te doorbreken. De VLD-fractie
heeft hier eerlijkheidshalve neen op
geantwoord. Wij kunnen de uitzon-
derlijk zware crisis die onze econo-
mie teistert niet controleren, laat
staan bijsturen vanuit het Vlaamse
Gewest. De paardemiddelen moeten
wij bij de federale overheid zoeken.
Het grote probleem van de Belgische
ondernemingen ligt immers bij de te
zware loonkost ten gevolge van over-
dreven sociale lasten. Elke werkge-
ver, Vlaams of Waals, betaalt zowat
75 percent werkgeversbijdrage op ie-
der arbeidsuur, en het resultaat laat
zich natuurlijk raden : geleidelijk aan
wordt de hele Belgische industrie
ontmanteld om naar het buitenland
te verhuizen. De textielnijverheid, de
scheepsbouwinsdustrie, de staal- en
steenkoolnijverheid waren de grote
slachtoffers van eerdere crisissitua-
ties. De electronicasector kreeg het
onlangs nog zwaar te verduren met
de massale afdankingen bij Philips,
dat nu een treurig boegbeeld vormt
voor een verdwijnende industrie.

Wij weten nu ook al enkele weken
zeker dat de automobielindustrie
ernstig wordt bedreigd. Nauwelijks
zijn de problemen bij DAF van de
baan of ook Genera1 Motors kondigt
ingrijpende personeelsafvloeïingen
aan. Natuurlijk is de teruglopende
vraag daarvan een belangrijke oor-
zaak, maar het  echte probleem
schuilt in de te hoge loonlasten en de
bewuste uitwijking naar onder meer
Oost-Duitsland als een direct gevolg.

Terwijl Vlaanderen verankeringsde-
batten voert, dreigt ons hele indus-
trieel apparaat te worden ontman-
teld : het lijkt alsof Vlaamse mana-
gers andere beslissingen zouden ne-
men, tegen de economische wetma-
tigheid in. Integendeel, vele Vlaamse
bedrijfsleiders bouwen vandaag reeds
belangrijke produktiecentra uit in het
buitenland. Het dienstenapparaat
opereert nog vanuit Vlaanderen,
maar het produktieproces wordt zo-
veel mogelijk verlegd naar ex-oost-
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bloklanden zoals Polen, Oost-Duits-
land, Hongarije en recent ook naar
Roemenië. Die Vlaamse bedrijfslei-
ders hebben trouwens geen keuze,
mijnheer de minister-president : het
is mee-evolueren of door de wereld-
wijde concurrentiestrijd opgeslorpt
worden, want de vrije-marktecono-
mie speelt volgens haar eigen regels.

Niet alleen in Vlaanderen, maar in
heel West-Europa staan wij nu voor
ultieme beslissingen. Hoe kunnen wij
deze massale exodus van de industrie
tegenhouden ? Moeten wij zoeken
naar alternatieven voor het verloren
tewerkstellingspotentieel ?

Het is niet de eerste keer dat de
werkloosheid op spectaculaire wijze
stijgt. Gedurende de economische
crisissen van het midden van de jaren
zeventig en het begin van de jaren
tachtig steeg de werkloosheid op een
even dramatische wijze.

Het tewerkstellingsbeleid van de
overheid werd toen gekenmerkt door
een grondig pessimisme over de ca-
paciteit van ons marktsysteem om
jobs te creëren. Uitgaande van dit
pessimisme werd een tewerkstellings-
beleid ontwikkeld, gekenmerkt door
twee principes.

Ten eerste, moest de overheid actief
optreden in het proces van de job-
creatie. Dit kon ze doen door zelf
werklozen in de overheidssector aan
een baan te helpen of door jobs te
subsidiëren in bestaande onderne-
mingen en in alternatieve arbeidscir-
cuits.

Uit de voorliggende nota blijkt dat
het massale inschakelen van werklo-
zen in de overheidssector terecht -
en gelukkig maar - niet meer als een
ernstig alternatief wordt overwogen.

De andere vormen van overheidsac-
tie worden nog steeds behouden.
Ook nu wordt een verruiming van de
tewerkstelling in de welzijnssector
vooropgesteld en gaat de Vlaamse re-
gering over tot het verstrekken van
belangrijke subsidies aan vooral gro-
te ondernemingen die dreigen over-
kop te gaan. De recente perikelen
over Boelwerf en DAF illustreren,

hoe de overheid bereid is reddings-
plannen uit te werken die verschillen-
de miljoenen frank subsidies verte-
genwoordigen per arbeidsplaats.

De vraag is of dit wel een goede be-
steding is van het schaarse geld dat
beschikbaar is voor de tewerkstel-
ling.

Een tweede principe van een traditio-
nele aanpak van het tewerkstellings-
probleem is dat de beschikbare ar-
beid moet worden herverdeeld. Het
uitgangspunt is eveneens een grondig
pessimisme over de capaciteit van de
privé-sector om arbeidsplaatsen te
scheppen.

In deze visie blijft het aantal jobs dat
in de marktsector kan worden ge-
creëerd constant of daalt het zelfs.
Vermits de participatiegraad van de
bevolking blijft stijgen, is er maar één
oplossing : de beschikbare arbeid
moet worden herverdeeld.

Een tiental jaar geleden leidde deze
visie tot voorstellen van lineaire ar-
beidsduurverkorting. Afgezien van
de onverwachte staking van de Mon-
santo-arbeiders  in Antwerpen voor
het invoeren van de 35-uren werk-
week in de petrochemische sector
zijn er nu nog nauwelijks voorstan-
ders van deze benadering.

De heer J. Sleeckx : Dat zegt u. Het
aantal voorstanders groeit met de
dag.

De heer D. Van Mechelen : Dat is
misschien mogelijk, maar wij wijzen
deze benadering resoluut af.

De heer J. Geysels : Geldt dat voor
elk voorstel in die zin ?

De heer D. Van Mechelen : Arbeids-
duurvermindering wijzen wij af. Ik
leg dit zo dadelijk wel uit.

In plaats van lineaire vermindering
van de arbeidsduur wordt thans heil
gezocht in het stimuleren van deel-
tijdse banen. Samen met het aanmoe-
digen van de loopbaanonderbreking
en het ontwikkelen van uitgroeiba-
nen wordt hiervoor door de Vlaamse
regering een krediet van 2.797 mil-
joen frank uitgetrokken.

De Vlaamse regering verklaart zich

principieel bereid om gedurende
twee jaar formules van arbeidsverde-
ling te stimuleren waarbij een zelfde
arbeidsvolume op vrijwillige basis ge-
spreid wordt over meer werknemers
en mits minimaal behoud van het to-
tale arbeidsvolume in de onderne-
ming.

Om dit te realiseren, voorziet de
Vlaamse overheid in een financiële
ondersteuning die tot doel heeft de
bijkomende kosten van de werkgever
te dekken. De concrete uitwerking
van deze maatregel, die toch goed is
voor bijna een derde van de budget-
taire inspanning van het Vlaamse ba-
nenplan, wordt uitgesteld tot of con-
creet ingevuld na de afronding van
de federale werkgelegenheidsconfe-
rentie.

De VLD stelt vragen bij deze toch
wel klassieke aanpak van de werk-
loosheid. Wat zal het rendement zijn
van deze maatregel die de belasting-
betaler gedurende ongeveer twee
jaar 2.6 miljard frank zal kosten en
die bovendien tot doel heeft recht-
streeks in te grijpen in de loonkost,
en aldus zal leiden tot regionale ver-
schillen ? We hebben het debat hier-
over enkele weken geleden al ge-
voerd.

Nationaal minister van Tewerkstel-
ling, mevrouw Smet, wordt immers
geconfronteerd met een Vlaams Ge-
west dat meer Sint-Michielsmiljarden
dan het Waals gewest wil - of beter
gezegd, kan spenderen voor tewerk-
stelling.

Is het verantwoord, gelet op de huidi-
ge stand van zaken van de staatsher-
vorming, om eenzijdig in Vlaanderen
de extra-kosten van deeltijdse arbeid
proberen af te toppen door de meer-
kosten aan sociale bijdragen ten laste
van de Vlaamse overheid te brengen.
Deze aanpak getuigt volgens mij niet
van de wil om mee te werken aan
een coherent federaal tewerkstel-
lingsbeleid, maar lijkt me opnieuw
een stap te zijn in de richting van een
noodgedwongen federalisering van
de sociale zekerheid.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijns inziens liggen de zaken net
omgekeerd. Wij willen vermijden dat
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er een gebrek aan samenhang is en
dat de beslissingen van de federale
overheid haaks zouden staan op onze
beslissingen en de middelen die wij
daarvoor uittrekken. Daarom doen
wij een appel aan de federale over-
heid om rekening te houden met on-
ze bereidheid om middelen uit te
trekken. Wij vragen de federale over-
heid dan ook om geen contraproduk-
tieve maatregelen te nemen.

De heer D. Van Mechelen : Als ik u
goed begrijp, doet u een oproep aan
de federale regering om te stoppen
met capitatieve bijdragen en soortge-
lijke toestanden. De Vlaamse over-
heid neemt nu de meerkost  van de
deeltijdse arbeid, die wordt veroor-
zaakt door de hogere sociale lasten
die men moet betalen indien men
twee deeltijdse arbeidskrachten in
plaats van één voltijdse in dienst
neemt, ten laste. Ik heb u reeds ge-
zegd, mijnheer de minister-president,
dat Wallonië dit financieel niet zal
kunnen bolwerken.

Collega Sleeckx was vorige week ook
in de commissie waar wij hebben ge-
sproken over de uitvoering van het
interprofessioneel akkoord, en het
verwerken ervan in een wetsontwerp.

Volgens mevrouw Smet is het achter-
uitschuiven van de federale tewerk-
stellingsconferentie onder meer te
wijten aan het feit dat Vlaanderen en
Wallonië verschillende financiële
middelen naar voor willen schuiven
in het bestrijden van de werkloos-
heid. Zoiets hypothekeert natuurlijk
een coherent federaal tewerkstel-
lingsbeleid.

In deze fase van de grondwetsherzie-
ning wil de Vlaamse overheid recht-
streeks ingrijpen in de loonkost  van
werknemers van Vlaamse bedrijven
door het verlagen of het overnemen
van een deel van de sociale lasten.
De Waalse bedrijven pompen echter
geen middelen in tewerkstelling.

Volgens ons is het verlagen van de
sociale lasten een opdracht van de
federale overheid. Wij willen even-
tueel wel discussiëren over het dra-
gen van deze lasten. Zullen deze las-
ten,

die voortvloeien uit het verminderen
van de bijdragen, uitsluitend door de
federale overheid worden gedragen,
of komt men in een federale tewerk-
stellingsconferentie met de regio’s tot
een akkoord om die inspanning te
delen ?

Wij stellen echter vast dat Wallonië
Vlaanderen in deze materie niet zal
kunnen volgen.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer de
voorzitter, het parlement moet over-
wegen of het niet beter is de sociale
lasten te heffen op de meerwaarde,
in plaats van per hoofd, zoals nu het
geval is. De grote bedrijven zijn na-
melijk arbeidsuitstotend. De kleine
bedrijven zijn nog arbeidsattractief,
maar hun werknemers presteren
vaak overuren of werken in het zwart
omdat de sociale lasten te zwaar we-
gen. Bijvoorbeeld een groot bedrijf
in Antwerpen met een kapitaalin-
breng van 100 miljard frank heeft
nauwelijks 100 werkplaatsen. In dit
geval rijzen er vragen in verband met
de sociale lasten. Een klein bedrijf
daarentegen, met een kapitaalin-
breng van 100 miljoen frank en met
40 of 50 werknemers, draagt meer
sociale lasten ten opzichte van het
ingebrachte kapitaal. Zoals dit in Ja-
pan reeds het geval is, zullen er ook
hier steeds meer bedrijven komen die
met acht tot tien mensen een enorme
meerwaarde creëren.

Het is de taak van het parlement zich
hierover te bezinnen, anders zal de
sociale zekerheid misschien niet meer
betaalbaar zijn.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Sleeckx, ik heb reeds gesteld dat
deze discussie niet in de Vlaamse
Raad kan worden gevoerd.

Mijnheer de voorzitter, Vlaanderen
heeft de pretentie 2,6  miljard frank
te investeren, ten einde de te hoge
sociale lasten die nationaal worden
opgelegd, door overname gedeelte-
lijk af te toppen. De VLD meent dat
dit niet de functie van de Vlaamse
overheid is. Dit is niet de goede op-
lossing.

Ook blijven wij ons verzetten tegen
het systematisch subsidiëren van ar-
beidsplaatsen in ondernemingen die

zijn gedoemd om de verdwijnen.
Hierover zijn in de jaren tachtig reeds
ontelbare debatten gevoerd. KS was
het manifeste bewijs dat het zo niet
langer kon, maar toch wordt een der-
gelijke subsidiëring van arbeidsplaat-
sen vandaag opnieuw overwogen.

De heer H. Schiltz : Mijnheer Van
Mechelen, uw uitspraak lijkt mij on-
genuanceerd.

Indien het textielplan in 1978-1979
niet tot stand was gekomen, was er
in Vlaanderen gedurende 20 jaar
geen intense tewerkstelling in de tex-
tielsector geweest. Door het textiel-
plan heeft de overheid er met een
beperkte kapitaalinbreng voor ge-
zorgd dat een moeilijke periode kon
worden overbrugd. Nu zijn er op-
nieuw problemen in deze sector,
maar toch zijn er gedurende 20 jaar
arbeidsplaatsen gered die anders red-
deloos verdwenen zouden zijn.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Schiltz, intussen heeft deze sec-
tor wel de afdeling confectie verlo-
ren.

De heer H. Schiltz : Wij hebben toch
20 jaar tijd gewonnen.

De heer D. Van Mechelen : Ik denk
hierbij aan Beaulieu en andere mas-
todontfabrieken waar er nog amper
tewerkstelling bestaat.

Wij moeten ons afvragen of het bij-
voorbeeld in het geval van Boel zin
heeft, 9 miljoen frank per gesubsi-
dieerde arbeidsplaats te investeren.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Van Mechelen, laten
wij hier geen welles-nietesdiscussie
voeren. Wij moeten inderdaad pro-
beren over het werkgelegenheidsbe-
leid in Vlaanderen tot een consensus
te komen.

Inzake de textielproblematiek is het
toch opvallend dat zoveel landen in
Centraal- en Oost-Europa en Zuid-
Amerika uitgerekend in Vlaanderen
informatie vragen over de werking
van het textielplan. Collega De Roo
zal dit niet tegenspreken.

In verband met de Boelwerf hebben
wij ons gesteund op internationale
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rapporten waaruit heel uitdrukkelijk
is gebleken dat het onverstandig zou
zijn geweest om met de technologie
waarover wij beschikken, elke
scheepsbouwactiviteit stop te zetten.
Wie kan met zekerheid zeggen wat
er over drie of vijf jaar zal zijn ge-
beurd ? Dat is het risico van het on-
dernemen. Het gaat om een van de
strategische sectoren die ook door de
Europese Commissie worden onder-
steund. Ik ben een tegenstander van
subsidiëring tenzij deze binnen be-
paalde normen gebeurt. Wij moeten
zo weinig mogelijk en zo veel moge-
lijk verantwoorde middelen ter be-
schikking stellen. Maar menen dat de
scheepsbouw een zaak is van een pu-
re vrije markt is een absolute fictie.
Alle landen van de Europese Ge-
meenschap en ook alle landen daar-
buiten geven toelagen aan hun
scheepsbouw. Manuel Marin moest
voor Spanje absoluut commissaris
worden voor scheepsbouw en haar
nevenindustrieën. Het bedrag van
negen miljoen frank kan rustig wor-
den tegengesproken. Dat is echter
niet het essentiële.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de minister-president ,voor  alle
duidelijkheid zou het wel eens inte-
ressant zijn om van uw kabinet een
berekeningsnota te krijgen met de
juiste input-output en met de progno-
ses, Dat document hebben wij in de
Vlaamse Raad tot op heden niet ont-
vangen. Misschien kan u ons overtui-
gen, maar ik twijfel er aan.

De VLD blijft haar geloof belijden
in het ter beschikking stellen van fi-
nanciële middelen aan de privé-sec-
tor om aan jobcreatie te doen. Dat
kan het best gebeuren door de kos-
tendruk  op arbeid te verminderen.
De periode 1985-1990 heeft immers
aangetoond dat gemiddeld 50.000
jobs per jaar door de privé-sector
kunnen worden gecreëerd indien de-
ze maar voldoende slagkracht krijgt.

Indien wij deze benadering handha-
ven, dan is het evident dat wij niet
moeten praten over doelgroepen. De
angstwekkende stijging van de jeugd-
werkloosheid en de aanslepende
groei van de langdurige jeugdwerk-

loosheid staan daarbij centraal. In-
dien wij een gezonde en levenskrach-
tige economie kunnen stimuleren,
dan zullen de privé-ondernemingen
automatisch de jeugdwerkloosheid
opslorpen. Werkgarantieplannen
waarbij de Vlaamse regering zelf con-
crete tewerkstellingsinitiatieven wil
nemen onder de vorm van een tijde-
lijke tewerkstelling bij de overheid en
bij de gesubsidieerde niet-commer-
ciële sector zijn overduidelijk nepop-
lossingen die de jonge werklozen
geen stap vooruit helpen omdat zij
geen duurzaam tewerkstellingsper-
spectief bieden. Men grijpt opnieuw
naar de klassieke oplossingen van
einde van de jaren zeventig, begin
van de jaren tachtig (Opmerking van
de heer De Roo.)

Mijnheer De Roo, hebt u heel het
debat gevolgd ? Ik heb niet de in-
druk. Ik zal u straks ons liberaal te-
werkstellingsplan bezorgen.

De heer E. Van Rompuy : Wat kost
dat ? 100 miljard frank ? De kostprijs
van de heer De Grauwe is de sociale
bijdrage met 10 percent verlagen.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Van Rompuy, doet u eens de
moeite om het te lezen.De werkloos-
heid stijgt sedert december 1990.
Vandaag zijn wij eind april 1993. Het
is nog altijd dezelfde coalitie als in
1990. Het is de eerste maal dat er op
regionaal vlak een tewerkstellingsde-
bat wordt gevoerd. Op federaal vlak,
met socialisten in de regering, moet
men er nog aan beginnen.

Wij willen ,zoals u hebt naar voren
gebracht, trachten de sociale lasten
te verlagen. Indien de sociale lasten
worden verlaagd, zal automatisch
een deel werkloosheid worden opge-
slorpt, wat enerzijds minder uitkerin-
gen en anderzijds meer inkomsten in
de sociale zekerheid betekent.

De vraag is of er een kloof bestaat
in de tijd, waardoor zou moeten wor-
den geprefinancierd. Wat dat betreft
blijven wij zeer objectief. Dit moet
immers worden bewezen. Wij zijn
van mening dat er zich geen kloof
voordoet, maar dat is precies de chal-
lenge die al dan niet zal worden aan-
gegaan. Het alternatief is wat er mo-

menteel wordt gedaan, met name
miljarden frank betoelagingen geven
aan bedrijven, opnieuw tewerkstel-
lingscircuits oprichten, enzovoort. En
daarbij vind ik niets uit, mijnheer
Van Rompuy, vermits het letterlijk
staat in het document dat hier voor
mij ligt. Wat houden de werkgaran-
tieplannen immers in ? Dat zijn toch
nieuwe circuits waarin jongeren voor
zes maand zullen worden opgenomen
om bij de overheid of in de niet-com-
merciële sector een nep-job uit te oe-
fenen ! Welnu, als liberalen zijn wij
het duidelijk niet eens met zulke op-
lossingen.

De heer J. De Roo : Mijnheer Van
Mechelen, ik ben het ermee eens dat
de financiering van de sociale zeker-
heid, buiten de betoelaging van de
overheid, hoofdzakelijk gebeurt op
basis van de uitbetaalde bruto-lonen,
in feite dus op basis van de werkgele-
genheid. Het is evident dat dringend
naar een ander financieringssysteem
moet worden gezocht. Uiteraard zul-
len de lonen steeds blijven meespe-
len, maar momenteel is zulks te fla-
grant, waardoor het systeem meer en
meer tewerkstellingsvernietigend
wordt. In zal dit even illustreren met
een paar cijfers. In de algemene rege-
ling van de werknemers, het grootste
systeem van sociale zekerheid, gaat
het om 1.240 miljard frank. Volgens
de heer Van Mechelen moeten de so-
ciale lasten met 10 percent verminde-
ren. Dat betekent dus dat voor 124
miljard frank op een andere manier
moet worden gefinancierd. Mijnheer
Van Mechelen, u kwam naar de tri-
bune om uit te leggen op welke wijze
tewerkstelling moet  worden  ge-
creëerd. Welnu, hoe zal u tewerk
gaan voor een bedrag van 124 miljard
frank in het kader van de sociale ze-
kerheid ? Inderdaad, de sociale ze-
kerheid zal uiteraard moeten kunnen
beschikken over een aantal veilige en
gewaarborgde inkomsten die boven-
dien ook absoluut noodzakelijk zijn
om tegemoet te komen aan de sociale
problemen van de maatschappij. U
zou de sociale zekerheidsbijdragen
met 10 percent verminderen. Daarbij
denkt u meer bepaald aan de sector
van de patronale bijdragen, hetgeen
betekent dat die vermindering de 10
percent zou overschrijden. Maar hoe
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zal u dan het behoud van de sociale
zekerheidsinkomsten verzekeren ?
Bovendien zou ik ook graag verne-
men hoe u alsdan de werkgelegen-
heid zou aanzwengelen ?

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer De Roo, u zou onze nota toch
eens duidelijk moeten lezen.

Ons voorstel is tweevoudig. Wij zijn
van mening dat de meest ideale op-
lossing erin zou bestaan over te gaan
tot een drastische lineaire verlaging
van de sociale bijdrage en dit voor
iedereen. Wij beseffen echter ook dat
zulks onbetaalbaar zou zijn. Vandaar
dat wij overgingen tot een duaal sys-
teem. Enerzijds zouden de sociale
lasten voor alle werknemers lineair
en met slechts 10 percent worden ver-
laagd en anderzijds zou de gangbare
werkgeversbijdrage van 34,7  percent
voor nieuwe aanwervingen worden
verlaagd tot 10,26  percent, hetzij een
verminderen van 70,5  percent. Ik zal
u uitleggen waarom wij zo willen te-
werkgaan. Wij zijn uitgegaan van vol-
gende permissies : enerzijds de bij-
dragen die alleszins moeten worden
betaald, ook voor de nieuwe aanwer-
vingen, namelijk voor de pensioenen,
de arbeidsongevallen en de beroeps-
ziekten. Anderzijds voor de nieuwe
aanwervingen wensen wij onder meer
een vrijstelling te geven wat betreft
de ziekte- en invaliditeitsuitkering,
hetzij 2,35  percent. Of een persoon
nu werkloos is of niet, uiteindelijk
geniet hij steeds van de ziekte- en
invaliditeitsuitkering.

Hetzelfde geldt voor de geneeskundi-
ge verzorging, de werkloosheid en de
kinderbijslag. Of u bent ingeschreven
bij de RVA of bij een bedrijf, u ge-
niet hoe dan ook van die kinderbij-
slag. Daarom willen wij op die bijko-
mende tewerkstelling een drastische
verlaging in de werkgeversbijdrage
met 70,5  percent verwezenlijken. Op
dat moment krijgen we automatisch
een dubbel effect. Enerzijds vallen
die personen weg uit de sociale ze-
kerheid, u zal ze dus niet meer zelf
moeten betalen, anderzijds genere-
ren zij onmiddellijk bijkomende in-
komsten voor de overheid door on-
der meer het systeem van de bedrijfs-
voorheffing.

We zouden echter op voorhand moe-
ten kunnen bewijzen dat dit zichzelf
in evenwicht zal houden. Wij hebben
op het vlak van de arbeidselasticiteit
een aantal berekeningen gemaakt
waarbij we heel realistisch naar een
arbeidselasticiteit zouden evolueren
van 0,2  tot 0,5.  Met andere woorden,
iedere verlaging van de sociale lasten
met een percent zou de ondernemin-
gen ertoe aanzetten bijkomend aan
te werven. We moeten dit natuurlijk
in een econometrisch model trachten
te gieten, wat trouwens het werk is
dat professor De Grauwe heeft gele-
verd. Ik denk dat we dit idee een
kans moeten geven.

U zit trouwens op dezelfde piste met
dat verschil dat u zich de vraag stelt
wie dit moet betalen. U wil de belas-
ting op arbeid verminderen door een
belasting op energie in te voeren.
Ook deze piste moeten we kunnen
onderzoeken. De ene vraag die wij
ons stellen, is of wij zelf een bijko-
mende belasting moeten heffen, of
zal Europa ons in de toekomst inder-
daad verplichten die accijns te hef-
fen. Op dat ogenblik moeten wij de
opbrengst ervan gebruiken voor de
vermindering van de belasting op ar-
beid. Wij delen echter niet uw stand-
punt om reeds op de situatie in te
spelen en te trachten dit nu al in te
voeren. Op dat moment zal u op-
nieuw de competitiviteit van onze on-
dernemingen belasten en onze con-
currentiepositie andermaal in het ge-
drang brengen. Ik denk dat dit het
verschil is tussen de twee visies.

Wij hebben allebei de grote bezorgd-
heid dat, indien wij er niet in slagen
de sociale lasten te verminderen, wij
ons industrieel apparaat dreigen
kwijt te spelen aan het buitenland, in
casu Oostbloklanden die slechts op
zes uur autorijden van hier liggen.

Mijnheer de voorzitter, ter afronding
zou ik het nog even heel kort willen
hebben over de actiestrategie naar te-
werkstelling en wat wij ervan den-
ken. Wij zijn het ermee eens dat men
de arbeidsbemiddeling, opleiding en
vorming fundamenteel wil trachten
bij te sturen. De bijlagen bij het pro-
tocol zijn heel goed. Mevrouw de mi-
nister, ik denk dat u een belangrijke
opdracht heeft om de werking en de

efficiëntie van de VDAB eindelijk te
verbeteren. De werkgevers hebben
op dat punt volgens mij een belangrij-
ke slag thuis gehaald.

U vermeldt ook initiatieven om on-
derwijs en arbeidsmarkt beter op me-
kaar af te stemmen. Dat is een evi-
dentie, dat is open deuren intrappen.
Het opleidingsaanbod moet volgens
u beter worden gecoördineerd. Dat
zijn zaken die wij in de commissie
Tewerkstelling al zes jaar zeggen. Op
het vlak van de loonkostsubsidies,
werk delen en verdelen en het voor-
gestelde doelgroepenbeleid zijn wij
het niet met u eens.

De tewerkstellingsprogramma’s zijn
een stap in de goede richting. U zegt
dat de programma’s zullen worden
getest op hun effectief nut. Als zij
inderdaad hun nut hebben, dan moe-
ten we volgens u beslissen om daar
reguliere tewerkstelling van te ma-
ken. Mijn vraag is op dat moment
wat de juiste budgettaire kost is van
dit alternatieve circuit. Ik denk dan
meer bepaald aan de 23.000 GECO’s
bij de lokale besturen waaraan toch
een prijskaartje hangt van circa 10
miljard frank. Is het de bedoeling om
de gemeentebesturen te vragen of zij
die GECO’s al dan niet nodig heb-
ben ? Zo ja, dan krijgen zij er boven-
dien nog de rekening van 10 miljard
frank bovenop ? Is dit de bedoeling ?

Ik ben van oordeel dat enige verdui-
delijking wenselijk is. De rotatie van
de arbeidcircuits moet verhogen.
Men kan de tewerkstellingsprogram-
ma’s zoals GEK0 en DAC enkel dul-
den om langdurige werklozen een
weliswaar korte maar nuttige werker-
varing te laten opdoen. Na afloop
moeten zij proberen in het reguliere
circuit hun weg te vinden.

Ten slotte wil ik nog een paar bemer-
kingen kwijt over het actieplan dat
de economische activiteit in Vlaande-
ren moet verhogen.

De voorzitter : Mijnheer Van Meche-
len, u voert reeds gedurende zesen-
dertig minuten het woord. U heeft
uw spreektijd ruimschoots overschre-
den.

De heer D. Van Mechelen : Een ver-
eenvoudiging van de procedure bij de
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KMO’s is noodzakelijk. De Vlaamse
Raad zou een commissie kunnen op-
richten zoals die reeds op nationaal
vlak werkt. De overheidsadministra-
tie zou sneller en soepelder moeten
werken. Dit is voor de VLD een con-
ditio sine qua non. Wij stellen echter
nog steeds het tegendeel vast. Een
andere vaak gehoorde slogan behelst
het creëren van een bedrijfsvriende-
lijk klimaat. Moet men de norm van
de Sociaal-Economische Raad van
Vlaanderen (SERV) niet herzien en
verstrengen ?

U heeft 110 dagen overleg kunnen
plegen. Niettegenstaande u, tijdens
de onderhandelingen met de sociale
partners, goede resultaten bereikt
heeft, blijft de VLD fundamenteel
van mening verschillen over welke
prikkels de regering kan geven om
de tewerkstelling te verhogen. Ik
hoop dat een debat zoals dat van van-
daag over het banenbeleid, in de toe-
komst voor herhaling vatbaar is.

De voorzitter : De heer Sleeckx heeft
het woord.

De heer J. Sleeckx (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, mevrouw de minister, colle-
ga’s, de SP is tevreden dat de sociale
partners en de Vlaamse regering hun
bekommernis voor het  werkloos-
heidsprobleem duidelijk laten blij-
ken. Het werkloosheidsvraagstuk, de
massale afdankingen en herstructure-
ringen vormen op dit ogenblik voor
het beleid de grootste uitdaging. De
Vlaamse regering moet de komende
tien jaar de strijd tegen de werkloos-
heid en het scheppen van nieuwe ba-
nen als belangrijkste beleidsprioriteit
beschouwen.

In het economische luik van het pro-
tocol vindt de SP heel wat van haar
programmapunten terug zoals die, bij
het begin van de Vlaamse werkgele-
genheidsconferentie, door de socia-
listische ministers De Batselier en
Detiège verdedigd werden.

De aandacht van de SP gaat voor-
eerst uit naar de structurele tewerk-
stelling : men moet investeren in sec-
toren die te kampen hebben met een

personeelstekort. Het akkoord voor-
ziet ondermeer in de mogelijkheid
om de personeelsomkadering in de
welzijnssector te verhogen. Men zal
investeren in de gezins-en bejaarden-
hulp, de gehandicaptenzorg en de
kinderopvang. Iedereen die de acties
van de opvoeders kent, weet hoe
dringend deze investeringen zijn.

De uitbouw en het onderhoud van de
basisinfrastructuur vormen een twee-
de invalshoek die door de SP verde-
digd werd. Men besteedt vooral aan-
dacht aan het renoveren van de socia-
le huisvesting. Vermits dit een zeer
arbeidintensieve activiteit is, levert
dit niet alleen een verbetering van
het woningbestand op maar ook een
hogere tewerkstellingssgraad.

De inspanningen in de afvalsector
zijn een derde aandachtspunt van de
SP dat in het akkoord opgenomen is.
Men voorziet in belangrijke middelen
voor een selectieve ophaling en de
verwerking ervan.

Deze inspanningen bevatten belang-
rijke kansen voor laaggeschoolde
werkzoekenden.

Collega’s, in het tewerkstellingsluik
zien we drie belangrijke klemtonen
die door de SP worden verdedigd.

Er is de politiek van arbeidsherverde-
ling. Ik wens te beklemtonen dat de
SP ervan overtuigd is dat, willen wij
meer mensen tewerkstellen en iets
voor het probleem van de werkloos-
heid doen, er inderdaad aan arbeids-
herverdeling zal moeten worden ge-
daan.

Andere punten zijn de actieve aan-
pak van de jeugdwerkloosheid en de
investering in maatschappelijke no-
den. Deze twee punten zullen vooral
door collega Vermassen worden be-
handeld.

Wat de arbeidsherverdeling betreft is
de analyse duidelijk. Wanneer we de
evolutie over een lange termijn bekij-
ken, dan zien we dat er met steeds
minder werkuren steeds meer wordt
gepresteerd. Collega’s, ofwel leidt dit
tot minder arbeidsplaatsen en dus tot
meer werkloosheid, ofwel moet men
op een doortastende wijze de arbeid
herverdelen. Ik gebruik hier dus nog-
maals dit woord.

De Vlaamse partners en de Vlaamse
regering kiezen voor het laatste
spoor. Zij wensen dit via twee duide-
lijke wegen te doen.

Ten eerste, via een ondersteunende
politiek ten aanzien van een federale
arbeidsherverdelingsoperatie.

Ten tweede, via een stimuleringsbe-
leid ten overstaan van werkgevers die
actief de arbeid herverdelen door van
allerlei arbeidsherverdelende midde-
len gebruik te maken.

De SP is ten zeerste verheugd, mijn-
heer Geysels, dat men het spoor van
de arbeidsherverdeling volgt.

Ik heb het woord arbeidsherverde-
ling zeer dikwijls gebruikt, maar het
is één van de belangrijkste motoren
voor de creatie van arbeid. Onze
fractie wenst een aantal voorwaarden
duidelijk te beklemtonen.

Ten eerste, het nationale beleid mag
niet tegengesteld zijn aan de Vlaamse
herverdelingsoperatie. Dit betekent
dat het niet kan dat de middelen die
door het Vlaamse budget worden
geïnvesteerd ter ondersteuning van
bepaalde arbeidsherverdelende for-
mules, denken we bijvoorbeeld aan
loopbaanonderbreking, ingroeibanen
of deeltijdse arbeid, aanleiding geven
tot een kostenverhoging van deze
formules op basis van een nationale
reglementering.

Daaromtrent moet duidelijkheid
worden gecreëerd. Wij dringen er
dan ook op aan dat hieromtrent een
overleg tot stand komt tussen de
Vlaamse en de nationale regering.

Ten tweede, ten aanzien van de for-
mule van deeltijdse arbeid wenst de
SP een aantal kanttekeningen te
plaatsen.

Ten eerste, de promotie van deeltijd-
se arbeid moet volgens ons selectief
gebeuren en moet zowel voor werk-
gevers als voor werknemers aantrek-
kelijk zijn. Dat kan via verschillende
formules gebeuren zoals bijvoorbeeld
via een recht op deeltijdse loopbaan-
onderbreking, via deeltijdse uit- en
ingroeibanen of via het financieel
aantrekkelijk maken van de drie-
vierde jobs. De vrijwilligheid moet
worden gegarandeerd.
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Ten tweede, er moet te allen prijze
worden vermeden dat de deeltijdse
jobs, zowel inzake beloning als inza-
ke flexibiliteit, naar minderwaardig
werk evolueren. Daardoor zouden
enkel de zwaksten op de arbeids-
markt, in casu de vrouwen, in die
categorie terechtkomen.

Ten derde, er moeten aan deeltijds
werk kwalitatieve eisen worden ge-
steld en dit niet alleen inzake lonen
en tijdstippen maar ook inzake de mi-
nimale duur. In de regel mag een
deeltijdse arbeidsplaats niet lager lig-
gen dan een halftijdse job.

De rechten op het vlak van de sociale
zekerheid, ongetwijfeld een belang-
rijk punt dat moet worden aange-
stipt, moeten voor een deeltijdse op
een identieke wijze als voor een vol-
tijdse betrekking worden geregeld.
Wij zeggen hier zeer duidelijk dat de
regel van de evenredigheid nauwkeu-
rig moet worden bewaakt.

Ten aanzien van de formule van
loopbaanonderbreking moeten vol-
gens ons volgende principes overeind
blijven : recht voor iedereen, dus
geen enkele discriminatie ; vervan-
gingsplicht en zowel voltijdse als
deeltijdse loopbaanonderbreking.

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Collega
Sleeckx, mag ik u even onderbreken.
U formuleert een aantal theorieën in-
zake arbeidsherverdeling.

Kan u mij bondig schetsen wat deze
theorie, toegepast in de praktijk, zou
betekenen. Ik geef een voorbeeld :
een confectiebedrijf stelt vijftig men-
sen tewerk. Hoe gaat u daar in de
praktijk de arbeid herverdelen ?

Welke zullen de gevolgen zijn qua
verloning van de prestatie bijvoor-
beeld bij deeltijds werken of vermin-
dering van de arbeidsduur ?

De heer J. Sleeckx : De loonbaanon-
derbreking heeft tot nog toe 42.000
werkplaatsen opgeleverd. Als men
de loopbaanonderbreking ook zou
toepassen in de deeltijdse arbeid en

deze arbeidsvorm zou promoten, ben
ik ervan overtuigd dat er heel wat
mensen voor enkele jaren uit de deel-
tijdse arbeid zullen stappen. Er moe-
ten uiteraard arbeidsplaatsen voor
andere  dee l t i jdsen  worden  ge-
creëerd. Het effect van de loopbaan-
onderbreking mag zeker niet worden
onderschat. Sommige vrouwen willen
omwille van de opvoeding van hun
kinderen of om andere redenen wel
voor een tijdje uit het systeem van
deeltijdse arbeid stappen, wat dan
voor die periode een nieuwe job
creëert. Ik geef toe dat die job uiter-
aard niet eeuwigdurend is, maar op
dat ogenblik wordt toch een nieuwe
job gecreëerd.

Wanneer wij de loopbaanonderbre-
king vergemakkelijken ook in een
deeltijdse job, met uiteraard als voor-
waarde de job opnieuw te kunnen op-
nemen, zal dat ongetwijfeld tewerk-
stelling creëren.

De heer F. Wymeersch : U beweert
wel nieuwe jobs te creëren, of het nu
volledige of deeltijdse zijn, maar in
feite creëert u geen bijkomende ar-
beid. U gaat altijd een bepaald volu-
me aan arbeid verdelen onder een
aantal jobs. Bijvoorbeeld daar waar
nu een job door één persoon wordt
ingevuld, zal het dan door twee zijn.
Dus in feite verplaatst u het pro-
bleem.

De heer J. Sleeckx : Soms is er loop-
baanonderbreking - en die soms
moet zeer ruim worden geïnterpre-
teerd - waarvoor geen vervangings-
plicht bestaat. Vandaar dat hieraan
zeer duidelijke voorwaarden moeten
worden verbonden. Dus vervangings-
plicht, zonder discriminatie, zowel bij
voltijdse als deeltijdse loopbaanon-
derbreking. Wij zijn ervan overtuigd
dat dit principe bijkomende werk-
plaatsen zal opleveren, rekening hou-
dend met het feit dat nu reeds 42.000
werkplaatsen werden gecreëerd.
Wanneer het systeem nog wordt ver-
soepeld, zal dat uiteraard nog meer
arbeidsplaatsen opleveren.

Collega’s, ik geef toe dat wij altijd in
de marge blijven werken. De over-
heid kan geen 300.000 nieuwe ar-
beidsplaatsen creëren. Het enige dat
de overheid kan doen, is een dam

opwerpen om een aantal mensen op
te vangen. Indien wij dank zij dit sys-
teem erin slagen 30.000 tot 40.000
arbeidsplaatsen te creëren, zal ieder-
een het met mij eens zijn dat wij iets
hebben gepresteerd. In verhouding
tot de globaliteit betekent zulks mis-
schien een niet zo groot percentage.
Indien wij er echter in slagen 30 tot
40.000 mensen uit de werkloosheid
te halen, dan is dat toch een inspan-
ning vanwege de overheid inzake te-
werkstelling. Ik geef een voorbeeld.
Wanneer wij bijvoorbeeld vandaag
bij FORD na veel inspanningen erin
zouden slagen 4.000 arbeidsplaatsen
te creëren, en FORD dankt morgen
3.000 arbeiders af, dan staan wij om-
zeggens.opnieuw  even ver. Wij zijn
er inderdaad van overtuigd dat de in-
dustrie in de allereerste plaats de mo-
tor moet zijn.

De overheid moet voor stimulansen
zorgen, om toch zoveel mogelijk
mensen werk te kunnen verschaffen.
Ik ben ervan overtuigd dat wij er niet
in zullen lukken 300.000 werkplaat-
sen te creëren. Ik geloof dat de over-
heid dus eigenlijk maar iets kan doen
in de marge.

Mijnheer Wymeersch, wij moeten
ons hier wel afvragen of wij bij de
pakken gaan zitten, toekijken en
niets doen dan wel of wij iets zullen
ondernemen. Neem nu opleiding :
dat kan toch wel iets betekenen ! Op-
leiding kan iemand mogelijk een kans
geven aan de slag te gaan, waar dat
voorheen niet het geval geweest zou
zijn. Er zijn de laaggeschoolden. De
heer Vermassen zal straks het thema
van de sociale werkplaatsen en de so-
ciale economie behandelen : ik zal
daarover dus niet uitweiden, maar
wil toch aanstippen dat wij hier een
uitstekende gelegenheid hebben om
2.000 tot 3.000 arbeidsplaatsen te
scheppen voor mensen die anders
nooit aan bod zouden komen. Moe-
ten wij dit doen of niet ? Deze vraag
moet ons bezighouden, want in de
particuliere sector zullen deze men-
sen nooit werk vinden. Hier geldt de
regulerende taak van de overheid,
daarom sta ik hier ten volle achter.
Daarom ook zegt de SP dat 8,5 mil-
jard frank van de gelden die ons toe-
komen ten gevolge van het Sint-Mi-
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chielsakkoord moeten dienen voor
het scheppen van arbeidsplaatsen. Ik
kan daarop slechts reageren met een
driedubbel bravo !. Als wij op dit
vlak niets zouden ondernemen, zou
u ons ongetwijfeld vragen waarom
wij geen initiatieven namen.

De voorzitter : De heer Laverge
vraagt het woord. Ik vraag de heer
Sleeckx met aandrang af te ronden.

De heer J. Sleeckx : Mag ik de tijd
van de interrupties niet aftrekken van
de mij toegemeten tijd ?

De voorzitter : U hebt de u toegeme-
ten tijd reeds met vier minuten over-
schreden.

De heer J. Laverge : Ik begrijp uw
theorie. Dit is uiteraard een kosten-
verhogende factor. U vraagt zich niet
af wie dat zal betalen. Volgens de
heer Deprez is de kern van het pro-
bleem dat de sociale lasten te hoog
zijn, wat afbreuk doet aan onze com-
petitiviteit en ons op zowel indus-
trieel niveau als andere terreinen
achteruit doet gaan. Hier ligt één van
de grote oorzaken van het verlies aan
arbeidsplaatsen. In uw theorie zullen
nog zwaardere lasten op de sociale
zekerheid worden gelegd. U zal dan
ook de lasten op de bedrijven verho-
gen en de competitiviteit nog verder
verzwakken. U draait rond in een vi-
cieuze cirkel.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer Laver-
ge, hierover moet een discussie ten
gronde worden gevoerd. Dit is nogal
moeilijk binnen de enkele minuten
aan spreektijd die mij nog resten.

Toen de heer Van Mechelen op deze
tribune stond, heb ik enkele vragen
gesteld bij het betaalbaar houden van
onze sociale zekerheid, bijvoorbeeld
vanaf het jaar 2005. Moeten wij dan
niet in de eerste plaats denken aan
een andere manier voor de inning
van de bijdragen ? Is het houdbaar
dat bijdragen worden geïnd per capi-
ta, per hoofd ? Moeten wij geen ge-
mengd systeem uitdokteren, waarbij
ook de machines worden belast ? Dit
zal misschien wat pijn doen, maar wij
kunnen toch niet anders dan vaststel-
len dat de grote bedrijven arbeidsaf-

stotend zijn en de kleine bedrijven
arbeidsintensief ? Wij zullen daaraan
iets moeten doen, bijvoorbeeld ook
de machines, en dus de meerwaarde,
belasten. Telkens wordt daarbij ge-
opperd dat dit tot kapitaalvlucht zal
leiden. Ik ben echter niet naïef : der-
gelijke maatregel kan slechts effect
sorteren in een Europese context. Ik
ben er wel van overtuigd dat de socia-
le zekerheid zoals die vandaag reilt
en zeilt, niet meer betaalbaar zal zijn
vanaf het jaar 2005. Wij zullen een
ander systeem van inning moeten
zoeken en ik vind, zoals gezegd, dat
dit de richting van de meerwaarde
moet uitgaan.

Men vraagt mij uit te leggen hoe dit
zou moeten gebeuren. Dat is niet
mijn taak. Een politicus kan slechts
de krijtlijnen uittekenen. Binnen die
krijtlijnen moeten technici uitzoeken
wat haalbaar is en wat niet.

Wanneer er bijvoorbeeld 100.000
huizen tekort zouden zijn in dit land,
moet men mij toch ook niet vragen
zelf een huis te bouwen ? Dat is niet
mijn taak. Ik kan enkel een probleem
vaststellen en het bespreekbaar ma-
ken. Het is dan aan wetenschapsmen-
sen om te onderzoeken wat kan en
wat niet. Om die reden heb ik het
federale parlement gevraagd een de-
bat te houden over het betaalbaar
houden van de sociale zekerheid.

De SP vindt dit een goed akkoord,
al moeten we er de relativiteit qua
effekt in erkennen, rekening hou-
dend met het feit dat er in Vlaande-
ren meer dan 200.000 werklozen zijn.
Ten tweede, is er de belangrijke optie
van arbeidsherverdeling door middel
van het inzetten van diverse instru-
menten zoals het recht op loopbaan-
onderbreking, uit- en ingroeibanen
en bepaalde formules van deeltijds
werk. Mevrouw, een punt dat naar
onze mening niet volledig in orde is
en waar wij kritiek op hebben, is het
feit dat er te weinig aandacht wordt
besteed aan het jeugdwerkloosheids-
plan, de sociale economie en de so-
ciale werkplaatsen.

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-

vrouw de minister, collega’s, het is
duidelijk dat wij hier vandaag een
min of meer mistig debat voeren. We
moeten ons er goed van bewust zijn
dat het niet de taak is van de over-
heid om te gaan ingrijpen op de ar-
beidsmarkt. We moeten echter wel
de mogelijkheid durven en willen
creëren om een bepaald kader te
scheppen. Een tweede reden waarom
dit een mistig debat is, is het feit dat
wij hierover debatteren in de Vlaam-
se Raad terwijl wij allen heel goed
weten dat de politiek die wij onder-
gaan en die invloed heeft op de ar-
beidsmarkt, ons economisch bestel
en onze sociale maatschappij, bijna
uitsluitend valt onder nationale maat-
regelen en bevoegdheden. Zowel de
ministeries van Sociale Zaken als van
Tewerkstelling en Arbeid zijn natio-
nale instellingen. Zij bepalen het be-
leid of leggen zulke hypotheken op
dat een eigen Vlaams beleid, dat au-
tonoom zijn eigen koers zou moeten
kunnen varen, bijna onmogelijk
wordt.

Een onafhankelijk Vlaanderen zou
nochtans een veel dynamischer be-
leid kunnen voeren dan een deelstaat
Vlaanderen die zijn budgettaire mo-
gelijkheden beperkt ziet, bijvoor-
beeld door een voortdurende kapi-
taalafroming naar het failliete Wallo-
nië. Ik wil dit debat niet heropenen,
maar wij weten allemaal dat er een
dotatiebenadeling, een bepaalde so-
ciale transfer in de sociale zekerheid,
een spaargeldentransfer en een bena-
deling op het gebied van de intresten-
lasten bestaat. Het spreekt voor zich
dat een onafhankelijk Vlaanderen
deze bedragen veel beter zou kunnen
besteden. We mogen en moeten er-
van uitgaan dat zolang de sociale ze-
kerheid niet is geregionaliseerd en
Vlaanderen niet over een eigen fisca-
liteit beschikt, een te groot gedeelte
van de Vlaamse gelden niet terug in
Vlaanderen terechtkomt. Collega’s,
om een degelijk eigen Vlaamse eco-
nomisch en tewerkstellingsbeleid te
kunnen voeren, is het in de eerste
plaats nodig de sociale zekerheid te
federaliseren. Zo zullen wij tenmin-
ste op dat gebied over een pakket
gelden kunnen beschikken die wij
voor de eigen ontwikkeling kunnen
aanwenden. Daarmee kan de loon-
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kost, die op dit ogenblik in verhou-
ding tot die in vergelijkbare landen
te hoog is, omlaag worden gebracht.

Dit wil niet zeggen dat wij, zolang
ons sociaal zekerheidsstelsel niet
grondig is hervormd, niet alles in het
werk moeten stellen om de loonkost
te drukken.

Als mogelijke maatregelen in het ka-
der van de hervorming van de sociale
zekerheid zien wij op de eerste plaats
de regionalisering ervan en, ten twee-
de, - collega Sleeckx heeft gelijk -
het herdenken van het stelsel. In dit
verband herinner ik eraan dat de
heer Sleeckx zelf reeds vorig jaar een
oproep tot regionalisering van de so-
ciale zekerheid heeft gedaan. (Protest
van de heer Sleeckx) Ik meen daaruit
te mogen concluderen dat het stil-
letjes tijd wordt . . .

De heer J. Sleeckx : Mijnheer Wy-
meersch, u moet letterlijk citeren wat
ik ooit heb gezegd. Ik heb destijds
verklaard dat, indien er niets zou
worden gedaan aan de scheeftrekkin-
gen in de sociale zekerheid, wij inder-
daad ons ertoe zouden genoopt zien
om over een regionalisering van het
stelsel te praten.

De heer F. Wymeersch : Wat ik be-
doel, is dat wij uw uitspraak dat de
sociale zekerheid moet worden her-
dacht, onderschrijven. Toch laat ik u
opmerken, mijnheer Sleeckx, dat u
uw oproep vorig jaar hebt gelanceerd
en dat er sindsdien noch in de be-
voegde commissie noch in het Bel-
gische parlement veel constructief
werk ter zake is geleverd.

De heer J. Sleeckx : U weet beter
dan ik dat de werkgroep die alle fa-
cetten van de sociale zekerheid on-
derzoekt, dat werk niet op twee da-
gen kan afkrijgen.

Ons voorstel bestond erin om over
de partijpolitieke grenzen heen na te
gaan hoe en wat met de sociale zeker-
heid na 2002. Een hervorming kan
niet van vandaag op morgen. Dat
vergt heel wat studiewerk.

Ik ben er in ieder geval van overtuigd
dat een aantal partijen, willen zij echt

met gezond verstand oordelen over
de vraag hoe de sociale zekerheid na
2002 betaalbaar te houden, misschien
enkele taboes zullen moeten laten
vallen. Dat is de discussie.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Sleeckx, ik kan u geruststellen : voor
ons is het geen taboe om bepaalde
denkpistes te volgen.

Ik wil het vandaag niet expliciet en
ten gronde hebben over het pro-
bleem van de hier verblijvende
vreemde arbeiders. Toch laat ik dit
opmerken : wij zijn uiteraard van me-
ning dat wij als Vlaamse natie in de
huidige economische situatie ons de
luxe een gedeelte gast-werklozen ter
beschikking te hebben, niet kunnen
permitteren.

Wèl leg ik de vinger op de vrij actuele
problematiek van de illegale tewerk-
stelling van de voornamelijk Oosteu-
ropese arbeidskrachten. Als goed-
koop en onderbetaald arbeidspoten-
tieel worden zij geronseld door werk-
gevers die op gewetenloze manier de
al te hoge parafiscale druk en loon-
kost willen omzeilen. Het moet mij
van het hart dat er in deze materie
geen of slechts geringe reactie komt
vanwege de traditionele vakbonden,
hoewel zulke praktijken in strijd zijn
met de fundamentele sociale en ar-
beidsrechtelij ke verworvenheden, en
arbeidsplaatsen van de eigen werkne-
mers brutaal in het gedrang brengen.

Collega’s, het Vlaams Blok is als ge-
zinspartij overtuigd van het werk-
loosheidsverminderende effect van
een opvoedersloon dat afhankelijk is
van het aantal kinderen en kan oplo-
pen tot het bestaansminimum voor
de opvoeding van de kinderen thuis.
Cumulatie van het opvoedersloon en
de werkloosheidsuitkering of de fis-
cale aftrek voor de medewerkende
echtgenoot zou in dat geval niet meer
mogelijk zijn. Het aantal nepwerklo-
zen zou met deze maatregel drastisch
kunnen worden ingeperkt en opvoe-
dende ouders zouden hun arbeids-
plaatsen overlaten aan werklozen,
zeker wanneer aangepaste maatrege-
len met betrekking tot de loopbaan-
onderbreking zouden worden geno-
men.

Het Vlaams Blok blijft ook uiteraard

niet blind voor de fiscale aspecten
van het tewerkstellingsdossier. De
huidige fiscale en de parafiscale
maatregelen zijn van die aard dat in-
vesteren in Vlaanderen met als even-
tueel resultaat bijkomende arbeids-
plaatsen allesbehalve interessant is.
Dan is er ook nog het juridisch as-
pect. De laatste jaren is er op wetge-
vend vlak voor het bedrijfsleven heel
wat veranderd en in een snel tempo
bovendien, zoda t  kandidaat-inves-
teerders, vooral buitenlandse, afzien
van investeringen. Een gezond werk-
gelegenheidsbeleid voeren en het
creëren van nieuwe arbeidsplaatsen
moeten gepaard gaan met een inves-
teringsvriendelijk klimaat. Met nep-
statuten, alternatieve programma’s
of kunstmatige overheidsinjecties
creërt men geen echte werkgelegen-
heid. Ze brengen alleen kosten mee
voor de gemeenschap, zonder dat zij
wezenlijk tot een verhoogde produk-
tiviteit bijdragen. Alleen echte jobs
kunnen het hele economische bestel
weer in goeie banen leiden. Bedrij-
ven vluchten geregeld naar het bui-
tenland. Ook collega Van Mechelen
heeft daar reeds op gewezen. Om de-
ze trend tegen te gaan, zijn er maat-
regelen nodig, die zoals al gezegd,
het investeringsklimaat verbeteren
en die de eigen Vlaamse inbreng con-
solideren en waar mogelijk uitbrei-
den. Ik denk hierbij meer bepaald
aan kunstmatige injecties door de
overheid, aan het weer aantrekkelijk
maken van de investering van privé-
kapitaal ongeacht de herkomst, en
aan de aanmoediging van de investe-
ring van Vlaams privé-kapitaal. Het
Vlaams Blok kiest duidelijk voor de
derde mogelijkheid omdat ook deze
meer dan de andere de Vlaamse ver-
ankering, ondertussen wel bekend,
een slaagkans geeft.

De heer E. Van Rompuy : Moet de
overheid een rol spelen bij de veran-
kering ?

De heer F. Wymeersch : Collega
Van Rompuy, wij zijn inderdaad
voor verankering, maar niet tegen el-
ke prijs. Hoewel het vandaag niet het
moment is om deze discussie te voe-
ren, menen wij dat de overheid maar
moet optreden als het algemeen be-
lang in het gedrang komt. Dat geldt
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overigens niet alleen voor het veran-
keringsproces, maar ook in de
GIMV. De blokkeringsminderheid
van de overheid moet het algemeen
belang dienen.

Vlaamse verankering moet volgens
ons in de eerste plaats gebeuren via
Vlaams privé-kapitaal. Het is niet de
allereerste taak van de overheid, al
dan niet onder het mom van veranke-
ring, verankeringsstrategieën te gaan
uitwerken.

Verder menen wij dat een kader
moet worden geschapen dat privé-
personen of privé-ondernemingen
aanmoedigt om te beleggen in durf-
kapitaal. Daartoe moeten er interes-
sante voorwaarden worden geboden,
bijvoorbeeld belastingvrijstellingen
op een deel van de winsten of belas-
tingvermindering voor gezinslast .
Deze aanmoediging om durf-kapitaal
te investeren, zou volgens ons moe-
ten gelden voor de KMO’s, voor de
bedrijven die voor 60 tot 65 percent
werken voor het buitenland en voor
de arbeidsintensieve bedrijven die
een beroep doen op laaggeschool-
den, en dan bij voorkeur in die secto-
ren die nog een reëel groeivermogen
hebben. Ik wil er ook nog op wijzen
dat, of wij het nu graag hebben of
niet, de tewerkstelling zich verschuift
naar de tertiaire en zelfs naar de
quartaire sector.

Bedrijven die van durf-kapitaal ge-
bruik willen maken, moeten wel aan
een aantal voorwaarden voldoen.
Ten eerste, moeten ze een investe-
ringsplan kunnen voorleggen ; ten
tweede, moeten ze garant staan voor
een aantal bijkomende arbeidsplaat-
sen en ten derde, moeten ze uiter-
aard onderworpen zijn aan de ven-
nootschapsbelasting en ten vierde,
moet de exploitatiezetel in Vlaande-
ren gelegen zijn. Voor ons staat hier-
bij vooral de werkgelegenheid voor-
op en niet in de eerste plaats het be-
las t ingvoordee l .  .

Het verstrekken van durf-kapitaal
moet worden gekanaliseerd via de
openbare kredietinstellingen.

Wat de overheidsinterventies betreft,

herhaal ik dat de Vlaamse overheid
niet als voornaamse taak heeft om in
deze materie in te grijpen. Zij moet
echter wel instaan voor de aanleg en
het onderhoud van de infrastructuur.
In die hoedanigheid stimuleert de
overheid dus de werkgelegenheid,
hetzij rechtstreeks, hetzij onrecht-
streeks via een eventuele uitbeste-
ding van openbare werken aan de
privé-sector.

De huidige regeringen nemen hun
taak als hoeder van deze infrastruc-
tuur en dus ook als werkverschaffer
steeds minder ernstig om budgettaire
redenen. Het verheugt mij echter dat
er volgens het afgesloten protocol
een minimale inspanning zal worden
gedaan door de Vlaamse overheid.

De aanwending van de begrotings-
middelen moet toelaten om dergelij-
ke overheidsopdrachten te blijven
uitschrijven en bovendien om de fis-
cale en de para-fiscale druk te ver-
lichten. Ook het verschil tussen het
brutoloon en het nettoloon moet klei-
ner worden.

Er werd reeds herhaaldelijk beklem-
toond dat de belastingsdruk in Vlaan-
deren - en tot nader order dus ook
nog altijd in België - veel te hoog
ligt en een verstikkende invloed uit-
oefent op ons ondernemingsklimaat.

Wel moet worden opgemerkt dat de
besparingen in de sociale sector niet
mogen leiden tot een afbreuk van de
verworven rechten. Sommige sociale
structuren dienen echter grondig te
worden hervormd. Ik verwijs naar de
misbruiken in sommige deelsectoren
van de sociale zekerheid.

Het Vlaams Blok stelt een reeks
maatregelen voor om het verschil tus-
sen het brutoloon en het nettoloon
te verkleinen.

In de eerste plaats pleiten wij voor
een selectieve vermindering van de
werkgeversbijdragen voor additione-
le tewerkstelling en voor een vrijstel-
ling van de patronale sociale-zeker-
heidsbijdragen gedurende vijf jaar,
verlengbaar tot tien jaar wanneer het
bijkomende tewerkstelling van laag-
geschoolden betreft. Wij zijn voor-
stander van bijkomende remunera-

ties in de vorm van de uitkering van
winstaandelen als bijkomende loons-
verhoging of eventueel in de plaats
van loonsverhoging.

Een belastinghervorming is onver-
mijdelijk. In mijn inleiding heb ik ge-
zegd dat wij hier in de Vlaamse Raad
een vrij mistig debat voeren terwijl
er heel wat domeinen zijn waarop wij
helemaal geen vat hebben. Ook de
fiscaliteit heeft een duidelijke impact
op het economische en het sociale
bestel. Daarom pleit het Vlaams
Blok voor een afschaffing van de per-
sonenbelasting op het inkomensge-
deelte dat overeenkomt met het be-
staansminimum. Vooral de gezinnen
met kinderen zullen deze extra-koop-
kracht gebruiken, zij zijn de beste ac-
tivatoren van de economie, zowel op
korte als op lange termijn.

De Vlaams Blok-fractie kant zich ui-
teraard tegen het invoeren van een
minimum-belasting voor onderne-
mingen omdat bij het lineair door-
voeren van deze maatregel ook de
bedrijven in moeilijkheden en de be-
ginnende ondernemingen worden ge-
troffen.

Ten einde het bouwbedrijf opnieuw
te stimuleren, pleit het Vlaams Blok
voor een totale aftrekbaarheid van de
BTW bij renovatie van woningen en
voor een aftrekbaarheid van de helft
van het bedrag van de BTW bij nieu-
we woningen.

Inzake de flexibiliteit van de arbeids-
verhoudingen stellen wij een aantal
misschien minder doortastende maat-
regelen voor.

Ten eerste, de invoering van een ge-
deeld werkgeversschap. Bepaalde
werknemers worden slechts gedeelte-
lijk tewerkgesteld door een werkge-
ver terwijl een andere werkgever in
die omgeving eveneens gedeeltelijk
gebruik zou kunnen maken van de
diensten van deze werknemers. In
zulk geval zou co-werkgeversschap
mogelijk moeten zijn.

Ten tweede, we willen de uitwerving
stimuleren en, ten derde, wij wensen
eveneens te investeren in de oplei-
ding van de werknemers.

Een eigen accent van het Vlaams
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Blok in het werkgelegenheidsdebat is
de gemeenschapsdienst. Uit de tekst
van punt 7.4.3. van het protocol
maak ik op dat de Executieve deze
dienst, al is het in een meer verdoken
vorm, overweegt.

Het is een bijkomend middel om de
werkloosheidscijfers te drukken en
de werklozen inschakelbaar te maken
in het arbeidscircuit. Een voordeel
van deze gemeenschapsdienst is dat
de langdurig werkloze, die na een
lange zoektocht naar werk vaak een
gevoel van nutteloosheid heeft, zich
opnieuw nuttig kan maken en aldus
het gevoel krijgt er opnieuw bij te
horen.

De personen, die het langst werkloos
zijn, zouden als eersten worden inge-
schakeld in diensten van openbaar
nut. De voorwaarden zijn : ten min-
ste een jaar volledig uitkeringsge-
rechtigd werkloos zijn en werkbe-
kwaam zijn wat leeftijd en capaciteit
betreft.

Het moet echter duidelijk zijn dat de-
ze gemeenschapsdienst nooit taken
mag uitvoeren die kunnen worden
verricht door de privé-sector .

De heer E. Van Rompuy : Is dit dan
ook geen nepstatuut ? In uw inleiding
pleit u tegen nepstatuten en bijzonde-
re circuits. Nu pleit u voor een soort
gemeenschapsdienst voor mensen die
ten minste een jaar werkloos zijn. Ik
begrijp niet welk verschil er bestaat
tussen deze verschillende statuten.

De heer F. Wymeersch : Dit is geen
nepstatuut. Enerzijds merken we dat
de overheid om diverse redenen,
waaronder waarschijnlijk budgettai-
re, bepaalde taken niet aan kan en
anderzijds is er de grote groep lang-
durig werklozen. Wij stellen voor dat
deze werklozen volgens de voorwaar-
den die ik daarnet heb opgesomd
worden ingeschakeld voor bepaalde
diensten, bijvoorbeeld in de milieu-
of in de welzijnssector.

De heer G. Vermassen : Moeten zij
gratis werken ?

De heer F. Wymeersch : Wij gaan
ervan uit dat tegenover elke verlo-

ning of beloning, of die nu wordt be-
taald door de werkgever of door de
overheid, een prestatie moet staan.

In ons voorstel kunnen de langdurig
werklozen worden ingezet in bepaal-
de diensten van de overheid in af-
wachting dat ze later opnieuw in het
arbeidscircuit worden ingeschakeld.
Zij behouden ten minste hun werk-
loosheidsuitkering en krijgen boven-
dien de mogelijkheid om aan bijscho-
ling of herscholing te doen. Dit is dus
iets helemaal anders dan de nepstatu-
ten die momenteel bestaan.

De heer G. Vermassen : Dit bete-
kent werken in ruil voor een werk-
loosheidsuitkering !

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Vermassen, binnen de meerderheid
in de nationale regering wordt gelei-
delijk aan de idee geopperd dat wie
niet werkt in bepaalde gevallen zelfs
geen recht meer zou hebben op een
uitkering ! Wij garanderen in dit sta-
tuut ten minste dat de werkloosheids-
uitkering blijft behouden. Niets sluit
uit dat een grotere beloning niet mo-
gelijk is. Op dit ogenblik stel ik ech-
ter stelselmatig een afbouw vast van
de werkloosheidsuitkering naarge-
lang iemand langer werkloos is.
Trouwens, de VLD pleit in bepaalde
gevallen ook voor een aftopping van
de werkloosheidsuitkeringen. Hierin
onderscheidt het Vlaams Blok zich
toch wel duidelijk van de VLD.

Mevrouw de minister, het valt me op
dat u een bepaald doelgroepenbeleid
wenst te voeren. Wij zijn zeker en
vast geen tegenstander van een der-
gelijk beleid. U maakt evenwel een
verticale indeling van de doelgroep
in bijvoorbeeld migranten, vrouwen,
gehandicapten enzovoort. Het
Vlaams Blok vindt dat men tot een
horizontale indeling van de doelgroe-
pen moet komen. Het zijn vooral de
laagstgeschoolden - de onderste
laag van de bevolking - die moeten
worden geholpen. In tijden van eco-
nomische recessie is het immers pre-
cies deze categorie die het eerst tus-
sen wal en schip valt. Wij pleiten dus
niet voor een verticale maar voor een
horizontale opdeling.

Het Vlaams Blok heeft duidelijke op-

ties genomen in verband met een ei-
gen werkgelegenheidsplan. Het is
evenwel duidelijk dat zolang Vlaan-
deren geen eigen beslissingsbevoegd-
heid heeft in verband met fiscaliteit,
parafiscaliteit en sociale zekerheid,
er geen enkele Vlaamse Executieve,
geen enkele Vlaamse Raad, geen en-
kel Vlaams volk een volwaardig ei-
gen  werkgelegenheids-  en  econo-
misch beleid zal kunnen voeren. (Ap-
plaus bij het VB)

De voorzitter : De heer Schiltz heeft
het woord.

De heer H. Schiltz (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, geachte col-
lega’s, in 1953, 40 jaar geleden, werd
het eerste naoorlogse Vlaams Weten-
schappelijk Economisch Congres ge-
houden. Het thema was Tewerkstel-
ling en Werkgelegenheid in Vlaande-
ren. De bedoeling was de toenmalige
achterstand van Vlaanderen inzake
tewerkstelling en werkgelegenheid
tegenover het Belgische geheel te
analyseren en oplossingen aan te rei-
ken om hieraan te verhelpen. Het
was de tijd van de slogan Werk in
eigen streek.

In 1983, 10 jaar geleden, werd het
zestiende Vlaams Wetenschappelijk
Economisch Congres gehouden.
Toen was het thema Werkgelegen-
heid voor de jaren tachtig. Het accent
was duidelijk verschoven. De econo-
mische en sociale emancipatie van
Vlaanderen had meegebracht dat on-
ze wetenschapslui zich meer konden
buigen over de structurele problemen
en evoluties van de tewerkstelling.

In 1993 - opnieuw 10 jaar later -
is het thema van de werkloosheid en
de werkgelegenheid weer aan de or-
de, en wordt het voor de eerste keer
behandeld in het kader van de nieu-
we Vlaamse instellingen.

Ik geef u deze summiere historische
referentiepunten om aan te tonen dat
de gestelde problematiek zowel naar
structurele, inhoudelijke gegevens als
naar politieke omkadering grondig is
geëvolueerd.

Zinvolle arbeid is zo’n existentiële
behoefte dat het ontbreken ervan een
destructieve invloed uitoefent op het
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individu en de gemeenschap. Dit is
niet enkel een moreel, maar ook een
belangrijk politiek uitgangspunt in dit
debat dat tot dusver - naar mijn
smaak - al te zeer in macro-econo-
mische techniciteit is gevoerd.

Het evangelie mag de arbeid dan als
een beproeving afschilderen, wij ken-
nen allemaal het gebod : Gij zult uw
brood eten in het zweet des aan-
schijns. Onze hoogontwikkelde be-
schaving heeft het slafelijk karakter
van de arbeid grotendeels weggeno-
men, althans in onze westerse we-
reld, en de arbeid tot het hogere ni-
veau opgetild van een creatieve ui-
ting van het mens- en medemens-
zijn. De arbeid kan dan ook niet wor-
den vervangen door een onbeperkte
uitbreiding van de vrijetijdsmaat-
schappij.

In de jaren zestig las ik het boek De
wereld gaat aan vlijt ten onder, waar
een geïnspireerd journalist het evan-
gelie van de non-activiteit procla-
meerde. Wij hebben allemaal de stu-
diedagen van de Van Cleef-stichting
gekend over de vrijetijdsmaatschap-
pij. Deze filosofie is echter achter-
haald.

Intussen heeft men beseft dat de
mens onstuitbare behoeften heeft om
actief bezig te zijn, en liefst samen
met anderen. Als deze activiteit ont-
breekt, dan treden degeneratiever-
schijnselen op. Ledigheid is des dui-
vels oorkussen, zei men vroeger,
maar nu is het de oorzaak van vanda-
lisme en andere degenererende uitin-
gen.

Zinvolle arbeid is eigenlijk noodza-
kelij k voor een gezonde samenleving,
en wordt bijgevolg ook een recht van
het individu. De paradox van onze
samenleving bestaat er evenwel in
dat het volume beschikbare en zin-
volle arbeid quasi oneindig is. Er be-
staat geen enkel activiteitsdomein
waar nog niet van alles zou kunnen
gebeuren. Zeggen dat er te weinig
arbeid is - en dat trof mij een beetje
in de uiteenzetting van collega
Sleeckx - is een onjuist uitgangs-
punt. Globaal genomen is er arbeids-
mogelijkheid in overvloed. Denken

we maar aan alle taken die kunnen
worden vervuld en alle behoeften die
kunnen worden bevredigd, zowel in
de culturele sector, de sociale sector
als in de welzijnssector.

De mogelijkheden tot arbeid zijn dus
oneindig, maar wij slagen er niet in
een voldoende groot gedeelte van de-
ze mogelijkheden ook in effectieve
arbeidsplaatsen om te zetten. De re-
den hiervoor is van economisch-fi-
nanciële aard.

Er bestaan immers twee soorten ar-
beid. Er is aan de ene kant de arbeid
die in combinatie met kapitaal en on-
dernemerschap economische meer-
waarde produceert, en aan de andere
kant de arbeid die dankzij deze meer-
waarde kan worden betaald in andere
sectoren, waar culturele, sociale en
andere niet-economische meerwaar-
den worden gecreëerd.

Er is een tijd geweest toen men zei
dat de arbeid in de zogenaamd zachte
sectoren evenzeer meerwaarde
creëerde. Men heeft de studie van de
stad Amsterdam geciteerd, waaruit
bleek dat iedere frank die in Amster-
dam in cultuur werd geïnvesteerd, ei-
genlijk drie frank opbracht. Wanneer
men dieper op de problematiek in-
gaat, beseft men dat dit gedeeltelijk
een sofisme is, want om die frank te
kunnen investeren in de culturele
sector, moet er eerst economische
meerwaarde worden gecreëerd om
die frank mogelijk te maken.

Zonder de interactie tussen deze sec-
tor met economische meerwaarde, en
de sector zonder economische meer-
waarde te ontkennen, is het duidelijk
dat het de eerste sector is die groten-
deels de tweede sector mogelijk moet
maken.

Vandaar dat de Vlaamse Raad en de
Vlaamse regering, in zoverre de
overheid bij het probleem is betrok-
ken, slechts gedeeltelijk kunnen op-
treden om een tewerkstellingspoli-
tiek in de strikte zin te voeren.

Zij kunnen inderdaad in de culturele,
de welzijns-, de milieu- en de onder-
wijssector ruime bevoegdheden heb-
ben en daar zelfs zinnige tewerkstel-
lingsmogelijkheden scheppen. Inzake
de fiscale en de sociale beleidsmate-

ries die alle vormen van tewerkstel-
ling rechtstreeks of onrechtstreeks
beïnvloeden, zijn zij evenwel minder
bevoegd. Daarom mogen wij de ma-
cro-economische gegevens, wat de
federale regering kan en moet doen
niet uit het oog verliezen. Het debat
moeten wij evenwel beperken tot wat
wij zelf kunnen doen.

Zoals collega Van Mechelen al zei,
wij mogen niet passief toezien, alleen
omdat wij de fiscale en de arbeids-
rechtelijke bevoegdheden missen om
de tewerkstelling in de economische
sector ingrijpend te beïnvloeden. Al-
leen al de morele dimensie van het
werkloosheidsprobleem verplicht ons
tot actie. De Vlaamse regering lijkt
dit te hebben begrepen. De onderte-
kening van het protocol door de
Vlaamse regering en de Vlaamse
werkgevers- en werknemersorganisa-
ties is daarvan het bewijs en moet dan
ook uitermate worden gewaardeerd,
wat bij de Vlaamse Vrije Democra-
ten zeker zo is. Het is onmogelijk alle
tien de onderdelen ervan hier te be-
handelen, en ik beperk mij daarom
tot een aantal essentiële onderwer-
pen.

Eerst wil ik nog even aanknopen bij
de vraag of tewerkstelling conjunc-
tuurgevoelig is. Op deze vraag kun-
nen wij onbetwistbaar ja antwoor-
den, zoals mijn collega Deprez al
vaststelde. Wij weten nochtans dat de
stijgende produktiviteit in het be-
drijfsleven niet langer een correlatie-
ve stijging van de tewerkstelling im-
pliceert. Dit neemt niet weg dat de
economische conjunctuur nog wel
een invloed heeft op de tewerkstel-
ling. De jaren tachtig waren daar een
overtuigend voorbeeld van : enkele
jaren van hoogconjunctuur creëerden
niet minder dan 150.000 nieuwe
werkplaatsen, terwijl de dalende con-
junctuur van de voorbije jaren een
snelle aftakeling heeft teweegge-
bracht. De bevoegdheden van de ge-
westen en de gemeenschappen laten
inderdaad niet toe een anticyclische
politiek te voeren, die naar mijn me-
ning enkel nog fundamenteel van
toepassing kan zijn op Europees ni-
veau. Een klein land als België, met
een open economie, is niet meer in
staat een anticyclische politiek te
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voeren door deficit spending zoals
vroeger in de Keynesiaanse sche-
ma’s. Een relance-beleid van lange
duur en voldoende omvang eist een
Europese aanpak, maar de Vlaamse
regering kan op haar niveau wel be-
perkte bijkomende impulsen geven
via bestedingen en door enkele bud-
gettaire prioriteiten van consumptie-
naar investeringsuitgaven te ver-
schuiven.

Mevrouw, in de 8,5  miljard frank bij-
komende inspanningen die het Actie-
plan voorziet, beslaan de investe-
ringsuitgaven 2,5  miljard frank. De
supplementaire 25 miljoen frank voor
exportbevordering vallen daarbij ver-
geleken nogal magertjes uit. De
structuur van de industriële tewerk-
stelling is immers sterk exportgericht
en de vraag rijst dan ook of de bijko-
mende inspanningen ten aanzien van
de onmiddellijke infrastructuurinves-
teringen enerzijds en de inspannin-
gen voor de exportbevordering an-
derzijds wel tegen elkaar opwegen en
of zij al dan niet oordeelkundig wer-

 den gekozen dan wel het resultaat
zijn van een bepaald politiek even-
wicht. Het is namelijk zo dat het hy-
bride karakter van de bevoegdheids-
verdeling inzake exportbevordering
ons nog parten speelt.

Wij kunnen de gevolgen van de da-
lende conjunctuurgolf enigszins op-
vangen door een ondernemingsvrien-
delijk  klimaat te stimuleren en zo-
doende iets te ondernemen daar waar
het wel kan. Ik stel voor dat wij bij-
voorbeeld de dreigende overbureau-
cratisering en de administratieve cen-
tralisatie en stroefheid afbouwen.

De Vlaamse regering is zich hiervan
blijkbaar bewust. Het toekomstpro-
ject Vlaanderen 2002 bevat een actie-
plan : Beter besturen in Vlaanderen.
Daarin wordt gepleit voor een anti-
bureaucratische revolutie en wordt er
een witboek in vereenvoudiging aan-
gekondigd. In een tewerkstellings-
bevorderende politiek is dit een niet
onbelangrijk element omdat het on-
dernemingsgebeuren in Vlaanderen
in toenemende mate met de tendens
tot overbureaucratisering en over-
reglementering te maken heeft. Wij

zouden Vlaanderen het Pruisen van
West-Europa kunnen noemen. Wij
willen alles goed doen, alles schrifte-
lijk regelen, in decreten gieten enzo-
voort. Zonder enige extreem liberale
opvatting te hebben, noem ik dit niet
bedrijfsvriendelijk.

Voor het starten van een gemiddeld
bedrijf waren er in 1985 volgens de
laatste beschikbare cijfers 153 ver-
gunningen vereist. De vraag rijst hoe-
veel vergunningen hiervan door de
Vlaamse administratie aan de reeds
bestaande zijn toegevoegd. Het star-
ten of uitbreiden van ondernemingen
wordt hierdoor loodzwaar, wat de te-
werkstelling niet bevordert.

Ook met betrekking tot de decretale
regelgeving is meer soberheid nood-
zakelijk. Wij ontvangen geregeld tek-
sten betreffende de beslissingen van
de Executieve, waarin onder meer
ontwerpen van decreet en teksten
van uitvoeringsbesluiten worden ge-
publiceerd. Hierin lees ik dat de be-
scherming van oppervlaktewateren
sedert 1980 negen maal decretaal
werd gewijzigd. Soms keurden wij
zelfs twee maal per jaar een decreet
goed dat telkens een wijziging van de
regelgeving inzake de oppervlakte-
wateren impliceerde. Dit is des Gu-
ten zu viel. Een onderneming heeft
met tien of twintig dergelijke aspec-
ten te maken, zij zijn bijna verplicht
een jurist in dienst nemen om de
voortdurend wijzigende decretale
wetgevingen te volgen. Dit is be-
drijfsonvriendelijk en daardoor ook
tewerkstellingsonvriendelijk. Meer
zelfbeheersing in het wetgevend werk
en een minder uitgebreide maar meer
degelijke administratieve omkade-
ring zou het voor de ondernemingen
gemakkelijker maken,lange termijn-
strategieen te ontwikkelen, wat de te-
werkstelling ten goede komt.

Professioneel ontvang ik soms kandi-
daat-investeerders uit het buitenland
die inlichtingen vragen met betrek-
king tot de sociale wetgeving, de mi-
lieuwetgeving, fiscale wetgeving en-
zovoort. Dan kan ik alleen maar in-
lichtingen geven over de situatie op
dat moment. Men antwoordt dan dat
een investering van tientallen tot
honderden miljoenen frank wordt
overwogen, maar dat het bedrijf een

planning heeft voor tien jaar. Men
vraagt zich af hoe de toestand binnen
drie, vier of vijf jaar zal zijn en wenst
niet in een positie terecht te komen
die om het half jaar verandert. Mis-
schien moeten wij langer nadenken
alvorens een decreet goed te keuren
en de goedgekeurde decreten onmid-
dellijk, consequent en kordaat uit-
voeren met een administratie die
vooral de geest van de regelgeving in
het oog houdt en zich misschien wat
minder met punten en komma’s be-
zighoudt.

Ook zouden wij iets kunnen verhel-
pen aan de fiscale druk op de tewerk-
stelling. Buiten de fiscale en para-fis-
cale lasten die op het federale niveau
worden beslecht, zijn er inzake de
tewerkstelling ook nog belastingen
van de onder ons toezicht staande,
lagere besturen. De belasting op het
tewerkgesteld personeel staat bij-
voorbeeld toch wel erg haaks op an-
dere overheidsinspanningen om de
arbeidskost te verminderen.

Lokale en provinciale besturen zoe-
ken een beetje het geld waar zij het
kunnen vinden. Het kan er bij mij
echter niet in dat, wanneer er op re-
gionaal en federaal vlak tewerkstel-
lingsconferenties worden bijeenge-
roepen men intussen belastingen op
de arbeid in stand houdt die eigenlijk
bedoeld zijn als algemene fiscale mid-
delen om lokale en regionale kassen
te vullen en niet als sociale bijdragen.

Wij kunnen de begeleiding van het
starten van kleine- en middelgrote
ondernemingen bevorderen. Laten
wij daar niet naïef in zijn. Al te veel
kleine bedrijfjes worden opgestart
met een onvoldoende kapitaal of met
onvoldoende marktkennis en belan-
den na korte tijd in het faillissement,
met alle gevolgen van dien. Een be-
tere omkadering, een betere begelei-
ding en een betere voorlichting bij
het opstarten zijn aangewezen. Het
zijn middelen die wel in ons bereik
liggen. Zij zijn misschien niet enorm
maar zij kunnen in ieder geval een
nuttige correctie op de conjuncturele
evolutie tot gevolg hebben.

Naast de conjuncturele invloed op de
economische sector van de tewerk-
stelling zijn er natuurlijk ook structu-
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CVP-Raadslid Paul Deprez, die de spits afbeet bij het debat over de werkgelegen-
heid, stelde dat de kern van het werkloosheidsprobleem door een te hoge bruto
loonkost  wordt gevormd

rele gegevens en een evolutie die de
tewerkstelling afremmen. Er zijn
reeds voldoende uiteenzettingen ge-
houden die gewezen hebben op de
globale bruto arbeidskost die te hoog
ligt en die aan onze beleidsbevoegd-
heid ontsnapt. Dat is nogal evident.
Dat wil natuurlijk niet zeggen dat wij
werkloos moeten blijven toezien.
Want naast het probleem van de bru-
to arbeidskost rijst een ander structu-
reel probleem namelijk de rol van het
kapitaal en de arbeid in de produktie.
Ik bedoel niet als kostenelementen
maar wel technisch en technologisch.
Ook daar zijn er allerlei evoluties
waaraan wij iets kunnen doen omdat,
de heer Deprez heeft er op gewezen,
wij een zeer grote verantwoordelijk-
heid dragen wat betreft de relatie tus-
sen de tewerkstelling enerzijds en on-
derwijs en vorming anderzijds.

Het is natuurlijk niet mogelijk om in
een betoog als dit een zo breed do-
mein volledig te behandelen. Indien
het zo is dat technologie in de struc-
tuur van de tewerkstelling een zeer

grote rol begint te spelen dan is het
even duidelijk dat men onze mensen
in staat moet stellen om met deze
evolutie te leven. Dat wil zeggen dat
ons onderwijs, zeker in zijn eerste la-
gen, geen hypergespecialiseerde indi-
viduen, geen arbeidsidioten moet af-
leveren maar mannen en vrouwen die
hebben leren leven met veranderin-
gen en met nieuwigheden. Mannen
en vrouwen die niet opgesloten zitten
in een professionele koker waarbin-
nen de werkgelegenheidsgarantie on-
bestaande is. Vroeger kon iemand
die normaal onderwijs had genoten
en een zekere vaardigheid had ver-
worven , zeker in het beroepsonder-
wijs, min of meer zeker zijn dat hij
in die vaardigheid zijn hele leven aan
de slag zou kunnen. Dat is nu niet
meer het geval. De noodzaak om om
te schakelen, wordt hoe langer hoe
meer een existentieel gegeven voor
de grote meerderheid van de tewerk-
gestelden. Bijgevolg moet het onder-
wijs hen mentaal en intellectueel en
qua vaardigheden geschikt maken
om in een dergelijke wereld te gaan

leven en daar te worden tewerkge-
steld. Het is trouwens maar alleen
met een dergelijke basisvorming dat
deze arbeidskrachten geschikt zullen
zijn om zich op ieder ogenblik via bij-
of omscholing aan te passen aan de
snel evoluerende arbeidsmarkt. Daar
treed ik enkele suggesties bij. Wij
zouden de bij- en omscholing snel ter
beschikking moeten stellen en ge-
makkelijker bereikbaar moeten ma-
ken. Daarvoor is een zekere integra-
tie in het bedrijfsgebeuren aangewe-
zen meer dan het verder uitbreiden
van parallel georganiseerde scholen
of centra daarbuiten. De ervaring be-
wijst dat er in de zogenaamde bij- en
omscholing nog altijd onvoldoende
wordt ingespeeld op de werkelijke
ontwikkelingen in de arbeidsmarkt.

Een aantal bij- en omscholingen geeft
de mensen de hoop op mogelijkhe-
den, maar toch zijn er helaas heelwat
personen die na de bij- en omscholing
nog steeds tevergeefs naar werkgele-
genheid uitkijken.

De schaarse middelen moeten opti-
maal worden benut en versnippering
moet worden vermeden. Zeker op
dat vlak zijn netoverschrijdende ini-
tiatieven, in samenwerking tussen
onderwijs en bedrijfsleven, aangewe-
zen.

Bovendien - en hiermee raak ik
misschien een ietwat teer punt aan -
ben ik van mening dat naast een recht
op arbeid ook een plicht tot arbeid
bestaat, zoals naast een recht op vor-
ming ook een plicht tot vorming be-
staat. De liefde kan immers niet van
één kant komen.

De bevordering van de mentale en
professionele flexibiliteit moet tevens
gepaard gaan met een grotere flexibi-
liteit van de arbeidsmarktstructuren.
Daarvoor zijn zowel het federaal als
het regionaal niveau gedeeltelijk be-
voegd. Inderdaad - en op dat vlak
ben ik het eens met de heer Van Me-
chelen - moet een veel grotere soe-
pelheid aan de dag worden gelegd
wat betreft arbeidsbemiddeling. In
dat verband denk ik aan selectie, uit-
zendarbeid, ter beschikkingstelling
van arbeidskrachten. Ik voeg er wel
meteen aan toe dat hierbij een essen-
tiële sociale bescherming en een
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doeltreffende controle tegen misbrui-
ken moeten worden behouden. Zo
kunnen bijvoorbeeld in Duitsland en
Nederland bedrijven arbeidskrachten
ter beschikking stellen van andere
bedrijven. Normaal gezien is zulks bij
ons niet mogelijk. Dat is slechts één
voorbeeld tussen vele. Ik ben van
oordeel dat wij dienaangaande een
aantal vastgeklonterde opvattingen
moeten kunnen loswrikken. Dit mag
echter niet de terugkeer betekenen
tot een systeem dat het ontduiken
van sociale, fiscale en andere ver-
plichtingen vergemakkelijkt, integen-
deel. De VDAB levert op dat vlak
voortreffelijk werk waarover ik geen
kritiek wens te uiten. Wel is duidelijk
bewezen dat hij dat alleen niet aan-
kan en ook niet moet aankunnen.
Om vraag en aanbod op de arbeids-
markt optimaal op elkaar te doen
aansluiten, moet het immers moge-
lijk zijn dat ook andere actores in het
economisch geheel op die markt op-
treden. Misplaatst wantrouwen tegen
vormen van particuliere arbeidsbe-
middeling zijn uit den boze, evenals
overreglementering, op voorwaarde
evenwel dat de echte koppelbazen en
de echte gangsters van het systeem
doeltreffend worden uitgeschakeld.
De bonafide actores moet men echter
toelaten mede hun rol ter zake te ver-
vullen.

Ik kom nu tot het probleem van de
arbeidsherverdeling, wat strikt geno-
men ook hoofdzakelijk een federale
bevoegdheid is, ware het niet dat in
ons actieplan wat dat betreft een in-
centive  werd opgenomen.

Mijnheer Sleeckx, ik vrees dat men,
wat deze problematiek betreft, het
gevaar loopt in een soort Malthu-
siaanse filosofie terecht te komen.
Aangezien het volume van de be-
schikbare arbeid verkleint, zou men
bijgevolg dat verkleinde volume
moeten herverdelen. Dat is correct
indien de bechikbare  arbeid hoofdza-
kelijk tot een beperkt deel van de
arbeidsmarkt wordt gelimiteerd. In
dat verband denk ik meer speciaal
aan de sector waarin economische
meerwaarde - vooral de industriële
sector - wordt gecreëerd en waar
automatisatie en toenemende tech-

nologie inderdaad arbeidsvernieti-
gend werkt. Dit heeft enerzijds te
maken met de verhouding arbeids-
kost/kapitaalkost  en anderzijds met
de technologie. Ik ben echter van
mening dat het globaal arbeidsvolu-
me niet afneemt. Integendeel, in
principe is het onbeperkt. Volgens
mij kan men het arbeidsprobleem
niet oplossen door herverdeling van
het steeds kleiner wordende segment
dat economische meerwaarde
creëert. Dat zou een doodlopend
spoor worden.

De heer J. Sleeckx : In dat verband
denk ik aan een aantal technieken
zoals bijvoorbeeld de loopbaanon-
derbreking. De loopbaanonderbre-
king creëert een aantal andere werk-
gelegenheden. Zo zijn er een aantal
vrouwen die omwille van opvoedkun-
dige redenen misschien wel een tijdje
willen thuisblijven - zowel als man-
nen trouwens - waardoor dus ande-
re werkgelegenheden worden ge-
creëerd.

Op dit ogenblik zijn dat er al vele
duizenden.

De heer H. Schiltz : Er bestaan hier
geen simplistische, eenduidige tover-
formules. Ze zijn allemaal gescha-
keerd en hebben allemaal genuan-
ceerde neveneffecten die men in het
oog moet houden. Een herverdeling
van de beschikbare arbeid in de pro-
fit-sector met behoud van het inko-
men dat aan een voltijdse baan is ver-
bonden, is evenwel volgens mij niet
houdbaar. Op die manier komt men
tot een arbeidskostverzwaring die
zelfs destructief zou worden. Ieder-
een moet het recht hebben deeltijdse
arbeid te verrichten en men mag
daaraan zelfs de vraag koppelen dat
zijn sociaal statuut daardoor niet vol-
ledig wordt gedevalueerd. Een sys-
teem met arbeidsduurvermindering
en arbeidsherverdeling met behoud
van het integrale inkomen, zoals het
voor een voltijdse betrekking is ge-
pland, is volgens mij onmogelijk. Dit
is echter niet het probleem van de
Vlaamse regering, dit is een pro-
bleem dat zich op een ander niveau
afspeelt. Wij hebben natuurlijk wel
enige ruimte om iets te ondernemen
en ik begrijp niet waarom de liberale
fractie de Vlaamse regering verwijt

dat zij op dit gebied iets tracht te
doen. Wij moeten inderdaad probe-
ren of wij met deeltijdse arbeid op
een verstandige manier te bevorde-
ren, niet een bijkomend effect in de
bestrijding van het werkloosheidsfe-
nomeen zouden kunnen teweegbren-
gen. Dit moet volgens mij echter in
nauwe samenspraak met de federale
overheid gebeuren. Zoniet komen
we tot een stop and go-politiek zoals
we die hebben gekend of tot toestan-
den die haaks op mekaar staan. Het
zal dan ook een kwestie zijn te trach-
ten deze inspanningen en effecten te
harmoniseren.

Mijnheer Sleeckx, mijn ervaring in de
vorige regering was wel dat we met
het toenmalige systeem van deeltijd-
se arbeid toch aan het ontsporen wa-
ren in de twee richtingen, zowel langs
de kant van werkgevers als werkne-
mers. Dit systeem moest in ieder ge-
val worden herdacht en herzien.

Er zou nog veel kunnen worden ge-
zegd over deze problematiek van
werkloosheid en tewerkstelling. Ik
zou nog even bijzondere aandacht
willen vragen voor de langdurig en
moeilijk te plaatsen werklozen. Het
idee van het organiseren van aange-
paste activiteiten ten bate van de ge-
meenschap of van beschermde te-
werkstelling verdient naar onze me-
ning een positieve benadering, zon-
der evenwel van gedwongen tewerk-
stelling te willen spreken. Ik heb in
het begin van de jaren tachtig, toen
ik in de Vlaamse regering zat, met
diverse werkgroepen het probleem
van de langdurige werkloosheid
grondig bekeken. Er werd daar toen
heel wat nuttig denkwerk verricht en
het zou goed zijn dit eens opnieuw in
te kijken. Het is een beetje pijnlijk
over nepstatuten te praten maar ik
denk dat in die periode een aantal
nepstatuten veel mensen voor de
complete nutteloosheid en wanhoop
heeft behoed.

Mijnheer Van Mechelen, voor werk-
willigen die in de langdurige werk-
loosheid terechtkomen, is dit een
menselijk drama, een aftakeling. Het
contactverlies met de samenleving is
voor veel mensen heel erg en volgens
mij is het, gezien de welvaart waar-
van wij nog altijd genieten, niet ac-
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ceptabel dat men daar niks aan zou
doen. Wij kunnen in Vlaanderen
toch niet opnieuw vergeetputten van
zich nutteloos voelende medemensen
tot stand brengen. Er zijn misschien
mensen die zich daar goed in voelen,
er zijn natuurlijk ook nogal wat men-
sen die langdurig werkloos zijn maar
zich in het parallelle circuit bevinden.
Daarnaast zijn er echter ook die zich
daar niet goed in voelen en het is
volgens mij dan ook aanvaardbaar en
zinnig dat de overheid daarvoor ini-
tiatieven neemt en dat daarvoor mid-
delen ter beschikking worden gesteld
om te trachten deze mensen een zin-
volle activiteit te laten uitvoeren. Het
is goed dat de Vlaamse Raad en de
Vlaamse regering zich over deze pro-
blematiek buigen omdat onvrijwillige
werkloosheid een moeilijk te verte-
ren aantasting vormt van de menselij-
ke waardigheid.

Onze hoogontwikkelde westerse sa-
menleving moet in staat zijn om voor
iedereen die dat wenst, een zinvolle
tewerkstelling, ook buiten de econo-
mische sector, te scheppen.

Men vindt de mogelijke actiepunten
van de Volksunie voor een stuk terug
in het protocol van de Vlaamse rege-
ring.

Mijnheer de minister-president ik
maak van de gelegenheid gebruik om
het taalgebruik van het protocol even
onder de loep te nemen. Het proto-
col maakt overvloedig gebruik van
een specifiek jargon, eigen aan tech-
nocraten. De Vlaamse regering zou
ernaar moeten streven dat haar be-
leidsdocumenten in keurig Neder-
lands opgesteld worden.

De Volksunie waarschuwt voor de il-
lusie dat de Vlaamse regering en de
Vlaamse Raad een snelle ommekeer
in de werkgelegenheidssituatie zou-
den kunnen teweegbrengen. Ik ben
van oordeel dat dit document wat te
hoog grijpt. De programma’s die men
neerschrijft, zijn vaak, rekening hou-
dend met de middelen en de be-
voegdheden waarover men beschikt,
te alomvattend. Dit kan leiden tot
een anticlimax. Dit dossier bewijst
eens te meer dat Vlaanderen zich in
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een overgangsfase bevindt. Een
doorgedreven relancebeleid kan
slechts uitgevoerd worden dankzij
Europese beleidsmaatregelen. Om
het eigen Vlaamse arbeidsmarkt- en
arbeidskostenbeleid te kunnen voe-
ren, moet de eigen wetgevende be-
voegdheid verder uitgebreid worden.
Men mag daarbij het probleem van
de Sociale Zekerheid niet uit de weg
gaan. Het valt mij helemaal niet
moeilijk te zeggen dat er rond de So-
ciale Zekerheid geen dogma’s en
geen taboes mogen hangen. Intussen
moet de Vlaamse regring doen wat
ze kan. De huidige staatshervorming
biedt de regering de kans efficiënt op
te treden in belangrijke onderdelen
van het tewerkstellingsbeleid. Wij
moeten bewijzen dat wij in staat zijn
om een goed overlegde politiek te
voeren.

De Volksunie is van mening dat de
Vlaamse regering zich beter beperkt
tot een paar strategische punten
waarvoor zij haar schaarse middelen
kan aanwenden. Het onderwijs, de
vorming en de Stichting Technologie
Vlaanderen zijn voorbeelden van
strategische punten. Misschien kan
de Stichting Technologie Vlaanderen
wat beter inspelen op deze problema-
tiek.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik heb het rapport van de Stich-
ting Technologie Vlaanderen ter be-
schikking gesteld van de commissie.
Dit rapport bevat de resultaten van
een enquete bij 1.500 ondernemers.
Wij beschikken voor het eerst over
een goede inventaris die de basis kan
zijn voor een discussie over de tech-
nologische aanpassingen en het ge-
bruik van nieuwe technologie in de
Vlaamse ondernemingen. Terloops
wil ik nog kwijt dat ik zal nagaan of
het rapport in correct Nederlands is
opgesteld.

De heer H. Schiltz : Ik hoop dat men
er werk van zal maken om de interac-
tie te verwezenlijken tussen deze re-
sultaten enerzijds en de vorming en
bijscholing anderzijds. Bovendien
hoop ik dat de Vlaamse regering ten
behoeve van de bedrijven de admi-
nistratie vereenvoudigt en het afrem-
men van de overbureaucratisering
aanpakt. Deze maatregelen kosten
omzeggens niets.

Werkgelegenheid
Vlaamse Werkgelegenheidsconferentie

Ik herhaal dat de regering haar
schaarse middelen moet gebruiken
om een paar punten uit het program-
ma te realiseren.

Ik denk dat dit beter is. Het is geen
schande voor een politiek gezag, en
zeker niet voor het niveau waar wij
staan, te bekennen dat het niet alles
kan. Het zou wel een schande zijn
indien de Vlaamse deelstaat het
werkloosheidsprobleem onaange-
roerd zou laten. Het verheugt ons dat
dit niet het geval is. Wij wensen u
succes toe. (Applaus bij de VU, de
CVP en de SP).

VOORSTEL VAN RESOLUTIE
van de heren P. Deprez, J. Sleeckx
en P. Van Grembergen betreffende
het in de Vlaamse werkgelegenheids-
conferentie bereikte akkoord
- 328 (1992-1993) - Nr. 1.

Voorstel tot spoedbehandeling.

De voorzitter : De heer Sleeckx heeft
het woord.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer de
voorzitter, de SP, de CVP en de
Volksunie hebben, in verband met
dit debat, een voorstel van resolutie
ingediend.

Wij vragen hierbij de hoogdringend-
heid voor de behandeling van dit
voorstel van resolutie.

De voorzitter : Dames en heren, u
hebt de vraag van de heer Sleeckx
gehoord. Hij heeft in verband met dit
debat een voorstel van resolutie aan-
gekondigd.

Wij zullen ons morgen uitspreken
over de vraag van de hoogdringend-
heid.

De heer Van Mechelen heeft het
woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de voorzitter, wij hebben een
copie van de tekst van deze resolutie
ontvangen. Onze fractie zal deze re-
solutie inhoudelijk niet steunen.
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Het is onze bedoeling om, uiterlijk
morgen, zelf een voorstel van resolu-
tie in te dienen. Wij vragen of de
behandeling van ons voorstel van re-
solutie aan de behandeling van het
voorstel van resolutie, dat door colle-
ga Sleeckx werd ingediend, kan wor-
den gekoppeld.

De voorzitter : Wij zullen ons mor-
gen over de vraag tot hoogdringend-
heid uitspreken, indien u dit morgen
op dat ogenblik zult vragen.

WERKGELEGENHEID

Debat (Voortzetting)

De voorzitter :
heeft het woord.

Mevrouw Aelvoet

Mevrouw M. Aelvoet (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, mevrouw
de minister, collega’s, dit werkgele-
genheidsdebat heeft een interessante
voorgeschiedenis. Het begon alle-
maal in het kader van de begrotings-
discussie die in het najaar 1992 werd
gehouden, toen we met twee toema-
ten werden geconfronteerd.

Ten eerste, Vlaanderen zou in het
kader van het Sint-Michielsakkoord
extra-inkomsten ontvangen. Dat was
een goede toemaat.

Ten tweede, en dit was veel minder
prettig, was er de dramatische stij-
ging van de werkloosheid.

Die extra’s zorgden in de Vlaamse
regering voor een extra debat. De
SP, en vooral de voorzitter, de heer
Vandenbroucke, wilden die gelden
aan de bestrijding van de werkloos-
heid besteden, terwijl mevrouw De-
mees te r  he t  voor touw nam a l s
woordvoerder van degenen die de ex-
tra middelen vooral wilden reserve-
ren om de Vlaamse schatkisttekorten
te verkleinen.

Tegelijkertijd werden er tewerkstel-
lingsscenario’s ontwikkeld. De minis-
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ter-president kwam met een deel-
tijdsbanenplan naar voren en collega
De Batselier met een 4.000-voltijds-
banenplan. De Vlaamse regering
bleef echter bij haar beslissing van
oktober 1992 om de extra gelden
vooral te reserveren om de tekorten
aan te vullen.

In deze situatie startte de tewerkstel-
lingsconferentie die in een protocol
resulteerde, waarbij de Vlaamse re-
gering bereid was om gedurende drie
jaar een extra inspanning van 8,5 mil-
jard frank te leveren. De vraag waar
we nu voor staan, is of het protocol
dat hier vandaag ter discussie staat,
en dat uiteraard een compromis is
tussen de meerderheidspartijen en de
sociale partners, een echte hefboom
gaat vormen om tot een duurzaam en
structureel werkgelegenheidsbeleid
te komen.

Wij denken dat dit niet het geval zal
zijn. Wij willen nochtans geen zwart
beeld schilderen alsof in het totale
pakket niet een aantal duidelijk posi-
tieve maatregelen vervat zitten. Men
blijft echter, volgens ons, te veel vast-
houden aan een aantal klassieke be-
leidsmaatregelen die hoe langer hoe
meer in vraag worden gesteld. De
dee lnemers  van  de  werkgelegen-
heidsconferentie hebben op de slot-
zitting zeer duidelijk onderstreept dat
het werkloosheidsprobleem hiermee
zeker niet was opgelost. Er zullen
een aantal jobs, wij hopen dat het om
enkele duizenden zal gaan, worden
gecreëerd of via herverdeling tot
stand worden gebracht, terwijl we in
Vlaanderen alleen reeds meer dan
200.000 uitkeringsgerechtigde volle-
dig werklozen tellen zonder te spre-
ken van de 400.000 die een voltijdse
betrekking zoeken.

Men zou bijna cynisch worden wan-
neer men enerzijds de engagementen
hoort van de overheid, die bijvoor-
beeld zegt in de sociale sector 700
jobs te creëren, terwijl anderzijds
door grote herstructureringen in be-
drijven soms honderden jobs per
week verloren gaan. Dit  maakt
machteloos en soms ook moedeloos.

Het is wel politiek eerlijk te zeggen
dat het effectief maar om een plan
gaat dat tot enkele duizenden jobs

Vlaamse werkgelegenheidsconferentie
Werkgelegenheid

meer kan leiden. De politieke con-
clusie die daaruit dan moet worden
getrokken, is ook even duidelijk. Dit
plan kan niet het eindpunt zijn, niet
het politieke antwoord op de reus-
achtige maatschappelijke uitdaging
waarvoor wij staan wanneer zoveel
duizenden blijvend uitgesloten zijn
van een kans op het verwerven van
een job.

De woorden die collega Schiltz in dit
verband heeft gesproken, verdienen
wel degelijk aandacht. Inderdaad,
het werkloosheidsprobleem wordt al
te gemakkelijk en bijna uitsluitend in
macro-economische termen gesteld
waardoor het drama van het niet vin-
den van aangepast werk eigenlijk aan
de aandacht voorbijgaat. Want dat
het voor vele mensen een drama is,
daarmee kan iedereen wel akkoord
gaan.

De huidige slechte conjunctuur
maakt echter het latente, structurele
probleem, dat trouwens reeds veel
ouder is, duidelijker zichtbaar. Dit
probleem is echter niet alleen in Bel-
gië aan de orde, niet alleen in de
Europese Gemeenschap, maar in de
meeste geïndustrialiseerde landen
aan het einde van de twintigste eeuw.
Inderdaad, in al die landen krijgt
men af te rekenen met een structu-
reel arbeidsoverschot. Men kan wel
beweren dat dit structureel arbeids-
overschot niet kan worden vertaald
in termen alsof daarnaast geen zin-
volle menselijke arbeid zou bestaan.
Mensen zoeken arbeid om twee fun-
damentele redenen : ten eerste, om-
wille van zelfontplooiing, zichzelf
kunnen realiseren, maken van dingen
in samenhang met andere ; ten twee-
de, omwille van het verwerven van
een inkomen. Het is precies op dit
laatste vlak dat aan al degenen  die
blijvend uitgesloten zijn, wel een heel
zware rekening wordt gepresenteerd.
Zij worden niet alleen uitgesloten
van belangrijke sociale circuits, maar
komen bovendien terecht in een la-
tente situatie van armoede. Een
werkloosheidsvergoeding, die boven-
dien ook bij ons in de tijd wordt be-
perkt, leidt tot een situatie van ar-
moede. Bij langdurig werklozen ben
je wel aan het verkeerd adres met
een boodschap van er is nog zoveel
ander zinvol werk.
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De heer J. Sleeckx : Mevrouw Ael-
voet, u heeft een prachtig pleidooi
gehouden. Wanneer echter de tech-
niek verder blijft evolueren zoals mo-
menteel het geval is, meen ik dat wij
er toch moeten over nadenken dat
wij arbeid anders moeten gaan defi-. . .meren.

Mevrouw M. Aelvoet : Ik zal het
daarstraks nog over hebben. Feit is
dat mensen blijvend uitgesloten zijn,
wat zeer zware individuele maar ook
sociale problemen met zich mee-
brengt. Inderdaad, een dergelijke si-
tuatie geeft aanleiding tot het zich
niet geïntegreerd voelen, tot margi-
naal gedrag, met alle consequenties
van dien.

Intussen is uit studies onder meer van
het HIVA duidelijk gebleken en dit
element ontbreekt tot nog toe heel
sterk in het debat - welke formule
een reëel succes heeft gekend in de
periode 1984 tot 1990 op het vlak van
de bestrijding van werkloosheid.

De heer P. Van Grembergen : De
k.m.o.‘s.

Mevrouw M. Aelvoet : Ik geef toe
dat de k.m.o.‘s een zekere bijdrage
hebben geleverd. Het grootste ge-
deelte is echter geleverd in de catego-
rie van de loontrekkenden. Intussen
is berekend dat in deze groep 90 per-
cent van de bijkomende werkgele-
genheid werd gerealiseerd door de
toename van twee categorieën : de
onvrijwillige deeltijdse arbeid en de
tewerkgestelde werklozen in de ge-
subsidieerde stelsels.

Globaal gezien is de conclusie die in
dat artikel wordt getrokken dat het
grootste aandeel van bijkomende
jobs in die sector is gerealiseerd. Het
is dus de arbeidsherverdeling die
voor bijkomende jobs heeft gezorgd.
Bovendien moet daaraan worden
toegevoegd dat de totale bereikte
winst, in een orde van grootte van
180.000 arbeidsplaatsen, verloren
zou zijn gegaan als er in diezelfde
periode ook niet een vervroegde uit-
treding met 180.000 eenheden was
geweest. Het is dus de tijdelijke of
definitieve vervroegde uittreding die
dat positieve saldo heeft opgeleverd.
In de periode 1984-1990 heeft dus

geen enkel ander instrument daad-
werkelijk in kwantitatief zo belangrij-
ke mate tot arbeidscreatie geleid dan
de instrumenten inzake arbeidsher-
verdeling. Daarom willen wij hiervan
ons belangrijkste speerpunt in het de-
bat maken.

In het protocol vinden wij daarvan
een beetje terug. Het protocol bevat
twee grote luiken : een actiestrategie
naar de stimulering van de economi-
sche activiteit voor meer werk in
Vlaanderen en een actiestrategie
naar tewerkstelling. Men kan er ech-
ter niet naast kijken dat dit protocol
geen structurele keuze ten gronde be-
vat. Ook de heer Schiltz verwees
daarnaar. Er is slechts sprake van
twee grote luiken, met elk een reeks
maatregelen. Wellicht drukt dit de
maximale bovengrens uit van de con-
sensus die mogelijk bleek tussen
overheid en sociale partners. Het is
voor Agalev duidelijk dat het structu-
rele antwoord veel radicaler moet
zijn dan in het protocol aangeduid en
dat het wel degelijk moet worden ge-
zocht in de richting van het ontwikke-
len en ondersteunen van een veelheid
van vormen van arbeidsherverdeling.
Dit is voor ons geen nieuwe keuze,
maar deze optie wordt versterkt zo-
wel door de concrete evolutie van de
laatste jaren als door nieuwe studie-
gegevens. Die tonen immers aan dat
dit de richting is via welke men voor
meer arbeidsplaatsen kan zorgen.

Ik citeer letterlijk uit het HIVA-arti-
kel : Een arbeidsherverdelend beleid
is het enige instrument dat op grote
schaal werkloosheid kan verminde-
ren. Dit kan niet gezegd worden van
andere instrumenten, die niet hoeven
uitgeschakeld te worden, die wel de-
gelijk een ondersteunende rol kun-
nen spelen, maar geen doorslagge-
vende. Einde citaat.

Wij vinden het politiek immoreel
werklozen te straffen door hen te la-
ten wegzinken in de krabbenmand
van de arbeidsreserve, waarin de re-
latief besten, de relatief sterksten
naar boven kunnen kruipen en door-
stromen. Wil men succes boeken op
het terrein van de arbeidsherverde-
ling, dan is absolute coherentie tus-

sen het federale niveau en het
Vlaamse Gewest nodig. Als wij de
voortdurend wijzigende houding van
de federale overheid constateren, on-
der andere tegenover de categorie
onvrijwillig deeltijdse arbeid, waarbij
ook contracten met bepaalde burgers
worden verbroken, stellen wij ons
ernstig vragen aangaande de geloof-
waardigheid die dit stelsel bij de
werknemers zal behouden. Op dit
vlak, zegt men in het protocol, zou
met het federale niveau een samen-
werkingsakkoord worden afgesloten.
Onze vraag hierover is duidelijk : wij
willen dat hieraan prioritair aandacht
wordt besteed. Dit moet worden ge-
daan door wie vanuit de Vlaamse
Executieve worden afgevaardigd
naar die federale tewerkstellingscon-
ferentie. Zij moeten erop toezien dat
de openingen die voorlopig werden
gemaakt door dit Vlaamse protocol,
verder zouden worden uitgebreid en
ondersteund op het federale vlak.

Inzake tewerkstellingsprogramma’s
hangt er eveneens zeer veel af van de
houding van de federale overheid.
De cruciale vraag is hier : zal de fede-
rale overheid de trekkingsrechten
blijven waarborgen voor de arbeids-
plaatsen die men zal overhevelen
naar de departementen waartoe ze
structureel behoren ? Deze beslissing
is in het protocol verwoord, maar al-
les hangt er daarbij van af of de fede-
rale overheid bereid is dit te erken-
nen.

Ik vraag mij dan ook af wat de
Vlaamse overheid zou doen, mocht
de federale overheid die optie finan-
cieel niet wensen te honoreren. In de
maatregelen die voor de social profit
sector worden voorgesteld, zit ook,
zij het ietwat gecamoufleerd, de te-
genstelling tussen meer werk of beter
betaald werk. Die tegenstelling is
trouwens nogal spectaculair aan bod
gekomen door de syndicale actie van
de opvoeders op de dag van de slot-
conferentie. De voorstellen die tot
nog toe aan de opvoeders werden ge-
daan, leiden naar een regelrechte im-
passe omdat er een breuk is met de
toezeggingen die in het verleden wer-
den gedaan. Die sector vraagt zowel
meer werk als beter betaald werk.
Hij verwerpt de betutteling waarvan
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hij in het verleden vaak het voorwerp
was. Wij vinden het een gemiste kans
als wij zien hoe de huidige Vlaamse
Executieve met deze werknemers-
groep omgaat. In welke sector is het
denkbaar dat men bijna een maand
lang geen onderhandelingen meer
voert terwijl er geen oplossing in
zicht is ? In welke sector zou men
zich dat kunnen veroorloven ?

In het protocol wordt ook een lans
gebroken voor het scheppen van een
beleidskader voor de sociale werk-
plaatsen, geïntegreerd in het globale
beschermd tewerkstellingsbeleid.
Agalev steunt die optie voor het uit-
bouwen van een eigen circuit. We
hebben het er trouwens gisteren uit-
gebreid over gehad in de commissie
voor Economie, Energie en Werkge-
legenheid. Het is duidelijk dat zelfs
bij de beste conjunctuur de mensen
die via dit circuit zouden moeten
worden opgevangen in het normale
economische circuit nooit meer aan
hun trekken zouden komen. Hier
dienen echter twee ernstige politieke
problemen te worden opgelost. Er
kan geen sprake van zijn dat de in-
stelling van zo’n nieuw circuit zou lei-
den tot wrijving met de beschuttende
werkplaatsen. Dat betekent ook dat
er geen ongelijke behandeling kan
bestaan. Het gaat in beide gevallen
om zeer moeilijke doelgroepen die
via een eigen circuit kansen moeten
krijgen. Het is echter duidelijk dat
die twee niet in een concurrentieposi-
tie mogen worden geplaatst. We vin-
den het feit dat de beschuttende
werkplaatsen onder Welzijn en niet
onder Tewerkstelling vallen uiter-
aard een anomalie. Dit gaat in tegen
de geest en de bedoeling van de wet
die de beschuttende werkplaatsen
heeft gecreëerd. Bij hun oprichting,
toen nog een nationale aangelegen-
heid, vormden zij een onderdeel van
Arbeid en Tewerkstelling. Dit is wel
degelijk een illustratie van het verzui-
lend systeem waardoor ze nu onder
Welzijn terechtkwamen in plaats van
bij de minister van Tewerkstelling.
Wij zijn van oordeel dat dit in dezelf-
de hand moet terechtkomen, ook om
geen afbreuk te doen aan de eenheid
van beleid.

Een tweede politiek probleem is het

feit dat we een beroep zullen moeten
doen op andere inputs  om de finan-
ciële middelen te verruimen. Het
budget van 83 miljard frank dat tot
nu toe is gepland, zal anders veel te
snel uitgeput zijn. Wij pleiten ervoor
dat de kansarmoedefondsen, die nu
zo versplinterd, projectmatig en wei-
nig efficiënt worden aangewend, on-
der andere zouden worden gehero-
riënteerd in de richting van het aan-
reiken van financiële middelen voor
het opzetten van het circuit van de
sociale werkplaatsen. Wat de wer-
king van de VDAB zelf betreft, wer-
den er een drietal grote principes ge-
geven waarbij ik even wil stilstaan.
De VDAB is immers een zeer be-
langrijk instrument in handen van de
overheid wat opleiding en arbeidsbe-
middeling betreft. De drie principes
die naar voren werden geschoven zijn
decentralisatie, sectorialisering en
netwerkvorming. Wij vinden het be-
langrijk te zien dat er eindelijk werk
wordt gemaakt van de verdere decen-
tralisatie van de VDAB. Met de hui-
dige bureaucratisering en centralisa-
tie kan men niet tot een vlotte en
aangepaste werking komen. Daar-
mee wil ik helemaal niet zeggen dat
de VDAB tot nog toe geen goed
werk heeft geleverd. Het is echter
evident dat er verbetering mogelijk
is. Via inside informatie weet ik dat
die principes binnen de structuur van
de VDAB nog niet besproken zijn.
De eerste keer dat er over zal worden
gepraat, is in mei of juni van dit jaar.
Dit zal dan nog gebeuren binnen het
beheerscomité, waar toch weinig
mensen bij betrokken zijn.

Wij zijn er uiteraard vóór dat er werk
wordt gemaakt van een verdere de-
centralisatie. In de sector is er inder-
daad veel kritiek op het feit dat zelfs
voor urgente kleine aankopen de
centrale toeleveringsdienst moet
worden ingeschakeld. Het is belang-
rijk dat er op lokaal vlak voldoende
autonomie is om bijvoorbeeld ook
een team van gemotiveerde mede-
werkers van centra voor beroepsop-
leiding voor de vorming van werklo-
zen samen te stellen. Wij voelen ons
dus perfect thuis in een strategie van
decentralisatie.

(Oranje lichtje gaat branden) Ik zie
dat het vervelende lichtje begint te

knipperen ter waarschuwing dat mijn
spreektijd er bijna op zit. Ik zal dus
zeer bondig zijn inzake de sectorale
organisatie en netwerkvorming.

Ik laat opmerken dat er, onzes in-
ziens, ernstig moet worden nage-
dacht over een sectorale organisatie.
Door een te sterke opslitsing in secto-
ren zou best wel eens afbreuk kunnen
worden gedaan aan het principe van
goede afstemming op de economi-
sche realiteit. Immers, voor een aan-
tal van jobs zijn zowel technische als
commerciële capaciteiten nodig.

Mijn bedenkingen over netwerkvor-
ming zal ik een andere keer behande-
len. Anders krijg ik niet meer de kans
om enkele slotopmerkingen te for-
muleren.

Agalev is in het algemeen van me-
ning dat een debat over werkloosheid
een cultureel maatschappelijke dis-
cussie is over arbeid en economie,
over herverdeling van arbeid en inko-
men en over de plaats van arbeid in
de levenssfeer. Gezien de ernst van
dat debat dringen wij erop aan dat
nieuwe wegen worden bewandeld en
nieuwe pistes geopend.

Voor ons loopt een beleid langs drie
grote krachtlijnen. Het beleid moet,
ten eerste, streven naar een duurza-
me economische en milieuvriendelij-
ke dimensie en mag geen arbeids-
krachten uitstoten of het leefmilieu
vervuilen. Wij zitten wat dat betreft
voor een deel op dezelfde lijn als de-
genen die hier hebben verklaard dat
de manier waarop arbeid in ons stel-
sel wordt belast, resulteert in een uit-
stoot van arbeidskrachten. Dat kan
ook niet anders. Daar is een radicale
ommekeer nodig. Voor ons kaderen
dergelijke maatregelen in een poli-
tiek waarbij belasting op arbeid
wordt vervangen door een systeem
van eco-fiscaliteit.

Ten tweede, wij willen wel uitgaan
van het recht op loonarbeid. Dat ver-
onderstelt een herverdeling op loon-
arbeid. Het succes van zo’n maatre-
gel hebben wij tijdens de periode
1984-1990 kunnen aantonen.

Ten derde, menen wij dat de band
tussen arbeid en inkomen losser zal
moeten worden gemaakt. In dit ver-
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band zullen er maatregelen moeten
worden genomen die in de richting
gaan van een basisinkomen voor ie-
dereen.

Ten slotte laat ik opmerken dat wij
een voorstel van resolutie hebben in-
gediend waarin wij pleiten voor ons
accent in het beleid, met name de
herverdeling. Daartoe verzoeken wij
de Vlaamse Executieve maximale in-
spanningen te doen en ervoor te zor-
gen dat dit punt op de federale te-
werkstellingsconferentie in harmonie
tot een echte hefboom voor een ver-
nieuwend beleid kan geworden. (Ap-
plaus bij AGALEV en de meerder-
heid)

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Vermassen

De heer G. Vermassen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, mevrouw
de minister, collega’s, verschillende
sprekers hebben er hier vandaag
reeds op gewezen dat wij in Vlaande-
ren de kaap van de 200.000 werklo-
zen hebben overschreden. Daarbij
moet bovendien worden onder-
streept dat 1 op 4 werklozen jonger
is dan 25 jaar.

Ik ben dan ook, samen met mijn col-
lega’s van de SP-fractie, van oordeel
dat het probleem van de werkloos-
heid gepaard gaande met massale af-
dankingen en herstructureringen, de
grootste beleidsmatige uitdaging is
waarmee wij vandaag worden gecon-
fronteerd. De strijd tegen de werk-
loosheid en de creatie van nieuwe ar-
beidsplaatsen zal, voor de SP, de
eerstkomende jaren en zelfs het
eerstkomende decennium de absolu-
te beleidsprioriteit nummer 1 moeten
zijn.

Wij stellen met enige tevredenheid
vast dat de sociale partners samen
met de Vlaamse regering een proto-
col hebben gesloten dat een bijdrage
moet leveren tot de oplossing van het
werkloosheidsvraagstuk. In het eco-
nomische hoofdstuk van het protocol
vinden wij diverse elementen die dui-
delijk herkenbare SP-standpunten
zijn. Wij zijn er inderdaad van over-

tuigd dat door de uitbouw van de
dienstensector, namelijk van de ge-
zins- en bejaardenhulp, de gehandi-
captenzorg en de kinderopvang, heel
wat plaatsen van structurele arbeid
kunnen worden gecreëerd. Verbete-
ring en verder behoud van de basisin-
frastructuur evenals investeringen in
de departementen huisvesting en mi-
lieu kunnen eveneens leiden tot
duurzame tewerkstellingsplaatsen.

jongeren die meer dan twee jaar
werkloos zijn.

Wat het werkgelegenheidshoofdstuk
van het protocol betreft, wordt mijn
aandacht vooral getrokken op ener-
zijds  het jeugdwerkgarantieplan, an-
derzijds de sociale economieprojec-
ten en de sociale werkplaatsen.

Vlaanderen wordt - zoals ik in mijn
inleiding zei - geconfronteerd met
een alsmaar stijgende jeugdwerkloos-
heid. Dergelijke werkloosheid is een
belangrijk maatschappelijk en indivi-
dueel probleem. Dat wij vandaag af
te rekenen krijgen met een apolitieke
houding van de jeugd, met toene-
mend drugsgebruik, met hooliganis-
me, met jeugdcriminaliteit en met
een algemene maatschappelijke ont-
worteling, is mijns inziens vooral te
wijten aan het feit dat wij een groot
deel van de jeugd geen fatsoenlijk
toekomstperspectief kunnen bieden.

Bij nader toezien kan ik mij niet ont-
doen van enige kritiek. De Vlaamse
overheid heeft heel veel geld veil
voor de bestrijding van de jeugd-
werkloosheid, maar deze aanpak kan
slechts succesvol zijn wanneer de
werkgevers meewerken aan het pro-
ject. Op dit moment is er echter een
duidelijk gebrek aan werkgeversen-
gagement  waardoor de concretisering
van dit plan zeer de vraag is. Dit is
jammer, als men weet dat de werkge-
vers klagen over het gebrek aan ge-
schoold personeel en aandringen op
meer vormingsinspanningen van
werkzoekenden waarbij de idee van
de vormingsplicht niet veraf is. Tege-
lijkertijd stellen we vast dat deeltijds
werkenden - deeltijds lerenden heel
wat problemen hebben om een deel-
tijdse arbeidsplaats te vinden. Kort-
om, de overheid en de jeugdige werk-
zoekenden worden voor hun verant-
woordelijkheid geplaatst, terwijl de
werkgevers hun verantwoordelijk-
heid proberen te ontvluchten. Dit
kan voor de SP niet. We vragen dan
ook dat de overheid én werkgevers
zich met verenigde krachten zouden
inzetten om dit jeugdtewerkstellings-
plan te laten slagen.

Na een studieperiode heeft de jonge-

massale budgetten in onderwijs en

re recht op een tewerkstellingsplaats
om zich in de samenleving te kunnen

opleiding worden geïnvesteerd zon-

integreren. We kunnen het ons so-
ciaal, maatschappelijk en economisch

der de absolute garantie dat het geïn-

niet veroorloven dat we een ganse

vesteerde geld zal renderen. De SP

generatie geen zinvol perspectief bie-
den. De jeugdwerkloosheid neemt
nog meer perverse vormen aan wan-

kan zich dan ook achter de drie-fa-

neer we beseffen dat er momenteel

sen-aanpak van het protocol scha-
ren : ten eerste, werk- en leergaran-
tie voor jongeren die deeltijds leren
combineren met deeltijds werken ;
deze aanpak lijkt ons de ideale brug
tussen school en werk ; ten tweede,
voor jongeren die meer dan zes
maanden werkloos zijn intensieve be-
middeling en begeleiding via tijdelij-
ke tewerkstelling en ingroeibanen ;

Verder wil ik ook wijzen op enerzijds
de sociale economie en anderzijds de

dat de Vlaamse regering binnen een

problematiek van de sociale werk-
plaatsen. Ik vestig er de nadruk op

algemeen beleids- en actieconcept

dat met sociale economie en sociale
werkplaatsen niet hetzelfde wordt

een concreet model voor de sociale

bedoeld, want daar schijnen nogal

werkplaatsen zal uitwerken en zal

wat misverstanden over te bestaan.

voorleggen aan Vesoc. Deze regeling

Onder punt 7.3 van het protocol staat

moet het voor de doelgroep, die niet
ingeschakeld kan worden in het regu-
liere arbeidscircuit , mogelijk maken
zich beter te integreren in het globale
beleid inzake beschermde tewerkstel-
ling. Wat de sociale economie be-
treft, staat onder punt 10 van het pro-
tocol dat de sociale-economie projec-
ten experimenteel doorgevoerd zul-
len worden. Dus niets nieuws onder

ten derde, gegarandeerde jobs voor de zon, want reeds bij de opmaak van
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de Vlaamse begroting 1993 was daar-
toe een enveloppe van 100 miljoen
frank gereserveerd. Nochtans kan
men ook hier belangrijke tewerkstel-
linskansen voor risicogroepen creë-
ren. Bij sociale-economieprojecten
wil men initiatieven in verband met
maatschappelijke noden en/of com-
merciële initiatieven exploiteren via
gesubsidieerde tewerkstelling van het
personeel, in een eerste fase althans.
Na verloop van tijd moeten deze ini-
tiatieven zelfbedruipend worden,
waardoor de last voor het overheids-
budget wegvalt. Sociale-economie-
projecten kunnen betrekking hebben
op milieuprojecten in het algmeen,
afvalrecyclage in het bijzonder, wo-
ningrenovatie, de dienstensector en-
zovoort. Kortom, dit spoor kan nog
verder uitgewerkt en ondersteund
worden. Wat de sociale werkplaatsen
betreft, is er op de arbeidsmarkt een
steeds groter wordende categorie van
werklozen die bijna onmogelijk een
job kunnen vinden in het normale
economische circuit. Wij zien daarin
de  beves t ig ing  van  he t  s t i l aan
groeiende duale samenlevingsmodel
waarin nog wel voldoende plaats zal
zijn voor competitieve, ambitieuze,
goedgeschoolde en gezonde krach-
ten, maar waarbij voor al wie niet
aan dit optimaal beeld voldoet, geen
plaats meer is op de arbeidsmarkt.

Deze categorie van mensen kampt
met sociale en individuele moeilijk-
heden, gecombineerd met hun werk-
loosheidssituatie. In de sector van de
sociale werkplaatsen zijn er heel wat
mensen met leer- en gedragsstoornis-
sen, ex-verslaafden, ex-psychiatri-
sche patiënten, mishandelde vrou-
wen, politieke vluchtelingen enzo-
voort, kortom, de marginalen van
onze arbeidsmarkt.

Met deze categorie van mensen kun-
nen we twee richtingen uit : ofwel la-
ten we ze zitten in een uitkeringsstel-
sel en dus bestendigen we hun margi-
naliteit, ofwel zorgen we voor zinvol
werk in de eerste plaats gericht op
een maatschappelijke meerwaarde.
De SP kiest resoluut voor de tweede
richting. Daartoe werd trouwens een
voorstel van decreet ingediend.

Het engagement van het protocol

blijft ter zake vaag. Vooral het feit
dat het concrete model voor de socia-
le werkplaatsen zal moeten worden
voorgelegd aan Vesoc stemt ons kri-
tisch. Het kan immers leiden tot een
nieuwe werkgelegenheidsconferen-
tie. We vragen integendeel snel dui-
delijkheid omtrent datgene wat de
Vlaamse sociale partners en de
Vlaamse regering overhebben voor
de zwaksten op onze arbeidsmarkt.

Ten slotte kunnen we ons in globo
verheugen over de resultaten van de
Vlaamse werkgelegenheidsconferen-
tie die inderdaad de nodige aandacht
heeft besteed aan de problematiek
van het arbeidsmarktonderzoek, de
bemiddeling en de vergunningen, de
opleiding en de vorming, de tewerk-
stellingsprogramma’s en de resolute
keuze voor een doelgroepenbeleid.
Nochtans moeten we effect van dit
akkoord in het licht van de hoge
werkloosheidscijfers wel een beetje
relativeren. Enige voorzichtigheid en
bescheidenheid zijn dan ook aange-
wezen, te meer omdat het succes van
het plan afhankelijk is van het welsla-
gen van de nationale werkgelegen-
heidsconferentie en van de daarbij
aansluitende nationale beleidsbeslis-
singen.

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, dames en heren, ik ben
blij dat wij dit debat in de Vlaamse
Raad hebben kunnen voeren.

Het is mij opgevallen dat er in grote
lijnen een consensus bestaat, hoewel
er enkele schakeringen zijn die wel-
licht essentieel kunnen zijn. Alle frac-
ties, zowel die van de meerderheids-
partijen als die van de oppositie, heb-
ben een aantal vaststellingen gedaan.
Samen met minister Detiège zal ik
ingaan op enkele essentiële punten
die aan de basis lagen van de houding
van de Vlaamse regering en van het
overleg dat binnen het Vesoc werd
gevoerd.

Iedereen weet dat Vlaanderen de
meest open economie van Europa
heeft en dat wij drijven op de golven
van de internationale conjunctuur.

Vermits Vlaanderen geen eiland is,
hebben we de enorme stijging van het
aantal werkzoekenden voelen aanko-
men. Dat is de reden waarom de zorg
voor de werkgelegenheid voor de
Vlaamse regering het belangrijkste
agendapunt was. Minister Detiège,
die specifiek bevoegd is voor het glo-
bale tewerkstellingsbeleid, heeft
hierbij een belangrijke rol gespeeld
hoewel alle leden van de Vlaamse re-
gering het probleem van de tewerk-
stelling als prioriteit hebben erkend.

Het oplossen van de werkloosheid
vereist de inzet van alle beleidsver-
antwoordelijken, uiteraard niet enkel
in Vlaanderen.

Mijnheer Van Mechelen, op interna-
tionaal vlak kunnen wij inderdaad
niet veel realiseren maar misschien
wel op nationaal en op federaal ni-
veau.

Wij willen daarom een eigen speci-
fiek sociaal-economisch beleid ont-
wikkelen, dat echter aansluit bij de
globale Europese situatie en bij de
initiatieven die elders worden geno-
men. Wij blijven ervan overtuigd dat
de werkgelegenheid in de eerste
plaats moet worden tot stand ge-
bracht door het bedrijfsleven. Daar-
om hebben wij uitgebreid aandacht
besteed aan het overleg met de werk-
gevers maar ook met de vertegen-
woordigers van de werknemers.

De afgesproken aanpak steunt op
goede uitgangspunten : economisch
en ecologisch verantwoorde maatre-
gelen ; maatregelen inzake de ar-
beidsmarkt ; een verruiming van de
werkgelegenheid in de welzijnssec-
tor ; tewerkstellingsimpulsen die ka-
deren in een gezonde budgettaire
aanpak.

Met deze beslissingen lossen we het
probleem van de werkloosheid na-
tuurlijk niet op. De Vlaamse regering
is bescheiden genoeg om dit in te
zien. Wij hebben de financiële mid-
delen aangereikt die wij konden aan-
reiken, met aandacht voor het bud-
gettaire evenwicht.

Er werd voorzien in een bedrag van
8,5 miljard frank voor de tewerkstel-
ling omdat het budgettair verant-
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woord was om slechts in geringe mate
aanspraak te maken op de Sint-Mi-
chielsgelden met het oog op het ver-
wezenlijken van onze doelstellingen.
De Vlaamse regering heeft getracht
te vermijden dat wij budgettair zou-
den ontsporen omdat dit tot gevolg
zou kunnen hebben dat over enkele
jaren sociaal onverantwoorde maat-
regelen moeten worden getroffen.
Het Sint-Michielsthema is in dit de-
bat trouwens nauwelijks aan bod ge-
komen. Dit is positief omdat wij ons
bewust zijn van onze mogelijkheden
en omdat wij ons richten op de essen-
tie van de noodzakelijke structurele
maatregelen.

De voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de minister-voorzitter, het verheugt
u dat het Sint-Michielsakkoord niet
te veel aan bod is gekomen. Vindt u
het dan niet voorbarig dat de Vlaam-
se regering een banenplan uitstippelt
op basis van gelden die slechts be-
schikbaar zijn op voorwaarde dat het
Sint-Michielsakkoord definitief
wordt goedgekeurd ? Er wordt met
geld gespeeld dat men eigenlijk nog
niet in handen heeft.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Van Hauthem, ik ben
blij met uw interruptie omdat ze mij
toelaat te bevestigen wat is verklaard
bij het sluiten van de werkgelegen-
heidsconferentie : ook zonder de
overdracht van Sint-Michielsmidde-
len zullen we dit programma uitwer-
ken. Uiteraard zullen we compensa-
ties moeten vinden, maar we hebben
onze voorzorgen genomen.

Ik ben er echter heilig van overtuigd
en ik ben het er ten volle mee eens
dat de Sint-Michielsakkoorden wor-
den uitgevoerd. We kennen echter de
definitieve resultaten nog niet, en dus
kan ik in dit halfrond alleen maar
herhalen dat wij ook zonder de over-
dracht van Sint-Michielsmiddelen de
selectieve en weloverwogen maatre-
gelen zullen uitvoeren.

Wij hebben echter uitdrukkelijk ge-
steld dat deze maatregelen in samen-

hang met het federaal werkgelegen-
heidsbeleid moeten worden uitge-
voerd. Wij hebben een aanzet gege-
ven en onze budgettaire verantwoor-
delijkheid op ons genomen. In een
brief aan de federale regering heb ik
met aandrang gevraagd geen haakse
tegenbeslissingen te nemen met be-
trekking tot maatregelen, waarvoor
we middelen hebben uitgetrokken.

Mevrouw Detiège zal dieper ingaan
op de tewerkstelling. Ik wens echter
de krachtlijnen van ons economisch
beleid bondig te herhalen. Mevrouw
Aelvoet beweert namelijk dat er wei-
nig nieuws is onder de zon en een
onvoldoende structurele aanpak.

Onze uitgangspunten zijn duidelijk
want een gezonde economische om-
geving is de basis van de tewerkstel-
ling. U kent de beslissingen die wij
hebben genomen. Nu reeds blijkt dat
belangrijke investeerders hierop in-
spelen.

Economische omgevingsfactoren en
wetenschappelijk onderzoek zijn es-
sentieel om te komen tot een duurza-
me economische ontwikkeling en tot
een werkgelegenheidsbeleid.

Het is niet juist dat wij ons alleen
vermeien in het verankeringsdebat .
Het vormt een van de onderdelen,
maar de overheid kan optreden met
betrekking tot de economische omge-
vingsfactoren en het preventief be-
drijfsbeleid zonder de marktmecha-
nismen te verstoren.

Een andere pijler van het economi-
sche beleid vormen het strategisch
economisch beleid en het clusterbe-
leid. Nieuwe initiatieven, technolo-
gieën en toegevoegde waarde moeten
worden gesteund. Op dat vlak heb-
ben we trouwens al enige ervaring.
We moeten synergieën uitwerken
tussen de verschillende activiteitsvel-
den.

Uiteraard moeten we ook een gerich-
te KMO-politiek uitwerken. Deze is
niet alleenzaligmakend. Het gaat
trouwens niet om een keuze tussen
KMO-vriendelijke of andere maatre-
gelen. Beide moeten samengaan pre-
cies omdat groei, doorgroei en ex-
portmogelijkheden in deze vitale

ader van onze
zijn.

economie te vinden

In de selectieve overwegingen is gro-
te aandacht besteed aan de welzijns-
sector. Ik moet mevrouw Aelvoet te-
genspreken, hoewel ik haar bezorgd-
heid begrijp. Deze leeft eveneens bij
minister Demeester en de hele
Vlaamse regering.

We zullen onze verantwoordelijkheid
op ons nemen, Wij zijn geheel bereid
in dialoog te treden met de opvoe-
ders. Tijdens de werkgelegenheids-
conferentie hebben we met betrek-
king tot de welzijnssector maatrege-
len genomen die slaan op honderden
banen. Dit is trouwens de enige post
van de 8.5 miljard frank die recurrent
en niet louter tijdelijk is. We zullen
de kans krijgen om de evolutie van
de onderhandelingen met de opvoe-
ders toe te lichten.

Ik verzoek de leden van Agalev ech-
ter nuances te leggen bij de oplossin-
gen die worden aangereikt voor de
opvoedingssector .

Mijnheer Geysels, het is natuurlijk
gemakkelijker -en ik wil niet pole-
misch zijn- om voorstellen te doen
wanneer men geen budgettaire ver-
antwoordelijkheid draagt. Wij moe-
ten evenwel rekening houden met de
nieuwe voorstellen waarover zal wor-
den onderhandeld. Op de werkgele-
genheidsconferentie werden een aan-
tal belangrijke bedragen uitgetrok-
ken voor investeringen en nieuwe ba-
nen in de welzijnssector. Overigens,
de bijna 3 miljard frank die worden
besteed aan arbeidsherverdeling rich-
ten zich niet alleen tot de economi-
sche sectoren maar bieden ook nieu-
we mogelijkheden voor de welzijns-
sector.

De voorzitter : De heer Geysels heeft
het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de mi-
nister-president, als ik het goed heb
begrepen zijn de investeringen in de
social profitsector recurrent. Andere
maatregelen zijn afhankelijk van de
resultaten van de nationale tewerk-
stellingsconferentie. Indien deze con-
ferentie tot een systeem van arbeids-
herverdeling komt, wat wij bepleiten,
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geldt de inspanning die u hebt be-
loofd dan slechts voor drie jaar of
wordt ze eveneens permanent ?

Minister-president L. Van den Bran-
de : Alleen in de werkgelegenheids-
conferentie werden bindende beslis-
singen getroffen. Vanaf het vierde
kwartaal van 1993, in 1994 en in 1995
zullen de genomen maatregelen wor-
den uitgevoerd en geëvalueerd.
Mocht de conjunctuur niet herople-
ven, zullen gepaste besluiten worden
genomen. Laten we ons in 1993,1994
en 1995 strikt aan de genomen beslis-
singen houden. Er werd afgesproken
dat alleen de maatregelen in de wel-
zijnssector recurrent zijn. Wanneer
er ter zake echter geen concordantie
tot stand komt met de federale over-
heid, zullen we de geplande bedragen
toch handhaven.

Uit de zopas gehouden uiteenzettin-
gen blijkt dat alle fracties zich bewust
zijn van het probleem van de loon-
kost, het verschil tussen bruto en net-
to, maar ook van het comparatief
verschil inzake lonen en arbeidstijd
in bepaalde andere landen.

Het verheugt me dat de federale re-
gering de Maribel-regeling, die voor
de arbeidsintensieve sectoren uiterst
belangrijk is, opnieuw wenst te bekij-
ken. Voor deze sectoren kan dat een
verschil van 4 percent van de loon-
kost uitmaken.

De Vlaamse regering streeft ernaar
om tussen nu en het einde van de
jaren negentig 2 percent van het bru-
to regionaal produkt te besteden aan
het wetenschappelijk onderzoek dat
uitermate belangrijk is voor de eco-
nomie en de werkgelegenheid.

De heer Van Mechelen meent dat het
verankeringsdebat enigszins zinloos
is. Welnu, na vele discussies hebben
wij een plan uitgewerkt om markt-
conform particuliere gelden te verza-
melen ter ondersteuning van starten-
de of groeiende KMO’s. Deze laatste
zijn op zichzelf een bron van werkge-
legenheid.

Inzake de Boelwerfaangelegenheid
heb ik u al een antwoord gegeven.
Uit de tussenkomsten van de ver-

schillende collega’s is duidelijk geble-
ken dat de herverdeling van de be-
schikbare arbeid het structurele gege-
ven is voor de komende jaren.

Toen wij twintig jaar geleden over
volledige werkgelegenheid spraken
werd dit geassocieerd met 2,5 tot 3
percent werkloosheid. Zelfs bij het
hernemen van de conjunctuur, zelfs
bij uiterst gunstige economische om-
standigheden moeten wij erop zijn
voorbereid dat volledige werkgele-
genheid, zonder herverdeling van ar-
beid, zal gepaard gaan met 11 tot 13
percent werkloosheid. Er moeten
economisch verantwoorde maatrege-
len worden getroffen die leiden tot
deze herverdeling van arbeid. We
kunnen er immers niet omheen dat
er in de samenleving twee groepen
zijn : de groep die werk heeft, en de
groep die geen werk heeft en ook
geen perspectief om werk te vinden.

Daarom heb ik in januari van dit jaar
de deeltijdse arbeid naar voor ge-
schoven, maar ik heb nooit gezegd
dat wij daardoor 35.000 nieuwe ba-
nen konden creëren. Ik heb enkel ge-
zegd dat als wij de deeltijdse arbeid
promoveren en op het peil brengen,
alleen al van het Europese gemiddel-
de, om nog niet over Nederland, De-
nemarken of het Verenigd Konink-
rijk te spreken, het verschil in het
volume deeltijdse arbeid in deze lan-
den en ook bij ons goed is voor onge-
veer 34.000 banen. De loopbaanon-
derbreking is de rotatie die iemand
toelaat om in te treden wanneer ie-
mand uittreedt, en daarom is het een
van de beslissingen waarvan wij grote
voorstanders zijn. Er moeten echter
ook andere maatregelen komen, en
deeltijds werk zal in de toekomst als
een vorm van volwaardig werk moe-
ten worden beschouwd.

In ons parlement werden reeds jaren
geleden wetsvoorstellen ingediend
omtrent deeltijdse arbeid. Het uit-
gangspunt was dat als een man en
een vrouw allebei een beroepsactivi-
teit wilden hebben dat wij, in het licht
van deze arbeidsherverdeling per ge-
zin, zouden moeten komen, niet tot
twee voltijdse jobs, maar tot een 1,5
of 1,6  job.

De Vlaamse regering beseft wel dat

dit niet de oplossing is voor de gigan-
tische werkloosheid die wij nu ken-
nen. Wij kunnen als overheid slechts
inspelen op de best mogelijke econo-
mische omgevingsfactoren, en wij
hebben daar ook reeds maatregelen
getroffen. Wij hebben de arbeids-
markt verfijnd bijgestuurd, en me-
vrouw Detiège zal erop doorgaan,
want dit zal zijn vruchten afwerpen.

Het zou nuttig zijn hierover in com-
missie van gedachten te wisselen,
omdat het ons tot een structurele op-
lossing kan brengen over de marges
van de conjunctuur heen.

De heer Schiltz en andere collega’s
stelden terecht vast dat wij maar al
te gemakkelijk via statistieken de za-
ken macro-economisch bekijken, ter-
wijl aan het persoonlijke drama dat
zich afspeelt in het leven van zij die
worden uitgesloten en uitgestoten, en
dat zich veel dichter bij huis afspeelt,
geen aandacht wordt besteed. De
Vlaamse regering wil geen vrije-
markteconomie die leidt tot dualiteit
in de samenleving. Wij willen in
Vlaanderen een sociaal beleid voeren
waarmee wij accenten kunnen leggen
binnen economisch verantwoorde
grenzen. Van alle budgetten die ge-
meenschappen, gewesten en de fede-
rale overheid uittrekken voor een
specifiek werkgelegenheidsbeleid, is
die 8,5 miljard frank het grootste be-
drag dat daaraan wordt gespendeerd.
Dit was mogelijk onder budgettair
verantwoorde voorwaarden, maar
wij leverden deze belangrijke inspan-
ning na grondige overweging.

De voorzitter
het woord.

: De heer Geysels heeft

De heer J. Geysels : U bevestigt dat
wij met een hoog percentage aan
structurele werkloosheid zetten en u
bent bereid arbeidsherverdeling op
de agenda te plaatsen, zowel op het
Vlaamse als op het federale niveau.

Ik vind dit een belangrijke medede-
ling. Het is bovendien een breuk met
het denken dat de voorbije tien, vijf-
tien jaar het sociaal-economische de-
bat heeft beheerst en dat ervan uit-
ging dat er moest worden ingeleverd
om investeringen aan te trekken. De
investeringen van morgen zouden im-
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38-uren-week 

laag- 

bemiddelingspro- 

is. 

Geysels schien kan hij deze formule nader Vlaamse regering en de Vlaamse so-
toelichten. ciale partners, zijn vandaag reeds be-

mers de tewerkstelling van overmor-
gen garanderen. Met die visie wordt
dus duidelijk gebroken.

Minister-president L.Van den Bran-
de : Het is positief de gedachtengang
van tien jaar geleden in gedachten te
houden, maar wij moeten ons van-
daag ook richten op een arbeids-
markt die er heel anders uitziet. Dit
is het gegeven. Mijnheer Geysels, u
mag mij evenwel geen woorden in de
mond leggen.

Inzake het economische gedeelte be-
treft, meen ik dat wij ten volle onze
verantwoordelijkheid hebben opge-
nomen, niet alleen door onze inten-
ties, maar ook in het nemen van van
beleidsmaatregelen en het verstrek-
ken van financiële middelen.

sproken. De Vlaamse regering staat
hier ten volle achter.

Een van deze krachtlijnen betreft het
arbeidsmarktbeleid w a a r v a n  d e
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemid-
deling en Beroepsopleiding de cen-
trale actor  is. De rol van deze dienst
zal worden verfijnd enerzijds via een
sterke decentralisering, wat een ver-
sterking en verruiming van de rol van
de subregionale tewerkstellingsdien-
sten en comités inhoudt, en ander-
zijds via een sterkere sectoriële be-
trokkenheid waardoor de inspannin-
gen voor opleiding en plaatsing nauw
zullen aansluiten bij de behoeften
van het Vlaamse bedrijfsleven. Ik
kan mevrouw Aelvoet meedelen dat
dit punt in mei op de dagorde van
het beheerscomité zal staan. Het is
echter uitdrukkelijk de bedoeling
hierop verder in te gaan.

Om op verscheidene interpellaties te
antwoorden, wil ik nogmaals herha-
len dat voor mij de economie de
meest duurzame drager blijft voor de
toekomst en dat dit inderdaad niet
de oplossing is voor het werkloos-
heidsprobleem, het is onze bijdrage.
Wij moeten samen de herverdeling
van de arbeid aanpakken op een eco-
nomisch verantwoorde manier. Trou-
wens, meer dan éénderde van de
middelen anticipeert dit debat. Wan-
neer ik het dan heb over deeltijdse
banen als volwaardige banen dan be-
doel ik dat zij ontkoppeld worden
van de werkloosheid. Zowel voltijdse
banen als driekwart- en halftijdse ba-
nen moeten als volwaardig worden
beschouwd. Nederland heeft 30 per-
cent deeltijdse arbeid ontkoppeld van
voorzieningssystemen. Dit is de reali-
teit. Een herverdeling van de arbeid,
op de verschillende manieren die tij-
dens de werkgelegenheidsconferentie
werden vastgelegd, krijgt natuurlijk
uiterste prioriteit in het debat dat wij
eerlang moeten voeren. Wij bieden
immers geen oplossing voor zij die
zelfs geen job in het vooruitzicht heb-
ben en zeker wanneer wij ons beper-
ken tot macro-economische tabellen.

De voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de voorzitter, sta mij toe enkele
vragen te stellen met betrekking tot
de arbeidsherverdeling die zowel
door minister Van den Brande als
door Agalev wordt geponeerd.

Ten eerste gaat het hier om deeltijds
werk op vrijwillige basis ; ten tweede,
betekent het minder werken voor
minder loon of betekent het 35 uur
per week werken voor het loon van
een 38-uren-week  ?

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik heb gezegd dat dit moet ge-
beuren onder economisch te dragen
en verantwoorde voorwaarden, dit
wil zeggen dat men voor de geleverde
prestaties de normale verloning moet
ontvangen.

De heer D. Van Mechelen : Indien
dit niet het geval is, wordt de loon-
kost opnieuw verhoogd en worden de
problemen groter dan ooit.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik geloof in een herverdeling van
de arbeid op vrijwillige basis en met
een inkomen naargelang de gepres-
teerde inspanning. Veel mensen zul-
len hierdoor de mogelijkheid krijgen

Onze bijzondere aandacht gaat daar-
bij naar de risicogroepen op de ar-
beidsmarkt . Netwerkvorming rond
de nieuw op te richten STC-werk-
groep voor risicogroepen in algeme-
ne zin, moet daarbij het uitgangspunt
zijn. Enerzijds zijn er de risicogroe-
pen, maar anderzijds zijn er ook de
specifieke doelgroepen, namelijk
vrouwen, migranten en gehandicap-
ten. Wij spannen ons ook in voor de
langdurig werklozen en voor de laag-
geschoolden. Ook deze elementen
zullen tijdens de discussie worden be-
sproken.

Belangrijk is ook dat de principes van
maatwerk en trajectbemiddeling, zo-
als vastgesteld in het Charter van de
Werkzoekende, zullen worden door-
getrokken naar het bemiddelingspro-
ces.

Ik stel vast dat vele bedrijfsleiders
bereid zijn hun arbeidsorganisatie
aan te passen, om de deeltijdse ar-
beid te bevorderen.

te participeren in een samenleving
waarin de arbeid één van de rijkste
bronnen tot persoonlijke ontplooiing

De heer Wymeersch deed enkele
voorstellen inzake het investe-
ringsklimaat. Aan de ene kant is hij
gekant tegen overheidsinvesteringen,
aan de andere kant stelt hij dat het
durf-kapitaal via de openbare sector
moet worden georganiseerd. Mis-

De voorzitter : Minister Detiège
heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, een aantal
elementen van de krachtlijnen van
het hoofdstuk tewerkstelling van het
protocol, afgesloten tussen  de

Een van de elementen binnen het
protocol is dat wij moeten nagaan in
welke mate de privé-sector daarin
een rol kan spelen. Al is er het slech-
te voorbeeld van de bureaus voor
schouwburgartiesten, waarvan wij
niet veel eer hebben kunnen halen.
Er zal terzake in november een ver-
slag worden neergelegd, dat in Vesoc
zal worden besproken.

Het tweede element is de bestrijding
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Detiège

van de jeugdwerkloosheid. Er is een
actieplan met jeugdwerk, met een
garantieplan als sluitstuk, dat een
antwoord moet geven op het huidig
maatschappelijk probleem. Belang-
rijk voor het slagen van dat plan is
de bereidheid van het Vlaamse be-
drijfsleven om stage- en leerplaatsen
aan te bieden voor deeltijds leerplich-
tigen, teneinde zo vlug mogelijk te
kunnen ingrijpen op achterstellingen.
Men vraagt aan het bedrijfsleven, de
sociale partners zijn daarmede  ak-
koord, om hierop in te spelen. Wij
menen dan ook, mijnheer Van Me-
chelen, dat dit geen verloren moeite
is of het opnieuw oprichten van een
nepstatuut. Dit jeugd weer-werkplan
past in een systeem waarbij wij aan-
sluiten bij wat er in de scholen ge-
beurd. Wanneer jongeren zes maan-
den werkloos zijn, moet de vijf voor
twaalf actie worden ingeschakeld.

In de derde fase moeten wij er voor
zorgen dat wij niet van in den begin-
ne jonge mensen in de langdurige
werkloosheid sturen. Momenteel zijn
er meer dan 4.000 jongeren per jaar
die meer dan twee jaar werkloos zijn.
Ook daar moeten wij kunnen ingrij-
pen. In het actieplan voor de werkge-
legenheid is gesteld dat een deel van
degenen die de volgende twee jaar,
in 1994 en 1995, zullen worden opge-
vangen, zullen kunnen doorstromen
naar de welzijnszorg of andere secto-
ren. Wij denken hier bijvoorbeeld
aan de sector van het openbaar ver-
voer of de milieusector.

De heer D. Van Mechelen : Me-
vrouw de minister, één van de veel
gehoorde klachten vanuit de wel-
zijnssector is dat wel de toezegging
werd gedaan dat er bijkomende ba-
nen zullen worden gecreëerd maar
dat men vreest dat de invulling ervan
niet zal gebeuren door dat gekwalifi-
ceerd personeel waaraan de sector zo
veel nood heeft. De jongste weken
hebben wij allemaal het bezoek ge-
kregen van de opvoederscomités.

U stelt dat men in de derde fase voor-
ziet in een tijdelijke tewerkstelling bij
de overheid. Is dat binnen de be-
staande arbeidscircuits ? Ik denk hier
aan de GEKO-statuten, aan de weer-

werk-actie enzovoorts.
om een surplus ?

Of gaat het

Minister L. Detiège : Het is niet in
surplus. Het zijn bijkomende midde-
len maar het is geen nieuw systeem
dat wordt uitgewerkt. Wij geven al-
leen voorrang aan deze categorie om-
dat wij in 1994 en 1995 geconfron-
teerd worden met grote jeugdwerk-
loosheid. Daarbij komt nog dat in
1994 geen dienstplichtigen meer wor-
den opgeroepen. Wij menen dat de
bestrijding van de jeugdwerkloosheid
voorrang moet krijgen.

Andere elementen zijn de tewerkstel-
lingsprogramma’s. Die zijn ook een
krachtlijn voor het herinschakelen
van de langdurig werklozen. Door
verschillende sprekers werd er op ge-
wezen dat langdurige werkloosheid
een drama is voor velen. Wanneer
wij geen duale maatschappij wensen
waar laag geschoolden weten dat zij
binnen enkele jaren in de langdurige
werkloosheid zullen terechtkomen,
dan moeten wij daaraan werken.

De programma’s die beantwoorden
aan structurele behoeften zullen,
waar mogelijk en mits akkoord van
de federale overheid omgezet wor-
den in reguliere arbeidsplaatsen. Wij
denken daarbij aan wat er in de IBF-
statuten en in het DAC gebeurd is.
Hierover moet overleg zijn met de
federale regering. Dat betekent dat
wij in zekere mate de trekkingsrech-
ten zullen kunnen blijven benutten.

Dat is één van de elementen die daar
aan bod komen. Het is de bedoeling
langzamerhand van de tewerkstelling
die in feite niet meer thuishoort in de
programma’s, om te schakelen tot re-
guliere arbeidsplaatsen. De overige
programma’s zullen worden aange-
wend binnen een concept gericht op
het verkrijgen van werkervaring en
doorstroming.

Wat de niet-inschakelbare werklozen
betreft, wees het protocol op de mo-
gelijkheid tot beschermde tewerkstel-
ling en een geëigend concept van so-
ciale werkplaatsen. Dit  element
kwam onder meer gisteren aan bod
in de commissie voor Energie, Eco-
nomie en Werkgelegenheid. Het pro-
tocol bestrijding van langdurige- en

risicowerkloosheid bepaalt duidelijk
dat op dat vlak een beschermde te-
werkstelling mogelijk zal worden en
dat aan dit punt aandacht zal worden
besteed.

Gisteren bespraken wij in deze com-
missie het voorstel van de heer Ver-
massen. In juli zullen wij de eerste
resultaten ontvangen van de studie
die door de Koning Boudewijnstich-
ting wordt uitgevoerd. Er werd afge-
sproken dat deze twee elementen aan
bod zullen komen. Zodra de Vesoc-
werkgroep de sociale werkplaatsen
kan behandelen, zullen wij ook dat
punt behandelen in de Vlaamse
Raad. Vermoedelijk zal dat in sep-
tember gebeuren.

De heer D. Van Mechelen : Me-
vrouw de minister, de vraag die ik
tijdens mijn betoog stelde, was zeer
concreet. Het gaat over de cijfers die
u zelf vrijgaf tijdens de begrotingsbe-
spreking. Momenteel zijn er 38.875
personen in de tewerkstellingscir-
cuits, waarvan onder meer 23.188
deel uitmaken van de contingent-
overeenkomsten, zoals de GEKO’S,
de gemeentebesturen en de lokale
besturen. U sprak over de IBF en
DAC. Welnu, hoeveel van die 38.875
personen, goed voor 20.280.000
frank, denkt men om te zetten in re-
guliere arbeiders en wie zal hiervoor
de factuur betalen ?

Minister L. Detiège : Eerst moet
worden nagegaan in welke mate trek-
kingsrechten zullen worden toegewe-
zen. Er werd afgesproken dat op-
nieuw zal worden nagegaan wat al
dan niet zal kunnen gebeuren binnen
de budgettaire mogelijkheden. De
heer Van Mechelen somde enkel de
voltijds werkende personen op, maar
indien men er de part-time werken-
den aan toevoegt, stellen die projec-
ten ongeveer 59.000 personen te-
werk. Het is evident dat wij die per-
sonen niet zullen laten vallen en dat
wij niet evenveel werklozen zullen bij
creëren. Zoals ik reeds zei, moet men
rekening houden met de trekkings-
rechten alvorens de mogelijkheden
ter zake te bepalen. Indien men niet
tot een oplossing kan komen, dan
moet de Vlaamse regering dit stelsel
opnieuw bespreken.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 47
28 april 1992 Werkgelegenheid 1816



ingroeiba- 

De heer D. Van Mechelen : De mi-
lieuconsulenten in de gemeenten
hebben een GEKO-statuut. Is dat
een verworven of regulier statuut ?

Minister L. Detiège : Dat is momen-
teel nog niet verworven. Uiteraard
moet men ter zake verder gaan. Wij
denken dan ook specifiek aan IBF en
DAC. In dat verband zullen wij trou-
wens besprekingen aanvatten met de
federale overheid. Ik zal u dadelijk
trouwens zeggen welke punten wij
zullen aanhalen op de nationale te-
werkstellingsconferentie. De precie-
ze afloop hiervan zal ik uiteraard
slechts nadien kunnen meedelen.

Minister-president Van den Brande
sprak reeds uitvoerig over de arbeids-
herverdeling, loopbaanonderbre-
king, deeltijdse arbeid, ingroei- en
uitgroeibanen. Ook op dat vlak werd
duidelijk bepaald dat het federale en
het regionale niveau goed op elkaar
moeten worden afgestemd, zowel
wat betreft de ter beschikking gestel-
de middelen als de arbeidsherverde-
ling zelf. Het mag niet zijn dat men
met de ene hand afbreekt wat de an-
dere hand heeft gebouwd. Indien tij-
dens de nationale tewerkstellingscon-
ferentie blijkt er zich ter zake proble-
men zouden voordoen, dan blijft het
bedrag ter beschikking, maar moet
opnieuw worden nagegaan op welke
wijze het zal worden ingevuld.

Dat is een van de zaken die zijn afge-
sproken in de tewerkstellingsconfe-
rentie.

Het doelgroepenbeleid, een proble-
matiek die in ook in het protocol veel
aandacht krijgt, is vooral gericht op
groepen die hard worden getroffen
door de omstandigheden. Heel dik-
wijls valt in deze groepen laagge-
schooldheid  en langdurige werkloos-
heid samen. Een van de problemen
is ook dat wij moeten blijven werken
met weer-werk-systemen en andere
om mensen de mogelijkheid te bie-
den daar op in te gaan.

Ik zou het even inhoudelijk willen
hebben over wat wij naar de federale
tewerkstellingsconferentie zullen
meenemen. Eerst en vooral heb ik
het over de arbeidsherverdeling. Het
protocol biedt de federale overheid

een concreet en gediversifieerd mo-
del aan. De Vlaamse overheid is be-
reid formules van arbeidsherverde-
ling - zowel loopbaanonderbreking,
deeltijdse arbeid, uit- en ingroeiba-
nen - financieel en kwalitatief te on-
dersteunen op voorwaarde dat de on-
derneming het arbeidsvolume in
stand houdt en de vrijwilligheid in
hoofde van de gedeeltelijke uittreder
wordt gewaarborgd.

Het aanbod van de Vlaamse overheid
geldt evenwel slechts voor zover er
een akkoord over die twee uitgangs-
punten is tussen de sociale partners.
Bovendien moet de federale over-
heid in een samenwerkingsakkoord
een engagement nemen om de lasten
van de betrokken stelsels voor de
werkgever niet te verzwaren, het in-
komenssupplement voor de uittre-
ders niet te verminderen en geen ca-
pitatieve bijdrage te eisen wanneer
het aanbod van deeltijdse arbeid niet
gepaard gaat met de afbouw van ar-
beidsplaatsen of met het kunstmatig
wegwerken van de kosten voor de
werkgever.

Ten tweede, wij hebben ook een
voorstel met betrekking tot de invoe-
ring van het voucher-systeem in de
RSZ. Dit voorstel heeft tot doel de
bestaande federale loonkostsubsidies
te integreren in een bemiddelings-
aanbod. De subsidies die bestaan,
zijn als administratief voordeel niet
aan een plaatsingsbeleid gekoppeld.
Dit systeem heeft als voordeel de di-
recte hanteerbaarheid door de be-
middelaar, de onmiddellijke herken-
baarheid van het financieel voordeel
- vooral voor de KMO-werkgever
- en de administratieve eenvoud.

Het derde punt blijft het probleem
van de tewerkstellingsprogramma’s
en de trekkingsrechten. Dat systeem
beperkt de gewesten op dit ogenblik
in hun beleid om programma’s om te
zetten in reguliere arbeidsplaatsen.
Doordat wij gebonden zijn aan het
systeem en men bepaalde voorwaar-
den aan ons oplegt, kunnen wij niet
vrij reageren op wat wij daar wensen
te veranderen. Wij menen dan ook
dat een herziening van dat systeem
zich opdringt waarbij het gewest een
waarborg kan verlenen dat die her-
ziening geen supplementaire lasten

voor de sociale zekerheid met zich
zal meebrengen.

De heer D. Van Mechelen : Het gaat
hier om de bijzondere wet ?

Minister L. Detiège : Inderdaad,
maar als wij op dit ogenblik bepaalde
groepen wensen op te nemen in
plaatsingen, is dit niet mogelijk. Wij
menen dat dit een rem is op de be-
voegdheid van de Vlaamse Gemeen-
schap en wij moeten dan daar dan
ook aan tegemoetkomen.

Ten slotte, er zijn nog een aantal za-
ken zoals het afsluiten van een sa-
menwerkingsakkoord omtrent de af-
lijning van het begrip arbeidsbemid-
deling en een betere afstemming van
de werkloosheidsreglementering op
het inschakelingsbeleid ten aanzien
van werkzoekenden. Bovendien is er
vanuit de Vlaamse overheid nog de
vraag aan de federale partners om,
in navolging van het Canadese model
van evenredige participatie, een
soort doelgroepen-CAO af te sluiten
alsook om de VDAB-beroepsoplei-
dingen te erkennen in het kader van
de wetgeving op het betaald educa-
tief verlof.

Dit zijn een aantal elementen waar-
mee wij op 12 mei, wanneer de natio-
nale conferentie start, naar de te-
werkstellingsconferentie zullen stap-
pen. Ik sluit mij aan met wat minis-
ter-president Van den Brande heeft
gezegd, namelijk dat deze werkgele-
genheidsconferentie één van de ele-
menten is die aan bod moeten ko-
men.

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Men moet
dit debat niet oeverloos rekken. Het
Vlaams Blok heeft ook een voorstel
van resolutie ingediend waarvoor ik
de hoogdringendheid vraag.

De voorzitter : De vergadering zal de
moties en de voorstellen van resolu-
tie morgen behandelen. De Raad zal
zich morgen ook uitspreken over de
hoogdringendheid.

Mevrouw Aelvoet heeft het woord.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer de
voorzitter, Agalev zal met argusogen
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de resultaten volgen die de Vlaamse
Executieve al of niet zal boeken op
de nationale tewerkstellingsconferen-
tie. De herverdeling van arbeid is
voor ons van kapitaal belang.

Collega Schiltz heeft in zijn tussen-
komst het taalkundig aspect van het
protocol behandeld. Het is mij opge-
vallen dat niet alleen de stijl stroef is
maar dat men ook overdadig gebruik
gemaakt heeft  van de woorden
Vlaams en Vlaanderen. Op 35 blad-
zijden kan men 162 keer de woorden
Vlaams en Vlaanderen terugvinden,
dat is van het goede teveel.

De voorzitter : Taalzorg  staat hoog
in het vaandel van de Vlaamse Raad.
Wij hopen dat de Vlaamse Executie-
ve dit goede voorbeeld volgt.

De minister-president heeft  het
woord.
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Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ik kan u
enkel bijtreden wanneer u het juiste
taalgebruik verdedigt. De executieve
zal hieraan de nodige aandacht beste-
den. Mevrouw Aelvoet, ik kan enkel
zeggen dat u het document blijkbaar
goed hebt nagelezen en nageteld.

Naar aanleiding van uw eerste op-
merking wil ik u erop wijzen dat me-
vrouw Detiège zal zich inzetten om
tot samenhangende oplossingen te
komen. Zolang wij over het dubbel-
mandaat beschikken, bent u, als lid
van het federaal parlement, bijzon-
der goed geplaatst om in de Kamer
van Volksvertegenwoordigers de
wensen van Vlaanderen te verduide-
lijken.

De voorzitter : Het debat is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 14 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.52 uur.
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